
رییس اتاق بازرگانی ایران و افغانستان:

مشارکت در بازسازی افغانستان، منافع اقتصادی برای ایران دارد
خریدار   رییس اتاق بازرگانی ایران و افغانستان 
با اشاره به بهبود شــرایط حضور فعالان اقتصادی 
ایران در بازار افغانســتان پس از خروج نیروهای 
خارجی از این کشــور گفت: ایــران می تواند در 
بازســازی به این کشــور خدمات رســانی کند و 
از ســوی دیگر ســود و منفعت خود را از بازار این 

کشور به دست بیاورد.
»محمود سیادت« با اشــاره به حضور اخیر هیات 
اقتصــادی افغانســتان در ایران، اظهار داشــت: 
معاون اقتصادی هیات دولت افغان به همراه ســه 
وزیر و ۳۲ نفر از مدیــران و معاونان در بخش های 
مختلــف عمدتا اقتصادی و بخش هــای دیگر در 
ایران حضور پیدا کردند کــه دیدارهای خوبی با 

مقامات ایرانی داشتند.
وی افزود: نشســت هایی با تجار ایرانی و اعضای 
اتاق مشــترک ایران و افغانســتان نیز برگزار شد 
که با توجه به تغییرات مثبت در شرایط اقتصادی 
افغانستان، اهمیت خاصی برای فعالان اقتصادی 

کشور داشت.
سیادت با بیان اینکه حکومت افغانستان به دنبال 
تعیین نوع رابطه با ایران اســت، تصریح کرد: این 
کشور همســایه قصد افزایش مبادلات و توسعه 
روابط اقتصادی با ایران را دارد که می توان از این 
فرصت برای گسترش ســرمایه گذاری و فعالیت 

های مشترک بهره برد.
وی خاطرنشــان کرد: افغانســتان در ۵۰ ســال 
گذشته درگیر جنگ های داخلی و خارجی بوده 
و ناامنی بر این کشــور حاکم شــده بود؛ از سوی 
دیگر در ســه دوره حکومت جمهوریت، مســئله 
فساد و رشــوه در ارکان حکومت رسوخ پیدا کرد 

و در سال های اخیر این روند بســیار بیشتر قابل 
مشــاهده بود.رییس اتــاق بازرگانی مشــترک 
ایران و افغانســتان تاکید کرد: بروکراســی های 
پیچیده حاکم و دخالت شــدید نیروهای بیگانه 
در افغانســتان شــرایطی را ایجاد کــرده بود که 
امکان سرمایه گذاری در خارج شهرها به ویژه در 
شــهرک های صنعتی، بخش معدن و زمین های 

کشاورزی وجود نداشت.
وی افزود: در برخی از مســائل اقتصــادی که به 
خدمات فنی و مهندســی، صنعــت و تکنولوژی 
مربوط می شــد، حضور ایران بــه دلیل نیروهای 
مســتقر خارجی و اعمال ســلطه بر افغانســتان 
ممنوع بود. اما با خروج نیروهای خارجی، شرایط 

دگرگون شد.
سیادت خاطرنشــان کرد: در حوزه کشاورزی با 
ایجاد ۱۸۰ کیلومتر مسیر از ازبکستان، ۲ میلیون 
هکتار زمین می تواند زیر کشــت قــرار بگیرد و 
همچنین با فراهم شــدن امنیت در خارج شهرها 
می توان از معادن بهره برداری کرد، کشــاورزی 
را توســعه داد و دربخش های صنعتی ســرمایه 

گذاری کرد.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و افغانستان 
تصریح کرد: ایران به عنوان همسایه ای که در ۴۵ 
سال در ســختی های این کشور شریک بوده، این 
حق و انتظار را دارد تا در توسعه این کشور سهمی 

را داشته باشد.
وی با بیان اینکه مذاکرات بســیاری برای توسعه 
روابط ایران و افغانستان در زمینه های اقتصادی 
انجام شده است، تاکید کرد: ایران سهم مناسبی 
برای چندین معدن در این کشور به دست آورده و 

از سوی دیگر برای بازسازی کارخانه های سیمان 
قراردادهایی بسته شــده؛ در زمینه زیرساخت ها 
مانند مهار آب، پل و جاده، اقدامات ارزشــمندی 
شــکل گرفته اســت؛ زیرا فعالان افغانستانی به 

دانش و تکنولوژی ایرانی ها احتیاج دارند.
ســیادت با تاکیــد بر اینکــه حمایــت خوبی از 
صنعتگران داخلی آغاز شــده که موجب دلگرمی 
اســت، خاطرنشــان کرد: تلاش داریم تا در بازار 
سهم خود را حفظ کرده و آن را ارتقا دهیم و زمینه 
ســرمایه گذاری، مشــارکت در تولید و اقدامات 
دیگر را فراهم کنیم؛ همچنیــن در حوزه دولتی 
اتصال ایران به چین برای ایجاد ارتباط زمینی دو 
کشــور فرصتی را برای ایران فراهــم می کند که 
با توســعه خط راه آهن چابهــار- قندهار قابلیت 

اجرایی پیدا خواهد کرد.
وی با اشاره به بیش از ۹۰۰ کیلومتر مرز مشترک 
و سه دروازه گمرکی میان دو کشور، تصریح کرد: 
مسائل مختلف و متنوعی مانند مهاجران به ایران 
و کاهش کشت مواد مخدر ســنتی برای مبارزه با 
تولید و قاچاق آن مورد توجــه در مذاکرات بوده 

است.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و افغانستان 
تاکید کرد: با توجه به مشــکلات افغانســتان با 
پاکستان، این کشور قصد دارد ترانزیت کالاهای 
خود را از کراچی به بندر چابهار تغییر دهد و ایران 
برای فراهم کردن این شرایط باید آمادگی داشته 

باشد.
وی با اشــاره به بازدید هیات افغانستان از معادن 
و صنایع فــولادی اصفهــان، کرمــان و چابهار، 
اظهار داشــت: وزرا و فعالان اقتصادی این کشور 

به عظمت و توان تولیدی ایــران در این صنایع تا 
حدودی آشنایی پیدا کردند که می توانیم زمینه 

های همکاری متقابل را افزایش دهیم.
ســیادت تاکید کرد: لازمه به ســرانجام رسیدن 
مذاکرات مثبت صورت گرفته، دنبال کردن بخش 
های اجرایی و عملیاتی اســت. زیرا یکی از شروط 
تحقق این مذاکرات شــفاهی، انجام اقدام مورد 

نیاز است.
وی با اشــاره به اینکــه وزیر تجارت افغانســتان 
نخســتین هدف بــرای مبادلات اقتصــادی دو 
کشور را ۱۰ میلیارد دلار تعیین کرد، گفت: برای 
رسیدن به این چشــم انداز اقدامات بسیاری لازم 
است که با اراده جمعی به ســمت این خواسته و 

هدف حرکت خواهیم کرد.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و افغانستان 
تصریح کــرد: در هفت ماهه امســال حدود یک 
میلیارد دلار صادرات به این کشور انجام شده که 
نشان دهنده رشــد چهار درصدی در ارزش است 
اما در شــرایط فعلی به دلیل فعال نشدن معادن، 
کارخانه ها و زمین های کشاورزی نگرانی هایی را 
ایجاد کرده اســت که با افزایش اطمینان به ثبات 

در این کشور سرمایه گذاری پررنگ خواهد شد.
وی با بیان اینکه سیاســت حاکمان افغانســتان 
جــذب و حمایت از ســرمایه گــذاران داخلی و 
خارجی است، خاطرنشان کرد: می توان امیدوار 
بود که در چند ســال آینده اقتصاد افغانستان با 
پوســت اندازی و دگردیســی به ســمت توسعه 

حرکت کند.
ســیادت با تاکید بر اینکه آغوش این کشور برای 
پذیرش فعالان اقتصادی ایران باز اســت، گفت: 

هنوز نکته منفی در مذاکرات و روابط با این کشور 
مشــاهده نکردیم؛ در ۵۰ سال گذشــته روابط 
اقتصادی دو کشور مبتنی بر صرف صادرات بوده 
و در بخش های خدمات و سرمایه گذاری حضور 

پررنگی نداشتیم.
وی خاطرنشان کرد: بخش خصوصی به حمایت 
صندوق ضمانت صادرات، بانک ها و ارکان حوزه 
ضمانت و تبادلات پولــی نیاز دارد تــا با آرامش 
خیال بیشتری اقدام به سرمایه گذاری و اقدامات 

اقتصادی در افغانستان کند.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و افغانستان 
اظهار داشــت: اگــر مقدمات لازم برای توســعه 
مبادلات مانند کاهش کندی تردد، مسائل مرزی 
و کاستی های زیرســاختی حل شود، می توان به 

گسترش تجارت دو کشور امید بیشتری داشت.
وی با تاکید بر اینکه مســائل زیربنایی میان ایران 
و افغانستان باید رفع شــود، اظهار داشت: تکمیل 
خط آهن چابهار- میلک می تواند این کشــور را 

برای ترانزیت به ایران وابســته کنــد و در زمینه 
سرمایه گذاری و انتقال دانش و تکنولوژی نیز در 

اولویت قرار بگیرد.
ســیادت با بیــان اینکه فعــالان اقتصــادی در 
افغانســتان نیاز به آموزش، انتقال دانش، مشاوره 
های صنعتی و تجاری دارند، خاطرنشــان کرد: با 
حمایت دولت ایران، ســرمایه گــذاران و فعالان 
اقتصادی علاقه بسیاری برای توسعه روابط با این 

کشور دارند.
وی تصریح کرد: به عنوان بخش خصوصی، همراه 
با دولت باید تلاش کنیم این مذاکرات دنبال شده 
و به نتیجه اجرایی برسد زیرا اهداف خوبی به دلیل 
ریشه تاریخی و فرهنگی دو کشور وجود دارد و به 

هم پیوسته بودیم و هستیم.
به گفته ســیادت، ایران می تواند در بازسازی به 
این کشــور خدمات رســانی کند و از سوی دیگر 
ســود و منفعت خود را از بازار این کشور به دست 

بیاورد.

بررسی بودجه۱۴۰۳ با مکانیسم جدید

ج کشور درراه بهارستان سند دخل و خر
 خریدار درباره عدم رسیدگی به حقوق کارگران گزارش می دهد

پاسکاری دستمزد کارگران
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چگونه اقتصاد ایران مستهلک شد؟
مجید ســلیمی بروجنی  تجربه یک ســال گذشــته در دنیا نشــان داده که 
تحریم های اقتصادی، راه حلی مســالمت آمیز، بی صدا و کشــنده بــوده که هیچ 
کشــور مدرنی نمی تواند در مقابل آن مقاومت کند.تحریم های اقتصادی، ابزاری 
منحصربه فرد، قدرتمند و حتی مرگبار است که مرزهای بین دولت سازی و جنگ 

را محو می کند.

یادداشت

کودکان قربانی جنگ و غزه گورستان کودکان
ملیحه کدیور ۲۰ نوامبر مطابق با ۲۹ آبان ماه از طرف سازمان ملل متحد به نام 
روز جهانی کودک نامیده شده است.اگرچه در کشورهای مختلف روزهای دیگری 

به عنوان روز کودک اختصاص دارد.
 از جهت تاریخی این توجه به کودکان به پیامدهای تأســف بار جنگ جهانی دوم 
باز می گردد که کودکان بیشــترین قربانیان این جنگ بودند. نه تنها جان خود را 
از دست دادند، بلکه در پی جنگ دچار آوارگی و بی خانمانی، اسارت و درماندگی، 
از دست دادن خانواده و بی سرپرستی، فقر و سوءتغذیه، مشکلات جسمی، روحی 

روانی و عاطفی بسیاری هم شدند.

دیدگاه

 رئیس کانون عالی انجمن های صنفــی کارگران ایران گفت: 
دولت یکی از بزرگترین کارفرمایان بوده و به گمان تشــکل 
کارگری با افزایش دســتمزد با آنکه بزرگترین کارفرما است 

متضرر می شود.
هشتم آبان 1402 شورای عالی کار با حضور وزیر تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی برگزار شد اما جلسه بدون نتیجه پایان یافت. 
پس از کــش و قوس بســیار درباره تغییر دســتمزد جامعه 
کارگران، در نهایت قرار بود این موضوع در جلســه ای در مهر 
ماه مطرح و رأی گیری شــود که متأســفانه از دستور جلسه 
شورای عالی کار خارج شد؛ به همین دلیل نماینده کارگری نیز 

در این جلسه حاضر نشد.
مقرر شــد در حوزه ترمیم دســتمزد کارگران طی جلساتی 
با حضور نماینــدگان هر دو طرف )کارگــران و کارفرمایان( 
موضوع مورد بررسی قرار گیرد و پایان آبان، شورای عالی کار 

مجدد تشکیل جلسه دهد.
در حالی که نرخ تورم قدرت خرید اقشار آسیب پذیر از جمله 
جامعه کارگران را دچار مخاطرات بسیاری کرده بهبود حقوق 
و دســتمزد کارگران ضرورتی اجتناب ناپذیر است؛ اما به نظر 
می رسد جلسه شورای کار باز هم بدون مطرح شدن موضوع 

ترمیم حقوق و دستمزد کارگران برگزار خواهد شد. 
گویا دولت تمایلی به رســیدگی این مســاله نداشته و آن را 

محول به بنگاه ها و خود کارفرمایان کرده است.

آگهی مناقصات
کارفرما : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی 

آدرس : ارومیه –  خیابان والفجر 2 –  نرسیده به پل میثم -  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف

6791.771.988.6174.588.599.431-م-02بهسازی و آسفالت راه روستایی ادامه محور میرآباد-ساوان قطعه سوم از کیلومتر 11 الی 114+800
  - پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه میتوانند در این مناقصه شرکت نمایند. 

پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 راه و ترابری  دارای تایید صلاحیت ایمنی پیمانکاری HSE )اشخاص حقوقی(  از وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی)یا اداره کل استانی(
1( تحویل )فروش( اسناد مناقصه از تاریخ 1402/08/29  تا تاریخ  1402/09/06 می باشد .                      

)www.setadiran.ir فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس(   
2( مهلت ارسال پاسخ فراخوان تا ساعت 19:00 پنجشنبه   مورخ 1402/09/16

3( تاریخ بازگشایی پیشنهادها از طریق سامانه ستاد روزشنبه ساعت 00: 08 مورخ  1402/09/18

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان آذربایجان غربی

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی 

سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اذربایجان غربی 

شناسه آگهی: 1607580



بررسی بودجه۱۴۰۳ با مکانیسم جدید

ج کشور درراه بهارستان سند دخل و خر

نامه رئیسی به سران ۵۰ کشور: 

اسرائیل را وادار به توقف جنایات در غزه کنید

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      ۳۰ آبان ۱۴۰2    شماره ۱۴6۱

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
وعده ایجاد سالانه یک میلیون شغل محقق شد

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اقدامات این وزارتخانه برای 
صحت سنجی فرصت های شغلی ایجاد شــده از ۴ روش مختلف گفت: 
معدل صحت ســنجی ما موید ایجاد بیش از یک میلیون فرصت شغلی 
در سال اســت که ســایر مراکز نیز بر صحت این آمار تاکید کرده اند. بر 
اساس گزارش رســمی مرکز آمار در بهار ۱۴۰۲ نسبت به بهار ۱۴۰۱، 

تعداد ۹۰۷ هزار فرصت شغلی خالص ایجاد شد.
»صولت مرتضوی« وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در بازدید از مرکز 
تماس اشتغال کشور گفت: امروز در بازدید از مرکز رصد و پایش اشتغال 
کشــور جوانان فعالی را دیدم که کارهــای خوبی را آغــاز کرده اند اما 
کافی نیســت.وی افزود: اشتغال حق آحاد مردم اســت. یکی از حقوق 
اساسی و تضمین شــده آحاد مختلف جامعه بسترسازی برای اشتغال 
است. اشــتغال آرامبخش زندگی خانوادگی و تشخص آور است. یکی 
از برنامه های دولت سیزدهم بحث کاهش نرخ بیکاری و ایجاد اشتغال 
اســت. رئیس جمهور در بدو آغاز به کار خود، ایجاد سالانه یک میلیون 
فرصت شــغلی را تبیین کرد کــه بالغ بر یک میلیون شــغل به صورت 
سنواتی ایجاد شــده اســت. همکاری تنگاتنگ میان معاونت اشتغال 
وزارت تعاون و اپراتور رایتل برقرار اســت، تا صحت سنجی فرصت های 

شغلی ایجاد شده از بسترهای مختلف مورد بررسی قرار بگیرد.
مرتضوی تاکید کرد: این رصد به ۴ شــیوه انجام می شود. قدم نخست 
خوداظهاری اســت که توسط دســتگاه های مختلف صورت می گیرد. 
قدم های بعدی نظارت پیامکی، ارتباط تلفنی و نظارت میدانی هستند. 
معدل صحت سنجی ما موید ایجاد بیش از یک میلیون فرصت شغلی در 
سال است که سایر مراکز نیز بر صحت این آمار تاکید کرده اند. بر اساس 
گزارش رسمی مرکز آمار در بهار ۱۴۰۲ نســبت به بهار ۱۴۰۱، تعداد 
۹۰۷ هزار فرصت شــغلی خالص ایجاد شده که به رشد اقتصادی کشور 
کمک کرده است.وی تصریح کرد: بر اساس آمار رسمی بعد از یک دهه 
رکورد به رشــد اقتصادی ۴ درصد رســیده ایم و گزاره ها حکایت از این 
دارد که نرخ بیکاری در تابستان ۱۴۰۲ وارد کانال هفت درصد شده که 
این برای ما خوشحال کننده اســت و به همین سبک ادامه پیدا خواهد 
کرد.در ادامــه »محمود کریمی بیرانوند« معاون توســعه کارآفرینی و 
اشــتغال وزارت تعاون در بازدید از مرکز تماس اشتغال کشور گفت: از 
خرداد ۱۴۰۱ با همکاری رایتل که آن را اپراتور اشتغال کشور می نامیم 
این فعالیت را آغاز کردیم و امروز فاز دوم مرکز تماس اشــتغال کشور را 

افتتاح می کنیم.

بیرانوند گفت: در فاز دوم طرح رصد و پایش اشــتغال وزارت تعاون، ما 
صرفا تماس گیرنده نیستیم. در کنار آن خدماتی را ارایه خواهیم داد که 
به توسعه کسب وکارها کمک می کند. از آغاز به کار این سامانه تا کنون 
۶۰۰ هزار تماس گرفته شده اســت و الویت با کسانی است که از دولت 
تســهیلات دریافت کرده اند.وی افزود: تمام دســتگاه ها و استان ها به 
صورت برخط و لحظه ای می توانند عملکرد خودشان در اشتغال کشور 
را ببینند. اگر تحقق ایجاد یک میلیون شــغل را ارایه دادیم، با اســناد و 

مدارک و سیستم نظارتی توانسته ایم آن را به نتیجه برسانیم.

نشست انجمن اتیسم ایران با معاون اول رئیس جمهور
مخبر: هزینه های درمانی و توانبخشی مبتلایان 

اتیسم را کاهش می دهیم
معاون اول رئیس جمهور در دیداری صمیمانه با انجمن اتیســم ایران 
و جمعی از والدین و فرزندان شان به نمایندگی از ۸ هزار خانواده تحت 
پوشش، تاکید کرد با برگزاری جلسات منظم با حضور وزرا و مسئولان 
دستگاه های مربوطه مشــکلات و دغدغه های آنها با جدیت در دولت 
پیگیری می شــود. محمد مخبر در این جلســه که با حضــور برخی از 
کودکان مبتلا به اتیسم برگزار شــد، از فعالیت ها و تلاش های انجمن 
اتیسم ایران، اعضا، مشاوران و مربیان قدردانی کرد و اظهار داشت: امروز 
جلســه متفاوتی را تجربه کردم و مطمئن هستم انجام وظایف سنگین 
برای کمک به خانواده های دارای فرزندان اتیسم یک توفیق الهی است 
که باید این الگو، اراده و خدمات خالصانه تکثیــر و برای جامعه تبیین 
شود.معاون اول رئیس جمهور با اشاره به مشــکلات کودکان اتیسم و 
وظایف ســخت و دشــوار خانواده های آنان، تاکید کــرد: غربالگری و 
شناسایی کودکان مبتلا به ویژه در سنین زیر ۷ سال کلیدی ترین اقدام 
در جلوگیری از پیشــرفت این بیماری در ســنین بالاتر است که باید با 
کمک وزارت بهداشــت غربالگری به صورت جدی بــه همراه امکانات 

درمان و مشاوره از راه دور در سرتاسر کشور انجام شود.
وی پوشــش بیمه ای بیماران اتیســم برای کاهش هزینه های درمان و 
توانبخشــی را بســیار مهم توصیف و ادامه داد: باید در صندوق بیماران 
خاص و صعب العلاج، سهمی از هزینه های مرتبط با مبتلایان به اتیسم 
به ویژه در سنین بالا گنجانده شود و همچنین برای بخش هایی از جامعه 
اتیسم که امکان اشتغال در بزرگسالی دارند، بسترهای لازم برای داشتن 
شغل فراهم شــود.مخبر در این جلسه دســتور داد به فوریت جلسه ای 
با حضور وزرا و روســای دســتگاه های مربوطه و مدیران و کارشناسان 
انجمن اتیســم ایران تشکیل و درخواست ها و مشــکلات خانواده های 
دارای فرزند اتیســم مورد بررســی دقیق قرار گرفته و راهکارهای لازم 

برای مساعدت و رفع چالش های موجود پیشنهاد شود.
مدیر عامل انجمن اتیســم ایران نیز در این جلســه با اشــاره به اینکه 
۸هزارخانواده خدمات مختلف درمانی توانبخشــی و آموزشی دریافت 
می کنند، گفت: متوســط هزینه های خانواده های دارای فرزند اتیسم 
۱۲ میلیون تومان در ماه اســت که بســیاری از ایــن خانوارها به دلیل 
مشــکلات مالی و همچنین وظایف ســخت نگهــداری فرزندان خود 
با مشکلات بسیار زیاد مالی و خانوادگی روبرو شــده اند و امیدواریم با 
مساعدت دولت سیزدهم و شخص معاون اول رئیس جمهور بخشی از 

فشارها و هزینه های درمانی و توانبخشی مبتلایان اتیسم کاسته شود.
وی خاطرنشــان کرد: با افزایش مراکز جامع اســتاندارد برای درمان، 
آموزش، توانبخشی و حرفه آموزی مبتلایان اتیسم و همچنین تصویب 
سند ملی اتیسم و ابلاغ مســئولیت به سازمان ها و دستگاه های مربوطه 

بتوان این بخش از جامعه را در سنین بزرگسالی فعال کرد.
در این جلسه که خانواده های دارای فرزندان مبتلا به اتیسم مشکلات، 
مسائل و دغدغه های خود در زمینه هایی چون هزینه های بسیار بالای 
درمانی و توانبخشــی، حمایت هــای لازم برای تشــخیص زود هنگام 
مبتلایان، کمک برای نگهداری در خانه و مراکز درمانی، تحت پوشش 
بیمه قرار دادن بیماران، ایجاد مراکزی برای حرفه آموزی و توانبخشی 
در ســنین بالاتر، اختصاص اماکن تفریحی مختص کودکان اتیســم، 
امکانات آموزشــی و امکان ادامه تحصیل این بیماران، رفع مشــکلات 
و موانــع اداری، توجه به حرفه آموزی و اشــتغال زایی، آگاهســازی و 
همراهی مردم برای کمک بــه خانواده ها و توجه به ایمنی و ســلامت 

مبتلایان را مطرح کردند.

تریبون

رئیس مجلس شورای اسلامی با ارائه توضیحی درباره 
میزان سابقه خدمت و سن بازنشستگی شاغلان گفت: 
سن بازنشســتگی برای مردانی که آغاز اشتغالشان از 
۱۴۰۳ اســت ۶۲ سال و ســنوات خدمتشان ۳۵ سال 

خواهد بود.
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای 
اسلامی اظهار داشت: آقایان شــاغل ورودی ۱۴۰۳ به 
بعد برای بازنشســتگی باید ۳۵ سال سابقه خدمت و یا 
۶۲ سال سن و بانوان شاغل ورودی همین سال باید ۳۰ 

سال ســابقه خدمت و یا ۵۵ سال سن داشته 
باشند و این موضوع برای شــاغلان در حال 
خدمت به صورت زمان دار بوده که متوســط 

آن حدود ۲ ماه است.
وی افزود: روز گذشــته در زمان رأی گیری و 
بعد از آن و هنگام ظهر به این موضوع اشــاره 
کردم که خروجی مصوبه مجلس چیســت. 

بر اساس مصوبه مجلس سن بازنشستگی برای آقایان 
۶۲ سال است و سنوات خدمتی که انجام می دهند ۳۵ 

سال در نظر گرفته شده است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
تصریح کــرد: بایــد در نظر داشــت که این 
قانون برای افرادی که در حال حاضر در حال 
خدمت هســتند به مرور زمان اجرا می شود 
یعنی اگر به متوسط بنگریم، تقریباً متوسط 
آن حدود دو ماه تا دو ماه و نیم اســت، یعنی 
کســی که ورودی امســال اســت، با ۳۵ سال خدمت 
بازنشسته می شود البته اگر کســی که در حال حاضر 

شاغل است به صورت داوطلبانه بخواهد تا ۳۵ سال در 
کار بماند، مانعی برای او نیست.

قالیباف تصریح کرد: به طور روشن می گویم تداوم کار 
به این شــکل اســت که ورودی های ۱۴۰۳ حتما باید 
با ۳۵ سال ســابقه خدمت و یا ۶۲ سال سن بازنشسته 
شــوند که این میزان برای خانم ها ۳۰ ســال ســابقه 
خدمت و یا ۵۵ سال سن اســت از این رو موضوع بسیار 
شــفاف اســت و نقل و قول ها و جداولی که غیر از این 

مفهوم تنظیم می شود درست نیست.

مجلس

 زهرا علیدادی  لایحه بودجه ســال آینده 
کشــور در حالی قرار اســت فردا به مجلس 
ارائه شود که روند رســیدگی به آن نسبت 
به ســنوات گذشته دســتخوش تغییراتی 
شده است. قرار اســت دولت لایحه بودجه 
۱۴۰۳ را  امروز )سه شــنبه ۳۰ آبان ماه( به 
مجلس شــورای اســلامی ارائه کند. البته 
روند ارائه و بررسی لایحه بودجه به مجلس 
نسبت به گذشته تغییر کرده است. تا پیش 
از این، مطابق ماده ۱۸۲ قانــون آئین نامه 
مجلس شورای اســلامی، بررسی بودجه به 
صورت یک مرحله ای بود، به این ترتیب که 
دولت موظف بود لایحــه بودجه را حداکثر 
تا پانزدهــم آذر ماه هر ســال بــه مجلس 
ارائه کند و نمایندگان هم بــه مدت ده روز 
فرصت داشــتند تا پیشــنهادات خود را به 
کمیســیون های تخصصی مجلس دهند. 
در مرحله بعد، کمیســیون های تخصصی 
مجلس حداکثر تا ۱۵ روز، گزارش خود را به 
کمیسیون تلفیق ارسال کرده و کمیسیون 
تلفیق نیز به مــدت ۱۵ روز، گزارش نهایی 
خود را تنظیم و به مجلس شــورای اسلامی 
تقدیم می کرد و در نهایت در جلســه علنی 
مجلس کلیات بودجه بررســی می شد و اگر 
کلیات به تصویب وکلای ملت می رســید، 
در ادامه جزئیات لایحــه بودجه در مجلس 
بررسی می شد.دی ماه سال گذشته بود که 
مجلس شورای اســلامی با اصلاح آئین نامه 
داخلی مجلس، زمان ارائــه لایحه بودجه از 
ســوی دولت را تغییر داد و بر اساس مصوبه 
مجلس مقرر شــد که ارائه لایحه بودجه به 
مجلس دومرحله ای شــود. مطابــق با این 
اصلاحیه، دولت موظف است لایحه بودجه 
سالانه کل کشــور را در دو بخش به ترتیب 

زیر به مجلس تقدیم کند:
الف( ماده واحده مشتمل بر:

۱. احکام مورد نیاز بــرای اجرای بودجه کل 
کشور

۲. ســقف منابع بودجه عمومــی دولت به 
تفکیــک درآمدها و واگــذاری دارایی های 
ســرمایه ای و مالی و اجزای اصلــی آنها از 
جمله: مالیات و حقــوق و عوارض گمرکی، 

درآمــد ناشــی از فــروش کالا، خدمات و 
حقوق مالکانه، منابع حاصل از فروش نفت، 
گاز، میعانــات گازی و فرآورده هــای نفتی 
و گازی، منابــع حاصل از واگذاری ســهام، 
سهم الشرکه و اموال دولت و واگذاری اوراق 

مالی اسلامی
۳. ترازهــای عملیاتی، ســرمایه ای و مالی 

بودجه عمومی دولت
۴. فروض برآورد منابع و مصارف بودجه

دولت موظف اســت این بخــش را حداکثر 
تا اول آبان هر ســال به مجلس تقدیم کند. 
شاید این ســوال در اینجا پیش آید که چرا 
دولت مطابق قانون عمل نکرد و مرحله اول 
بودجه ۱۴۰۳ را اول آبان ماه تقدیم مجلس 
نکرد که علت این مسئله آن است که با توجه 
به اینکه هنوز بررســی لایحه برنامه هفتم 
توسعه در مجلس نهایی نشده است، ارسال 

بودجه به مجلس به تأخیر افتاد.
داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
چند روز پیش در صحن مجلس درباره زمان 
ارسال لایحه بودجه سال آینده به مجلس، 
اعلام کرد: »بر اســاس اصلاحیه آئین نامه 
داخلی مجلس، امســال بایــد بودجه را دو 
مرحله ای دهیم. بر این اســاس مرحله اول 
بودجه که درباره کلیات و تبصره ها اســت 
باید تا اوایل آبان تحویل مجلس شود که ما 
این مرحله را آماده کرده ایم، اما نظر رئیس 
مجلس این بود که بایــد قانون برنامه هفتم 
را در بودجــه ســال آینده لحــاظ کنیم به 
همین جهت بنا شــد منتظر باشیم تا پس از 
تصویب برنامه هفتم، لایحه بودجه را جمع 
بندی کرده و به مجلس ارســال کنیم و فکر 
می کنم در این شرایط تا آخر آبان لایحه را به 

مجلس ارسال کنیم.«
روند بررسی بخش اول لایحه بودجه هم به 
این صورت اســت که هیئت رئیسه مجلس 
موظف اســت پــس از وصول ایــن بخش، 
بلافاصله آن را برای اطــلاع نمایندگان در 
»ســامانه قانونگذاری و نظــارت مجلس«، 
بارگذاری و به کمیســیون تلفیق و ســایر 
کمیسیون ها ارجاع کند. کمیسیون تلفیق 
موظف اســت ظرف پنج روز گزارش خود را 

در مورد رد یا تأیید کلیات مــاده واحده به 
هیئت رئیسه مجلس ارسال کند.

رســیدگی به کلیــات مــاده واحــده در 
صحن مجلس هــم مطابق بنــد »ج« ماده 
)۱۰۸( ایــن قانــون انجــام می شــود؛ در 
جلسه رســیدگی به کلیات، بعد از گزارش 
کمیســیون تلفیــق، گزارش کمیســیون 
برنامــه و بودجــه و محاســبات در مورد 
کلیات به مدت ده دقیقه اســتماع می شود. 
چنانچه در این مرحلــه، کلیات ماده واحده 
به تصویــب مجلس نرســد، دولت موظف 
اســت ظرف هفــت روز، ماده واحــده را با 
اصلاحات، مجدداً به مجلــس تقدیم کند. 
در این صورت کمیســیون تلفیــق دو روز 
فرصت دارد تا گزارش جدید رســیدگی به 
کلیات را به مجلس گزارش کند. در مقابل و 
در صورتی که کلیات ماده واحده به تصویب 
مجلس برسد، به کمیســیون های مربوط 
ارجاع می شود. نمایندگان از زمان تصویب 
کلیات، پنج روز فرصت دارند پیشــنهادات 
خود را در ســامانه ثبت کنند.پس از آن هر 
کمیسیون موظف است ضمن اطلاع رسانی 
به نمایندگان پیشنهاددهنده حداکثر ظرف 
پنج روز )بدون احتساب تعطیلات رسمی( 
به پیشــنهادهای نمایندگان رســیدگی و 
گزارش کمیســیون مربوط را به کمیسیون 
تلفیق ارسال کند. کمیسیون تلفیق موظف 
است حداکثر ظرف ده روز )بدون احتساب 
تعطیلات رسمی( به پیشنهادهای واصله از 
کمیسیون ها رســیدگی و گزارش آن را در 

سامانه بارگذاری کند.
پس از بارگذاری گزارش کمیسیون تلفیق، 
کمیسیون ها و نمایندگان می توانند ظرف 
ســه روز پیشــنهادهای خــود را در مورد 
گزارش کمیســیون تلفیق ثبــت کنند. در 
زمــان مطرح شــدن گزارش کمیســیون 
تلفیق در صحن علنی، ابتدا پیشــنهادهای 
کمیســیون ها و ســپس پیشــنهادهای 
نمایندگان مورد رســیدگی قرار می گیرد و 
در مورد آن رأی گیری می شــود. همچنین 
در کمیســیون تلفیق و در صحــن، ابتدا به 
پیشــنهادهای مربوط به منابع و سپس به 

سایر پیشنهادها رسیدگی می شود.
مهلت مجلس بــرای رســیدگی به بخش 
اول لایحه بودجه از زمــان وصول حداکثر 
دو ماه اســت. پس از اتمام رسیدگی بخش 
اول لایحــه بودجــه، مصوبــه مجلس به 
شــورای نگهبان ارســال و پس از تأیید آن 
شــورا به دولت ابلاغ می شــود.ب( جداول 
تفصیلی مشــتمل بر ارقام بودجه- مرحله 
دوم ارائــه لایحــه بودجــه بــه مجلس به 
این صورت اســت که دولت موظف اســت 
حداکثــر ده روز از زمان ابــلاغ بخش اول 
قانون بودجــه، جداول تفصیلــی بودجه را 
به همراه نســخه الکترونیکــی به مجلس 
ارسال کند. سنجه های ارزیابی برنامه های 
قوه مقننــه، قــوه قضائیــه، وزارتخانه ها، 
سازمان های مســتقلی که عالی ترین مقام 
آن را رئیس جمهــور منصــوب می کنــد، 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
نیروهای مســلح، نهادهای زیــر نظر مقام 
معظم رهبری و نهادهــای مصرح در قانون 

اساسی باید ضمیمه جداول تفصیلی باشد.
هیئت رئیسه مجلس موظف است بلافاصله 
پــس از وصــول ایــن بخــش، آن را برای 
اطلاع نماینــدگان در ســامانه بارگذاری و 
بخش های مربوط به هر کمیسیون را ارجاع 
کنــد. نمایندگان پنج روز فرصــت دارند تا 
پیشــنهادهای خود را در رابطه با جداول در 
سامانه ثبت کنند. پیشنهادهای نمایندگان 
در کمیسیون ها، کمیسیون تلفیق و صحن 
مجلس با اولویت رسیدگی به جداول مربوط 
به منابع بودجــه عمومی دولــت و منابع و 
مصارف دســتگاه ها و نهادهای مذکور، به 
تفکیک برنامه هــای عملیاتــی آنها مورد 

رســیدگی قرار می گیرد.در این بخش فقط 
به ارقام و اعداد جداول بدون تفکیک کلیات 
و جزئیات رسیدگی می شود و هیچ حکمی 
در این مرحله قابل بررسی و تصویب نیست 
و پیشــنهادها نیز نباید مغایر قوانین جاری 
و مصوبه بخــش اول باشــد. مهلت مجلس 
برای رسیدگی به بخش دوم از زمان وصول 

حداکثر به مدت چهل روز است.
یک نکتــه مهم دیگر آن اســت که چنانچه 
در هنگام رســیدگی به گزارش کمیسیون 
تلفیق درباره جزئیات ماده واحده یا جداول 
تفصیلی بودجه، مصوبه کمیســیون تلفیق 
در صحن مجلس رأی نیاورد، کمیســیون 
مزبور موظف اســت حداکثر ظرف سه روز 
)بدون احتساب تعطیلات رسمی( گزارش 
جدید خود را به مجلس ارائــه کند. در این 
مرحلــه نمایندگان یــک روز فرصت دارند 
تا پیشــنهادهای خود را در مورد تغییرات 

کمیسیون تلفیق ثبت نمایند.
طبق گفته رئیس مجلس شورای اسلامی، 
دو مرحله ای شــدن ارائه و بررســی لایحه 
بودجه در مجلس یکــی از اقدامات مجلس 
برای اصلاح ســاختار بودجه بوده اســت. 
محمدباقر قالیباف در این زمینه، می گوید: 
»مجلس یازدهم برای نخســتین بار فرایند 
بررســی لایحه بودجه را از یــک مرحله ای 
تغییر داد و دو مرحله ای کــرد تا با تصویب 
دو مرحله ای لایحه بودجه، اقدامات جدی تر 
و موثرتری برای کنترل ســقف بودجه که 
یکی از عوامل مؤثر در مهار تورم است، انجام 
شود و امیدواریم با اجرای دقیق این فرایند، 
نتایــج آن در بودجه ریزی هــای آینده به 

تدریج آشکار شود.«

پاسخ قالیباف به شایعه افزایش ۱۲ سال سن بازنشستگی

خریدار  رئیــس جمهــوری در نامه ای 
به سران ۵۰ کشــور جهان از جمله روسیه، 
چین، ترکیه، قزاقســتان، آفریقای جنوبی، 
کنیا و اردن خواستار هم صدایی و هماهنگی 
کشورهای آزاده مســتقل در فشار آوردن 
به این رژیــم از طرق مختلــف اقتصادی و 

سیاسی برای توقف جنایات در غزه شد.
 در پی تــداوم جنایات رژیم صهیونیســتی 
بر علیه مردم مظلوم وبــی دفاع غزه رئیس 
جمهور اســلامی ایــران با ارســال نامه ای 
به سران ۵۰ کشــور جهان از جمله روسیه، 
چین، ترکیه، قزاقســتان، آفریقای جنوبی، 
کنیــا و اردن خواســتار هم صدایــی و 
هماهنگی کشورهای آزاده مستقل در فشار 
آوردن به این رژیم بــرای توقف جنایات در 

غزه شد.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی در نامه خود 
به سران ۵۰ کشــور جهان، ضمن اشاره به 
اقدامات وحشــیانه رژیم صهیونیستی در 
به شهادت رســاندن بیش از ۱۴ هزار نفر و 
تخریب زیرساخت ها در نوار غزه طی بیش 
از ۴۰ روز گذشته، و هم چنین رویکرد برخی 
دولت های غربی در اعمال اســتانداردهای 
دوگانــه و نادیــده گرفتــن عامدانه اصول 
انســانیت و اخــلاق و حقــوق، تاکید کرد: 
انتظار از کشــورهای آزادی خواه و مستقل، 
به ویژه کشــورهای اســلامی این است که 
در عرصه هــای دیپلماتیــک و اقتصادی، 
با رویکرد منســجم و واحد، ضمن فشار بر 
این رژیم اشغالگر، زمینه ساز توقف جنایات 
این رژیم در کشــتار غیرنظامیــان و پایان 

محاصره غزه شوند.
رئیس جمهور اســلامی ایران در این نامه به 
همتایان خود، با تاکید بــر اینکه امروز روز 
آزمون الهی و انســانی همه دولت هاســت، 
از کشورها خواسته اســت که با به کارگیری 

همه ابزارهای موجود برای فشــار، از جمله 
توقــف همکاری هــا و ارتباطــات تجاری 
و سیاســی با رژیــم صهیونیســتی، نقش 
برجســته تری در توقف ایــن جنایات ایفا 

کنند.
 پیــش از این رئیــس جمهــور در اجلاس 
اضطراری ریاض ۱۰ راهــکاری فوری برای 

حل بحران غزه به شرح زیر ارائه داد:
اولین و فوری ترین اقدام، توقف کشتار مردم 
غزه و پایان حملات کــور علیه غیرنظامیان 
به ویژه حمله به بیمارســتان ها، مدارس و 
اردوگاه ها و مراکز امدادرســانی است. نباید 
اجازه داد که رژیم صهیونیســتی و حامیان 
آن، با طرح مفاهیم انحرافی همچون »وقفه 
بشر دوســتانه« صرفاً به دنبال فرار از فشار 
افکار عمومی و ایجــاد وقفه های تاکتیکی 

برای ارتکاب جنایات بیشتر باشند. باید همه 
ابزارها برای وادارســازی آمریکا و دشــمن 
صهیونیستی به پذیرش توقف فوری ماشین 

کشتار مردم فعال شود. 
ما کشــورهای اســلامی باید بدانیم که اگر 
مقاومت مردم غــزه و کرانه باختری در برابر 
تجاوزات و توســعه طلبی صهیونیســت ها 
نبــود، اگــر مقاومــت لبنــان در مقابــل 
اشــغالگری و تجاوزات رژیم نبــود،  امروز 
بســیاری از کشــورهای عربی و اسلامی، 
درگیــر چنین جنگــی با صهیونیســت ها 

بودند.
 دوم، رفــع کامــل محاصره انســانی غزه 
و بازگشــایی فــوری و بدون قید و شــرط 
گذرگاه رفح بــا همکاری بــرادران مصری 
برای امدادرســانی و ورود غذا و دارو به غزه. 

ارسال کمک های انسان دوستانه باید مورد 
اتفاق ســران محترم کشورهای اسلامی در 
این اجلاس قرار گیرد و برای عملیاتی کردن 
آن کمیته اجرایی تشکیل شود. عبور قطره 
چکانی کمک هــا به هیچ وجــه قابل قبول 
نیســت. گذرگاه های منتهی به غزه باید باز 
شوند. اعِمال فشــار آمریکا و غربی ها هیچ 

حجتی برای بستن مرزها نیست.
ســوم، خــروج فــوری نظامــی رژیــم 
صهیونیســتی از غــزه. زمیــن و حکومت 
غــزه متعلق بــه فلســطینیان و حاکمیت 
منتخب مردم فلســطین بوده و هســت؛ نه 
گمارده هایی کــه تحت اشــراف آمریکا و 

صهیونیسم عمل کنند. 
در اینجا لازم می دانم که همه کشــورها از 
جمله کشورهای اســلامی برای عدم توجه 

به هر گونه طرح آمریکایی- صهیونیســتی 
با عنوان مشــارکت در تأمین امنیت مرزی 
مناطق اشغالی و فلسطینی که نهایتاً کمک 
یا دفاع یا توجیه اشــغالگری است، هوشیار 

باشند.
چهارم؛ قطــع هرگونه ارتباط سیاســی و 
اقتصــادی با رژیم صهیونیســتی توســط 
کشورهای اســلامی. در این راستا، تحریم 
تجاری علیه رژیم صهیونیســتی خصوصاً 
در حوزه انرژی باید در اولویــت قرار گیرد. 
همچنین از جنبش های مردمی در تحریم 
کالاهای اســرائیلی حمایت و پشــتیبانی 

شود.
پنجم،  دولت های اســلامی باید ارتش رژیم 
متجاوز و اشــغالگر را به عنوان یک سازمان 

تروریستی شناسایی کنند.
ششــم، تشــکیل یــک دادگاه بین المللی 
برای تعقیــب و مجازات ســران جنایتکار 
صهیونیســت و آمریکا با اولویــت مقامات 
دســت اندرکار در نسل کشی و جنایت علیه 

بشریت در جنگ اخیر.
هفتم، تأســیس یک صندوق ویــژه برای 
بازســازی فوری غزه با تقبل کشــورهای 

اسلامی در این اجلاس.
هشتم،  اعزام کاروان های حامل کمک های 
انسان دوســتانه بــه مــردم فلســطین از 

کشورهای مختلف اسلامی.
نهم،  نامگذاری روز جنایت صهیونیســت ها 
و بمباران بیمارســتان المعمدانی به عنوان 

روز نسل کشی و جنایت علیه بشریت.
دهمین اقدام،  در صورت تــداوم جنایات 
جنگی رژیم صهیونیستی و تداوم مدیریت 
آمریکایی در این جنگ نابرابر، کشورهای 
اسلامی با تسلیح مردم فلســطین، آنها را 
در مبــارزه با اشــغالگرِ جنگ افروز،  کمک 

نمایند.
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چگونه اقتصاد ایران مستهلک شد؟
مجید سلیمی بروجنی  تجربه یک سال گذشته در دنیا نشان داده که 
تحریم های اقتصادی، راه حلی مسالمت آمیز، بی صدا و کشنده بوده که 

هیچ کشور مدرنی نمی تواند در مقابل آن مقاومت کند.
تحریم های اقتصادی، ابزاری منحصربه فــرد، قدرتمند و حتی مرگبار 
است که مرزهای بین دولت سازی و جنگ را محو می کند. این موضوع 
در هیچ کجای جهان به اندازه کشــورمان واضح نیست و امروز ایران به 
عنوان مهم ترین مطالعه موردی در بحث های مربوط به تحریم ها مطرح 
می شــود.این تحریم ها اثرات مخرب قابل توجهی بــر عملکرد اقتصاد 
کشور داشته اســت. این تحریم ها طیف گسترده ای از پیامدهای منفی 
اقتصاد کلان از جمله کاهش ســریع ارزش پول، کسری شدید تجاری 
و مالی، تورم بــالا و افزایش نرخ های فقر را ایجاد کــرده یا به آنها کمک 
کرده است.تحریم ها در نهایت سلاح های اقتصادی هستند که به دنبال 
تاثیرات سیاسی، یعنی تغییر در سیاســت های کشور گیرنده هستند. 
درست است که در نگاه کلی بحث مربوط به تحریم های هسته ای است، 
اما سال هاســت که آثار آن از حوزه های کلان، به جزئی ترین حوزه های 

زیست فردی و اجتماعی ایرانیان رسیده است.
در دوران تحریم ها، تجارت بین الملل که یکی از مهم ترین کارکردهای 
کشور ماست و ایرانیان در آن قرن ها تجربه داشته اند، عملا از بین رقته 
اســت. سیاســت یکی از اولین حوزه هایی بود کــه را تحریم اقتصادی 
دســتخوش تغییرات مهمی شــد. هر چه دایره تحریم ها تنگ تر شد، 
اقتدارگرایی و تمرکز سیاسی در کشــور رو به افزایش رفت. در ادامه و 
بر اثر تنگ تر فضای داخلی، بســیاری از نخبگان از کشور خارج شدند و 
کشور به دست کســانی افتاد که هیچ گونه تجربه و تخصصی برای اداره 

کشور حتی در شرایط عادی هم نداشتند.
تحریم به دولتی تر شــدن وجوه مختلف اقتصاد انجامیــد؛ تا آن جا که 
امروز خود چهره های اقتدارگرا نیز از شــدت دولتی بودن تمامی امور 
اقتصادی و بســته بودن این فضا گله مند شــدند. بازار آزاد برای رشد و 
توسعه، سرمایه و سرمایه گذار می خواهد. ســرمایه امنیت می خواهد، 
امنیت در ســایه ارتباطات سالم با جهان شــکل می گیرد، اما تحریم ها 

برای محدود کردن و از بین بردن همین ارتباطات طراحی شدند.
حالا در این هیاهوی تحریم ها علاوه بر این کــه از بازارهای جهانی دور 
افتادیم، به دلیل همان تحریم ها مجبور به تولید و اســتفاده اجباری از 
محصولات بی کیفیتی همچون خودرو، لوازم خانگی و... شده ایم. همین 
بی مبالاتی ها در دولتمردان باعث شــده تا نفت را برای ســال ها قاچاق 
بفروشیم و تخفیف های سنگین به مشــتریان بدهیم و تازه پولش را با 
هزار منت به صورت کالا تهاتر کنیم. هر وضعیتی در اقتصاد، متضرران 
و ذینفعان خود را دارد؛ چنانکه وقتی اقتصاد بســته اســت، طبقه ای 
منتفع می شــود و باز کردن درها، طبقه ای دیگــر را. ذینفعان وضعیت 
باثبات اقتصاد، کارآفرینان واقعی هســتند، چون محیط اقتصاد کلان 
باثبات به کارآفرینان امکان برنامه ریزی و اطمینان و در نهایت رشــد و 
توســعه می دهد و محیط اقتصاد کلان بی ثبات سبب افزایش ریسک و 
قیمت تمام شده محصولات و در نهایت شکست و تغییر ماهیت فعالیت 
کارآفرینان می شود. چه آن که در شــرایط چند سال اخیر تولید، صرفه 
اقتصادی ندارد و بازدهی ســرمایه گذاری در بازارهای موازی بیشتر به 
صرفه است.شرایط امروز آن چیزی است که در ۴۵ سال گذشته شکل 
گرفته اســت. در روزگاری به ســر می بریم که هم تولید صرفه ندارد و 
هم بازده سرمایه گذاری نداریم. عقل ســلیم می گوید اگر شرایط بهتر 
شود، آن هایی که امروز به منافع زیادی دسترسی دارند، شرایط بهتری 
خواهند داشت، اما انگار منفعت طلبان دست از مبارزه با اقتصاد سالم و 

عاری از فساد برنخواهند داشت.
وقتی فعالیت های اقتصــادی در ایران متکی به منافع خودســاخته یا 
دولت ساخته است، انتظار منتفعان کوتاه مدت است، به سرمایه گذاری 
فکر نمی کنند و تلاش این است تا در فرصت کوتاهی که دارند، حداکثر 
استفاده را ببرند. ۴۵ ســال پیش خودرویی را به ما دادند؛ مسوولان هر 
روز قطعات مختلف آن را به دست می گیرند و به بهانه ای قطعات خودرو 
را خارج کردند و دور انداختند یا قطعه ای جایگزین آن نشــد یا آن طور 
که خواستند، ســر هم کردند. حالا هر چه به این خودرو مستهلک گاز 
می دهیم، حرکت نمی کند. مصادره کــردن، دولتی کردن و... از جمله 

همین اقدامات است.
در اقتصاد نظریه پردازی شــد، بدون آن که وجوه علمی و عملی آن در 
نظر گرفته شود و حالا از بانیان قبل تا کسانی که همین امروز بر صندلی 
مدیریت کشور نشســته اند، همچنان از همان ایده ها و عقاید استفاده 
می کنند. همه این افراد بانیان وضع موجود هستند. حتی اگر خودشان 
را متفاوت از هم بدانند، باز هم از دید مردم یکی هســتند. مردم فســاد 
را می بینند و درک می کنند. هر تولیدی در اقتصــاد با هر میزان بازده 
تولیدی، مستلزم ســرمایه گذاری قبلی است و هر ســرمایه گذاری از 
ابتدا نیازمند تامین امنیت سرمایه از بدو ســرمایه گذاری تا سال های 
رسیدن به مرحله بازده آن اســت. به بیان دیگر، شرط لازم برای تحقق 
سرمایه گذاری، تامین امنیت کلیه شــئون مرتبط با آن است. در واقع 
تولید، توســعه و رشــد اقتصادی تنها پس از طی ایــن مرحله صورت 
می گیرد. اگر سرمایه و نیروی انسانی مهم ترین منابع تولید در ساختار 
اقتصادی امروزه در نظر آید، باید امنیت را بســتر این فرآیند به شــمار 
آورد که بدون فراهم آمــدن آن، روند کلی تولید مخدوش می شــود. 
تولیدکنندگان و طراحان زیادی در سال های اخیر و تحریم ها فعالیت 
خود را آغاز کرده و وارد صنعت و اقتصاد شدند، اما هر حوزه ای نیازمند 
زیرساخت های قدرتمند اســت. هر تولیدی نیازمند بازار بدون سقف و 
محدودیت اســت. هر تولیدکننده ای نیاز به دستیابی به تکنولوژی روز 
و رقابت با رقبای جهانی دارد. بهبود اشــتغال و رشد اقتصادی از اهداف 
مهم اقتصادی هر کشوری است، اما دستیابی به آن بدون در نظر گرفتن 

اثرات تحریم های اقتصادی بر اقتصاد ایران چالش بزرگی است.

رئیس هیئت مدیره اتاق ایران و برزیل عنوان کرد
تاثیر بریکس بر تسهیل تجارت ایران و برزیل

رئیس هیئت مدیره اتاق ایــران و برزیل با بیان اینکــه در حال حاضر 
بزرگترین مشکل بین تاجران ایرانی و برزیلی، انتقال پول است، تصریح 
کرد: این مشــکل با توجه به حضور ایران در بریکس به  راحتی قابل حل 
است و به زودی می توانیم با توافق بانک های دو کشور، صندوق مشترک 
پولی برای پرداخت مطالبات ارز حاصل از صادرات یا واردات بازرگانان 

هر دو کشور را فراهم کنیم.
ســید فخرالدین عامریان، از دیدار اعضای هیئت مدیره اتاق بازرگانی 
ایران و برزیل با ســفیر جدید برزیل خبر داد و گفــت: در این دیدار از 
سفیر جدید برزیل دعوت شد تا با حضور و بازدید از استان های مختلف 
ایران، از نزدیک با پتانســیل های موجود در هر یک از اســتان ها آشنا 
شود. چراکه طرح سفرهای اســتانی با حضور نمایندگان اتاق مشترک 
و سفارت برزیل، زمینه ساز مناسب و موثری در جهت هموار کردن راه 

تجار ایرانی در برزیل است.
وی با بیــان اینکه در حال حاضر بزرگترین مشــکل بین تاجران ایرانی 
و برزیلی، انتقال پول اســت، تصریح کرد: این مشکل با توجه به حضور 
ایران در بریکس به راحتی قابل حل اســت و به زودی می توانیم با توافق 
بانک های دو کشور، صندوق مشترک پولی برای پرداخت مطالبات ارز 

حاصل از صادرات یا واردات بازرگانان هر دو کشور را فراهم کنیم.
رئیس اتاق ایران و برزیل اســتفاده از پتانسیل موجود در سفارت برزیل 

را عامل مهم در حل این مشکل دانست.
گفتنی است در این دیدار ســفیر برزیل هم طرح بازدیدهای استانی را 

بسیار موثر خواند و خواستار برنامه ریزی بازدیدها شد.

یادداشت

بازار

محمدحســین  گزارش بانــک مرکزی 
افزایش قیمت مســکن در تهران نسبت به 
ســال پیش را، ۸۰ درصد اعلام کرده است؛ 
کارشناســان عامل اصلی گرانی موجود در 

بازار مسکن را تورم زمین می دانند.
 عبارت »شوکه کننده« بهترین وصف است 
برای تأثیری کــه آمار و ارقــام بر مخاطب 
می گذارد: یــک واقعیت با تعــدادی عدد و 
رقم و احتمالاً در قالب مقیاسی به مخاطب 
عرضــه می شــود. حقیقتی کــه از پیش 
مخاطب آن را می دانســته اما با این دقت به 
آن توجه نکرده اســت. اساساً کارکرد آمار و 
ارقام ایجاد همین دقت و توجه اســت. برای 
مثال، همیــن قیمت خانه؛ اگــر به صورت 
ناخودآگاه از مخاطب ســوال شــود: بازار 
مسکن امسال چقدر افزایش قیمت داشته 
اســت؟ یحتمل پاســخ خواهد داد: خیلی، 
چند برابــر و… اما هنگامی کــه یک نهاد 
رســمی مانند بانک مرکزی افزایش قیمت 
مسکن در شــهر تهران طی یکسال را، ۸۰ 
درصد اعلام کند، »آه« بر آمده از جان مردم 

به واقع عمیق تر است.
اخیراً بانک مرکزی گزارشی با نام »تحولات 
بازار معاملات مسکن شهر تهران در مهرماه 
ســال ۱۴۰۲« که برگرفته از آمارهای خام 
ســامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات 
کشور بوده، ارائه کرده اســت. این گزارش 
افزایش قیمت مســکن در تهران را نسبت 
به ســال پیش، ۸۰ درصد نشان می دهد. بر 
اساس اطلاعات داده شده، میانگین قیمت 
خریــد و فروش یــک متر مربــع زیربنای 
مســکونی در تهران، در مهر ماه سال جاری 
به حــدود ۷۶ میلیون تومان رســیده، که 
حاکی از افزایش حدود ۸۰ درصدی نسبت 
به ماه مشابه سال قبل اســت. این مقدار در 
مهر ماه ســال ۱۴۰۱، حــدود ۴۴ میلیون 

تومان اعلام شده بود.
 نتیجه این افزایش قیمــت خود را در تغییر 
مناطقی که در آنها خانه خریداری شــده و 
در عمر بناهای مورد معامله، نشان می دهد. 
غالب معامــلات صورت گرفتــه در جنوب 
پایتخت بوده و ۲۲ درصد از بناهای معامله 

شده بالای بیست سال داشته و به اصطلاح 
کلنگی است.

این آمار و ارقام به وضوح نشــان دهنده دور 
شــدن دســت مردم از خانه های مورد نیاز 
است. در حالی صحبت از تورم ۸۰ درصدی 
حوزه مسکن می شــود، که طبق داده های 
رسمی کشــور تورم ســایر کالاها زیر ۵۰ 
درصد اســت، لذا باید دید چــرا علی رغم 
اقدامات انجام شــده در این دو سال دولت 
نتوانسته تورم وحشتناک در حوزه مسکن 
را تعدیل و نــرخ آن را به تورم ســایر کالاها 

برساند؟

تقصیر 40 درصدی مصالح
غالباً قیمت تمام شــده مســکن با قیمت 
بــازاری آن برآیند دو مؤلفه بــوده: زمین و 
مصالح. تــورم نهاده های ســاختمانی طی 
یکسال گذشــته به روایت آمارهای رسمی 
۳۹ درصد اســت. مطابق اعــلام مرکز آمار 
در فصــل بهار ۱۴۰۲ نرخ تــورم نهاده های 
ســاختمان های مســکونی شــهر تهران 
نســبت به فصل مشــابه ســال قبل ۳۹.۷ 

درصد-یعنی نسبت به فصل که برابر ۵۵.۲ 
درصد بوده- کاهــش ۱۵.۵ واحد درصدی 
داشته است. نرخ تورم ســالیانه نهاده های 
ســاختمانی در بهار ۱۴۰۲ )نرخ تورم چهار 
فصل منتهی به بهار ۱۴۰۲( نسبت به دوره 
مشابه ســال قبل ۳۹.۲ درصد بوده است و 
کاهش ۰.۸ واحد درصدی نســبت به تورم 
ســالیانه زمســتان ۱۴۰۱ دارد. نرخ تورم 
سالیانه نهاده های ســاختمانی در زمستان 

۱۴۰۱ برابر ۴۰ درصد بود.
همانطــور که این اعــداد نشــان می دهد 
مصالح ســاختمانی تورمی نزدیک به تورم 
عمومی کشــور دارد، بنابرایــن، نمی توان 
مقصر اصلی در تورم ۸۰ درصدی مسکن را 

مصالح دانست. 
دکتر مهدی روانشــاد، کارشــناس اقتصاد 
مســکن در خصــوص تأثیر قیمــت فولاد 
و ســیمان در قیمت نهایی ســاخت خانه 
عنوان کرد: در ســاختمان های ۴-۵ طبقه 
تقریباً ۵۰ کیلو آهن آلات مصرف می شــود 
که در یک متر مربــع تقریبــاً ۱و نیم تا دو 
ملیون تومــان هزینه ســاخت را شــامل 

می شــود. از طرفــی نهایت هزینــه تمام 
شده در ســاختمان های ۵ طبقه متری ۱۰ 
تومان اســت. بدین ترتیب بیســت درصد 
آن به فولاد و ســیمان تعلق دارد. این عدد 
قابل توجه بــوده و اگر بتوانیــم در این ۲۰ 
درصد ما کاهشــی ایجاد کنیم؛ مشخصاً در 
قیمت نهایی مســکن تأثیر مثبتی خواهیم 
داشت. اما مســاله اصلی آن است که قیمت 
تمام شــده معیار قیمت فروش در بازار آزاد 

نیست.

مانعی به اسم تورم زمین
علاوه بر کارشناســان، افــراد عملیاتی این 
حوزه نیــز از افزایش قیمت زمیــن و تأثیر 
مخــرب آن در حوزه مســکن به ســطوح 

آمده اند. 
محمــد مرتضوی رئیس کانون سراســری 
انبوه ســازان مسکن و ســاختمان ایران در 
خصوص شکاف قیمتی بین هزینه ساخت 
و قیمت فروش این گونــه توضیح می دهد: 
قیمت هر متر مربع مسکن در تهران الگوی 
ســاخت و توزیع محلی کــه در بارگذاری 

آپارتمان در محــلات مختلــف داریم، در 
قیمت تأثیر گذار است. با در نظر گرفتن این 
نکات در حال حاضر متوسط قیمت مسکن 
متری بیــن ۱۲-۱۴ میلیون تومان اســت. 
این رقم بدون احتســاب نسبیجات و بدون 

در نظر گرفتن خانه های لوکس است. 
این عدد بــرای یک خانــه معمولی و بدون 
نسبیجات یک عدد منطقی است. اما درباره 
قیمت فروش مســکن در بــازار، طبق آمار 
رســمی میانگین متری ۷۰ میلیون تومان 
اســت. البته این ســوال در ذهن مخاطب 
تداعی می شــود که چرا آنقــدر فاصله بین 
قیمت تمام شــده با قیمت فــروش در بازار 
زیاد اســت. این مســاله به نقش زمین در 

قیمت تمام شده بر می گردد. 
چراکــه ۷۰ درصد قیمت فروش مســکن 
را زمین تشــکیل می دهد. ایــن عدد هم به 
دلیل وجود تورم در کشــور و هــم به دلیل 
آنکه زمین یک دارایی غیر منقول محسوب 
می شود، یک عدد بالایی است. ما با مانعی به 
اسم تورم قیمت زمین مواجه شده ایم. تورم 
زمین یک مشکل بســیار بزرگ حال حاضر 
کشور است. در کشــور که در بازار معاملات 
تأثیر بسیار زیادی داشته و خرید و فروش را 

کم رونق می کند.

زمین، نقش اول صحنه گرانی مسکن
اواخر ســال پیش بود که ابوالفضل نوروزی، 
با تأیید بالا بودن ســهم زمین از قیمت تمام 
شده مســکن، این عدد را در کل کشور ۶۰ 
درصد اعلام کــرد و در ادامه عــدد آن را در 

تهران ۷۰ درصد دانست. 
این در حالیست که ســهم مسکن از قیمت 
تمام شــده زمین در بســیاری از کشورها، 
فقط ۳۰ درصد بوده و به عبــارت بهتر این 
مساله نشان دهنده غفلت سیاستگذاری ها 
از یک متغیر تعیین کننده در بازار مســکن 
اســت. نهایتاً می توان گفت زمانی شــاهد 
بهبــود وضعیت تورمــی بازار مســکن در 
کشــور خواهیم بود، که مدیران شــهری و 
سیاســتگذاران زمین، این بازیگر نقش اول 

صحنه گرانی مسکن را جدی بگیرند.

 وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت کــه تا پایان 
دولت ســیزدهم ۲۰ میلیون خانوار تحت پوشش فیبر 
نوری قرار می گیرند.عیسی زارع پور در دهمین همایش 
سالیانه بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت اظهار 
داشــت: اقتصاد دیجیتال نقش جــدی در اقتصادهای 
جهــان دارد و ۱۵ درصد تولید ناخالــص داخلی در این 

حوزه است.وی بیان داشت: در کشــور ما هشت درصد 
تولید ناخالص داخلی مربوط به این بخش اســت و باید 
به ســمت اقتصاد دیجیتال حرکت کنیم و به سهم ۱۵ 
درصدی برســیم؛ به این منظور کارگروه ویژه دیجیتال 
تشــکیل شــده تا موانع پیش روی اقتصاد دیجیتال را 
رفع کند، در بودجه ســنواتی تبصره هــای خوبی دارد 

و در برنامه هفتم توسعه نیز فصل مســتقلی در اقتصاد 
دیجیتال وجــود دارد.زارع پور گفــت: تکالیف برنامه 
هفتم، توسعه زیرســاخت های اقتصاد دیجیتال فراهم 
می کند که یکی از الزامات آن زیرساخت های ارتباطی 
اســت. در این زمینه هرچند اقداماتی در گذشته انجام 
شد، اما کافی نبود.وی خاطرنشــان کرد: رویکرد دولت 

سیزدهم این است که زیرســاخت پرسرعت و با کیفیت 
راه اندازی کند و امروز چهار میلیون خانوار در ۱۰۰ شهر 
از اینترنت پرسرعت اســتفاده می کنند و تا پایان دولت 
تلاش می کنیم خانوارها دسترســی بیشــتری به این 
امکان داشته باشــند و ۲۰ میلیون خانوار تحت پوشش 

اینترنت گیگا بر ثانیه قرار گیرند.

وزیر

وزیر ارتباطات خبر داد؛ دسترسی ۲۰ میلیون خانوار به فیبر نوری تا پایان دولت سیزدهم

 خریدار درباره عدم رسیدگی به حقوق کارگران گزارش می دهد

پاسکاری دستمزد کارگران
فاطمه امیر احمدی  رئیــس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگــران ایران گفت: 
دولت یکی از بزرگتریــن کارفرمایان بوده 
و به گمــان تشــکل کارگری بــا افزایش 
دســتمزد با آنکه بزرگترین کارفرما اســت 
متضرر می شود.هشتم آبان ۱۴۰۲ شورای 
عالی کار بــا حضور وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی برگزار شد اما جلسه بدون نتیجه 
پایان یافت. پس از کش و قوس بسیار درباره 
تغییر دســتمزد جامعه کارگران، در نهایت 
قرار بــود این موضوع در جلســه ای در مهر 
ماه مطرح و رأی گیری شود که متأسفانه از 
دستور جلسه شــورای عالی کار خارج شد؛ 
به همین دلیــل نماینده کارگــری نیز در 
این جلسه حاضر نشــد.مقرر شد در حوزه 
ترمیم دســتمزد کارگران طی جلساتی با 
حضور نمایندگان هــر دو طرف )کارگران و 
کارفرمایان( موضوع مورد بررسی قرار گیرد 
و پایان آبان، شورای عالی کار مجدد تشکیل 
جلســه دهد.در حالی که نــرخ تورم قدرت 
خرید اقشــار آســیب پذیر از جمله جامعه 
کارگران را دچار مخاطرات بســیاری کرده 
بهبود حقوق و دســتمزد کارگران ضرورتی 
اجتناب ناپذیر اســت؛ اما به نظر می رســد 
جلسه شورای کار باز هم بدون مطرح شدن 
موضوع ترمیم حقوق و دســتمزد کارگران 
برگزار خواهد شــد. گویا دولــت تمایلی به 
رسیدگی این مســاله نداشته و آن را محول 

به بنگاه ها و خود کارفرمایان کرده است.

قولی که وفا نمی شود
سمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های 
صنفــی کارگران ایــران در پاســخ به این 
پرســش که چرا شــورای عالی کار موضوع 
ترمیم دســتمزد کارگران را از دســتور کار 
خود خارج کرده اســت، گفت: بر اســاس 
مــاده ۴۱ قانون کار، همه ســاله شــورای 
عالی کار موظف اســت، منطبق با نرخ تورم 
اعلامی از سوی دولت و ســبد معیشتی که 
از سوی مراجع قانونی اعلام می شود حداقل 
دریافتــی کارگران را مصــوب و اعلام کند. 

آنچه در اســفند سال گذشــته مصوب و از 
ابتدای سال ابلاغ شــد متناسب با نرخ تورم 
نبود؛ بنابراین در همان شــورا به گروه شرکا 
اجتماعی کارگران اعلام شــد کــه قطعاً با 
توجه به شعار ســال، نرخ تورم کنترل شده 

و نباید نگران این مساله بود. 
آنچه در اســفند سال گذشــته مصوب و از 
ابتدای سال ابلاغ شــد متناسب با نرخ تورم 
نبود؛ بنابراین در همان شــورا به گروه شرکا 
اجتماعی کارگران اعلام شــد کــه قطعاً با 
توجه به شعار ســال، نرخ تورم کنترل شده 

و نباید نگران این مساله بود
وی افزود: قول داده شــد در ادامه چنانچه 
افزایش دســتمزد کارگران متناسب با نرخ 
تورم نبود، تغییر اعمال شود. با توجه به آنچه 
دولت اعــلام می کند و حتی نــرخ تورم در 
برخی اســتان ها به بالای ۵۰ درصد رسیده 
متأســفانه حداقل دســتمزد ثابــت مانده 
است؛ از این رو سبد معیشــت کارگران که 
میلیون ها نفر از جمعیت کشــور را تشکیل 
می دهند و حتی می تــوان با قاطعیت گفت 
که بیش از نیمی از شاغلان کشور جز اقشار 
کارگری هستند، بهره مندی از مسأله ای که 
رســماً در دفاع از حق کارگران در قانون کار 

اعلام شده، رعایت نمی شود.

آیا حداقل معیشت جامعه کارگری 
فراهم است؟

رئیــس کانون عالــی انجمن هــای صنفی 
کارگران ایــران در ادامه به پیشــنهاد این 
کانون اشــاره کــرد و گفت: کانــون عالی 
انجمن های صنفی کارگران ایران به عنوان 
یکی از بزرگترین تشــکل های کارگری که 
شامل حرفه های مختلف، صنایع گوناگون 
و خدمات اســت و نیز صدها صنف مختلف، 
پیشــنهاد دارد ای کاش به جــای اینکه ما 
چشــم به شــورای عالی کار بدوزیم که در 
پایان هر سال چنین سناریویی داشته باشد 
و حداقل حقوق را تعیین کنــد موضوع در 
سازمان برنامه و بودجه، دقیقاً در محلی که 
بودجه و منابع مالی نوشته می شود، شورای 

عالی کار صندلی برای دفاع از حق کارگران 
کشور داشته باشد.وی افزود: در این سازمان 
است که شــورای عالی کار می تواند قدرت 
چانه زنی داشته باشــد. هنگامی که در این 
محل افرادی که به نوعی یا کارگر هستند یا 
کارفرما یا حتی بخش دولتی متولی، حضور 
ندارند وقتی تصمیم گرفته می شود افزایش 
حقوق مثلًا ۲۰ درصد باشد در ادامه اعضای 
شــورای عالی کار هنگام تعییــن حداقل 
دســتمزد چقدر قدرت چانه زنــی دارد، ۲ 
درصد نهایت ۷ درصــد. نمی تواند افزایش 
بیشتری را اعمال کند زیرا در سازمان برنامه 
و بودجه منابع مالی آن دیده نشده است. به 
همین دلیل است که در سالی که حجت الله 
عبدالملکی ســکاندار وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی را عــده دار بود و ۵۷ درصد به 
دســتمزد کارگران اضافه کرد چالش ایجاد 
شد. حتی برخی شایعه ها همین موضوع را 

علت تغییر وزیر عنوان کردند.
گلپور در ادامه ســخنان خــود تاکید کرد: 
کانون عالی انجمن های صنفــی کارگران 
ایــران خواهان این اســت کــه اکنون که 
بودجه کشــور در حال نگارش است چرا در 
این بودجه برای این جمعیت که چرخ های 
صنعت و اقتصاد در دســتان آنها می چرخد 
هیچ نماینده ای از کارگران حضور ندارد که 
از حق آنها دفاع کند که اگر بناســت روزانه 
معادل آنچــه ســازمان های جهانی اعلام 
کرده باید ۲ هزار کالری به یک فرد برســد 
که از گرسنگی تلف نشود و با توجه به پنجره 
جمعیتــی که شــاهد هســتیم و جمعیت 
کارگری با لبیک به درخواســت مسئولان 
در فرزندآوری عیالوارتر شــدند، آیا با مبلغ 
۷ میلیون و ۵۰۰ تومان بــرای یک خانواده 
حداقــل دارای ۴ نفر قابل تأمین اســت. در 
این چرخه مسکن، بهداشت و درمان، بسته 
فرهنگی و آموزشــی را نادیــده می گیریم 
و فقــط درباره ســفره کارگــران صحبت 
می کنیــم؛ در حالی که مطابــق قانون کار 
تمام این مســائل برای جمعیــت کارگری 

کشور دیده شده است.

رقبای خارجی کارگر ایرانی
رئیــس کانون عالــی انجمن هــای صنفی 
کارگران ایران با بیان اینکه محول شــدن 
تعییــن حقــوق و دســتمزد بــه کارفرما 
نمی توانــد راهکار درســتی باشــد، گفت: 
حتی این کانون تاکید دارد باید تسهیلاتی 
در حوزه کارفرمایی وجود داشــته باشد تا 
در تعامل با کارگرش بتوانــد تولیدش را به 
بهترین شــکل عرضه کند.وی یادآور شد: 
اگر قرار است این مســاله بر دوش کارفرما 
بیفتد امنیت شغلی نداشــته کارگر )یکی 
از چالش هــای فعلی این اســت کــه چرا 
کارفرما بــرای به کارگیری کارگران قرارداد 
نمی نویســد( قطعاً به فراموشــی ســپرده 
می شــود.وی گفت: در شــرایطی که اتباع 
کشورهای همجوار در کشــور حضور فعال 
دارند که نــه کارفرما بــرای آن بیمه ای رد 
می کند و نه حقوق ثابتی دارنــد و نه اینکه 
ایمنی آن تأمین اســت در شغل هایی مانند 
ســاختمان ســازی و…، چــرا کارفرمــا 
مســئولیت یک کارگر ایرانی را باید بپذیرد 
که بیمه دارد و حداقل ۷.۵ میلیون تومان را 

ملزم است، بپردازد.
این مدرس دانشــگاه خاطرنشــان کرد: در 
حال حاضر شــرایط بــرای کارگــر ایرانی 
سخت تر شده زیرا رقیبی دارد که بدون بیمه 
کار می کند و دستمزد ثابت ندارد. بنابراین 
نه تنها حقوق و دســتمزد جامعه کارگری 
پایین است بلکه امنیت شــغلی آنها نیز در 

مخاطرات بسیاری قرار دارد. 
لذا اینکه ماده ۴۱ قانون کار را حداقل برای 
کارفرمایان نجیبی کــه قرارداد دارند لحاظ 

نمی شود کم لطفی است.

چرا وزارت تعاون موضوع را پیگیری 
نمی کند؟

گلپور در پاســخ بــه این پرســش که چرا 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی موضوع 
دســتمزد کارگران را پیگیــری نمی کند، 
گفت: موضوع های مطرح در شــورای عالی 
کار فقط یک مساله نبوده و مسائل بسیاری 
در روابط بین کارگــر و کارفرما وجود دارد 
که نیاز به پیگیــری دارد؛ اما در پاســخ به 
این پرســش باید گفت آیا غیر از این است 
که یکی از کارفرمایان بزرگ، دولت اســت. 
به گمان تشــکل کارگری، آیا وقتی شورای 
عالی کار به این مصوبه برســد که قرار است 
دستمزد کارگران افزایش پیدا کند آیا گروه 
کارفرمایی می تواند »نه« بگوید؟ فراموش 
نکنیم با افزایش دســتمزد آنکه بزرگترین 

کارفرما است متضرر می شود. 
رئیــس کانون عالــی انجمن هــای صنفی 
کارگــران ایران افزود: مطالبــه نمایندگان 
کارگــری نــه فراقانونــی اســت و نــه 
ساختارشکن. مطالبه قانونی آنها این است 
که مطابق بــا آنچه که دولــت در خصوص 
نرخ تورم اعــلام می کند و بــا توجه به عدم 
موفقیت دولت در کنترل نرخ تورم و البته با 
توجه به ماده ۴۱ قانون کار و واقعیت جامعه 
کارگران در تأمین معاش خود که در مضیقه 
هســتند باید به ترمیم حقوق و دســتمزد 
کارگران رسیدگی شود. دولت موظف است 
متناسب با شــرایط موجود حقوق کارگر را 

قانونا مطابق با ماده ۴۱ متناسب کند.



معاون علمی رئیس جمهور:

ارائه مجوز عطاری ها در اختیار معاونت علمی نیست!

وزیر دادگستری:

اسرائیل به هیچ قاعده انسانی پایبند نیست

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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کودکان قربانی جنگ و غزه گورستان کودکان
ملیحه کدیور ۲۰ نوامبر مطابق با ۲۹ آبان ماه از طرف ســازمان ملل 

متحد به نام روز جهانی کودک نامیده شده است.
اگرچه در کشــورهای مختلف روزهای دیگری به عنــوان روز کودک 
اختصاص دارد. از جهــت تاریخی این توجه به کــودکان به پیامدهای 
تأسف بار جنگ جهانی دوم باز می گردد که کودکان بیشترین قربانیان 
این جنگ بودند. نه تنها جان خود را از دســت دادند، بلکه در پی جنگ 
دچار آوارگی و بی خانمانی، اسارت و درماندگی، از دست دادن خانواده 
و بی سرپرســتی، فقر و سوءتغذیه، مشکلات جســمی، روحی روانی و 

عاطفی بسیاری هم شدند.
در جهت بهبــود شــرایط زندگی و آینــده کودکان جهــان خصوصا 
در کشــورهای در حال توســعه و حفاظت از کودک و توجه به حقوق، 
سلامت، آموزش و عدالت، ایمنی و پیشــگیری و مدیریت مشکلات در 
شرایط اضطراری، سازمان یونیســف در سال ۱۹۵۳در مجمع عمومی 
سازمان ملل به تصویب رســید. در ۲۰ نوامبر سال ۱۹۵۹ بیانیه حقوق 
کودک مصوب شــد و پیمان نامه حقوق کودک نیز در تاریخ۲۰ نوامبر 
۱۹۸۹ توسط ســازمان ملل متحد به تصویب رســانیده شده بود. این 
پیمان نامه حقوق مدنی، سیاســی، اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگی 

کودکان را در قالب یک معاهده بین المللی بیان می کند.
کودکان بزرگ ترین سرمایه هر کشوری هستند که باید از ابعاد مختلف 
به آنها حتی از زمــان قبل از تولد، حین و پس از تولــد، دوران نوزادی و 
مراحل مختلف کودکی و نوجوانی توجه جدی شــود. رویکرد به هنگام 
و بهینه با برنامه ریزی های مناســب و منســجم به این مراحل باید در 
اولویت باشد که تا سن هیجده ســالگی را هم شامل می شود. هر عاملی 
در طی این روند می تواند بر رشــد و نمو، روح و جسم، آینده و سرنوشت 
کودک تأثیر بگــذارد. محیط پرورش کودکان چه در ســطح خانواده، 
جامعه و ســرزمین باید همراه را آرامش و شــرایطی باشــد که کودک 
بتواند بــه بهترین نحو کودکی خود را ســپری کند و از حق ســلامت، 
ایمنی، آموزش، آســایش، رفاه، به ورزی، بازی، شادی و نشاط و ... بهره 

ببرد.
قابل توجه است که واحد کودکان و جوانان بنیاد جهانی زنان از ابتدای 
ماه نوامبر تــا ۱۹ نوامبر را به عنــوان روزهای پرهیز از خشــونت علیه 
کودکان نام گذاری کرده اســت. ایــن روزها در نهایت بــه ۲۰ نوامبر و 
روز جهانی کودک متنهی می شــود. شعار امســال پرهیز از خشونت و 
سوءرفتار علیه کودکان و جوانان نام گذاری شــده است. اما متأسفانه 
این روزها، دنیا شاهد جنگ و خشونت در نقاط مختلف جهان بوده و باز 

هم مردم عادی، خصوصا کودکان، قربانی جنگ و مناقشات می شوند.
لازم به ذکر است که در قوانین بین المللی حقوق بشر و اخلاق پزشکی 
نکات مهمی مور توجه قرار گرفته اســت. از جمله این نکات می توان از 
اصل بی طرفی پزشــکی )medical neutrality(با تأکید بر ضرورت 
ارائه خدمات پزشــکی به همه بیماران و افراد نیازمند خدمت پزشکی 
فارغ از رنگ و نژاد و آییــن و مذهب و مصونیت مراکــز درمانی و کادر 
پزشکی و آمبولانس ها از هر گونه حمله در جنگ ها و مناقشات نام می 
برد. هر گونه حمله به مراکز درمانی و آمبولانس، بر اســاس کنوانسیون 
ژنو نیز به عنوان جنایت جنگی محسوب می شــود. متأسفانه فجایعی 
که در چند هفته اخیــر در غزه اتفاق افتاد، به گفته مقامات یونیســف، 
منجر به تبدیل شــدن غزه به گورســتان کودکان و دفن حقوق بشر و 

نابودی آینده کودکان این منطقه در زندانی بدون سقف شده است.
و فراموش نشود که جنگ و خشــونت بر جسم و جان کودکان تأثیر می 
گذارد و آینده کودکان را تباه می کند. خشــونت، خشــونت می آورد و 
نفرت، نفرت می آورد. چرخه خشونت و نفرت، به کشته شدن کودکان 
و تباهی آینده کودک و از بین رفتن کودکی او متنهی می شــود. به قول 

شادروان قیصر امین پور:
به امید پیروزی واقعی، نه در جنگ، که بر جنگ!

در این روزها سیاستمدارانی که شاهد این جنگ و خشونتی هستند که 
در آن کودکان معصوم و مردم بی گناه آسیب دیده و از بین می روند، در 
این گناه سهیم هستند. سکوت و بی عملی سیاستمداران، نوعی غفلت 

و سوءرفتار با کودکان )کودک آزاری( محسوب می شود.
به سروده سهراب سپهری:

جای مردان سیاست بنشانید درخت، که هوا تازه شود...
لطفا اجازه بدهید کــودکان کودکی کنند، در صلــح و صفا، آرامش و 

آسایش
این حق همه کودکان جهان است.

اما، دنیا این روزها برای کودکان امن نیست!

مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان امام)ره( خبر داد
وری در استان های  تجهیز مراکز نابار

کم برخوردار کشور
 مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد ســتاد اجرایی فرمان امام)ره( از تجهیز ۵ 
مراکز ناباروری در اســتان های کم برخوردار کشور تا پایان سال جاری 

خبر داد.

به گزارش بنیاد ۱۵ خرداد ســتاد اجرایی فرمان امــام )ره(، حمیدرضا 
علیان زادگان بر تجهیز ۵ مرکز ناباروری در اســتان های کم برخوردار 
کشور تا پایان ســال جاری تاکید کرد و گفت: همچنین پرداخت کمک  
هزینه درمان ناباروری به زوج های کمتر برخوردار از جمله فعالیت های 

بنیاد در زمینه جوانی جمعیت است.
وی با اشاره آسیب هایی که سقوط در چاله جمعیتی برای آینده کشور 
دارد گفت: امیدواریم با برنامه ریزی های صورت گرفته در سطح ارکان 
تصمیم گیر کشــور و با هم افزایی بوجود آمده بین نهادهای اجتماعی 

و فعالان جمعیتی، جامعه را از افتادن در چاله جمعیتی نجات دهیم.
مدیرعامــل بنیاد ۱۵ خــرداد عنوان کرد:رشــد موالیــد و جلوگیری 
از تحدید نســلی یکی از موضوعات مهم کشور اســت که در سال های 
اخیر بارها مورد تاکید رهبر معظم انقلاب اســلامی قــرار گرفته و بنیاد 
۱۵ خرداد ســتاد اجرایی فرمان حضــرت امام )ره( به عنــوان یکی از 
دســتگاه های دغدغه مند این موضوع، زنجیره ای از اقدامات را در حوزه 
زیرســاختی جمعیت، اقتصادی جمعیت، فرهنگی جمعیت، سلامت 
جمعیت و عمرانی جمعیت را تعریف کرده است که رویکرد اصلی هر یک 
از این طرح های ملی مقابله با مقوله تحدید نسلی و توجه به فرزند آوری 
و حمایت از نهاد خانواده می باشد.علیان زادگان در تشریح برخی از این 
اقدامات بیان کرد: تجهیز مراکز درمان ناباروری، تأســیس بانک شــیر 
مادر در بیمارســتان ها، حمایت از تولید کیت های تشخیص زودهنگام 
ناباروری، راه اندازی مرکز نوآوری جمعیت، خانواده و سلامت اجتماعی 
با حمایت معاونت محترم علمی رییس جمهور و مشــارکت در فرآیند 
جایزه ملی جمعیت منطبق بر ماده ۱۹ قانون جوانی جمعیت و خانواده 

از جمله اقدامات بنیاد ۱۵ خرداد در حوزه جوانی جمعیت است.

دیدگاه

بنیاد

معاون ابتدایــی وزیر آموزش و پــرورش گفت: در روز 
بدون کیف معلم می تواند طراحی آموزشــی درستی 
داشته باشد تا دانش آموز زندگی کردن را بیاموزد و در 

او شایستگی های پایه ایجاد شود.
معصومه نجفــی پازوکی درباره طــرح روز بدون کیف 
برای دانش آموزان دوره ابتدایی اظهار داشــت: ســند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش، برای آموزش دانش 
آموزان بــه ویــژه در دوره عمومی کــه دوره ابتدایی 
طلایی ترین این دوران اســت، می خواهــد که دانش 
آموزان در ســاحت های شش گانه )ســاحت زیستی 
بدنی، هنــری زیبایی شناســی، علمــی، اجتماعی، 

اقتصادی..( تربیت شوند.

وی ادامه داد: آنچه در ســال ها رخ داده این 
است که کتاب درســی به عنوان تنها محور 
اصلی آموزش پذیرفته شده و معلم به کتاب 
درســی به عنوان یک جهت دهنــده به کل 
مسیر آموزش نگاه کرده اســت در حالی که 

باید یکی از ابزارهای تربیت باشد.
وی با بیان این که آموزش بــا رویکرد فعلی 

تنها به سمت حافظه محوری می رود، افزود: روز بدون 
کیف می گوید معلم باید موقعیت های یادگیری خلق 
کند. روز بدون کیف خلاق ترین روز برای معلمان است 
که می تواند طراحی آموزشــی درستی داشته باشند تا 
موقعیت یادگیری را مانند زندگــی واقعی به گونه ای 

خلق کند کــه دانش آموز زندگــی کردن را 
بیامــوزد و در او شایســتگی های پایه ایجاد 

شود.
نجفی در پایان تصریح کــرد: این روز بدون 
کیف ضمن اینکه یک فضای جذاب و شاد را 
برای دانش آموزان رقــم می زند؛ یک تمرین 
برای معلمان اســت که چطور موقعیت های 
متنوع یادگیری را بدون کتاب و در ساحت های ۶گانه 

تربیتی خلق کنند.
 بر اســاس اعلام آمــوزش و پرورش، دانــش  آموزان 
مدارس ابتدایی شهر تهران امروز سه شنبه ۳۰ آبان ماه 

بدون کیف به مدرسه می روند.

ارتقای توانمندی فکری و شناختی، خودآگاهی درباره 
نیازهای بدنی، تقویــت قوه تخیل، توســعه فرهنگ 
کارگروهی و رشد اجتماعی و تســهیل جامعه پذیری 
کودکان و نوجوانان در بازی های گروهی، رشد عواطف 
واحساسات، کسب مهارت ابراز هیجان، ایجاد فرصت 
تعدیل انرژی روانــی و جســمانی از کارکردهای این 

برنامه است.
به گفتــه مســئولان، در روز بــدون کیــف آموزش 
تعطیل نمی شــود« و با توجه به ســاحت های تربیتی 
فضای بیشــتری برای بازی و یادگیــری، پرداختن به 
مهارت های مختلف، خلــق تجارب جدیــد و... برای 

دانش آموزان فراهم  می شود.

استاندار تهران گفت: دســتگاه های متولی و مسئول 
با جدیت بیشــتر و اولویت قرار دادن موضوع آلودگی، 
نســبت به انجام وظایــف ذاتی و قانونی خــود در این 
مورد اقــدام کنند. علیرضــا فخاری اســتاندار تهران 
در جلســه کارگروه کاهش آلودگی هــوا ضمن انتقاد 
از عدم پیگیری جــدی موارد مربوط بــه آلودگی هوا 
در طول ســال، اظهار کرد: همواره فصل ســرما توأم با 
پدیده وارونگی دما و افزایش غلظــت آلاینده ها بوده 
است و مسئولین باید در طول ســال برنامه های موثر 
در راستای کاهش میزان آلاینده ها را تدوین و در فصل 

سرما آن را اجرا کنند.وی تعطیلی واحدهای آموزشی، 
صنعتــی و تولیدی را همــراه با چالش هــای جبران 
ناپذیری عنــوان کرد و با بیان اینکــه تعطیلی واحدها 
باید در آخرین مرحله صورت گیرد، افزود: دستگاه های 
متولی و مسئول با جدیت بیشــتر و اولویت قرار دادن 
موضوع آلودگی، نسبت به انجام وظایف ذاتی و قانونی 

خود در این مورد اقدام کنند.
اســتاندار تهران با اشــاره به مطالعات صورت گرفته 
در گذشــته، احصا عناصر مهم، تاثیرگذار و مشــخص 
شــدن ســهم هر کدام در میزان آلایندگی، تمرکز بر 

روی عواملی که بیشترین ســهم در آلایندگی دارند را 
ضروری دانست و بیان کرد: اســاس برنامه ریزی باید 
بر پایه این ســهم بندی ها باشــد. اگر در حوزه وسایل 
نقلیه بیشترین سهم آلایندگی متعلق به وسایل نقلیه 
سنگین اســت، تمهیداتی اتخاذ شــود تا تردد آن ها 
در شهر تا حد امکان محدود شــود.فخاری با اشاره به 
گزارش اداره محیط زیســت در مورد سهم آلایندگی 
واحدهای ثابت و سیار در آلودگی هوای تهران، انتقال 
کارخانه های شن و ماســه به خارج از شهر را ضرروی 
خواند و بــا تاکید بر فراهم آوردن مقدمات آن توســط 

دستگاه های مرتبط عنوان کرد: بیشتر این کارخانه ها 
زمانی که فعالیت خود را شــروع کردند در حاشیه شهر 
بودند که با افزایش جمعیت و گسترش شهرها، درون 
بافت مسکونی قرار گرفته و موجب سلب آسایش مردم 

شده اند.
وی ضمن ملزم کردن دســتگاه های متولــی به ارائه 
برنامه راهبردی در زمینه آلودگــی هوا به قید فوریت، 
از تخصیص امتیازات ویژه بــرای واحدهایی که اقدام 
مثبتی در راستای کاهش آلودگی هوا انجام می دهند، 

به عنوان عنصر تشویقی بسیار موثر یاد کرد.

آموزش

استاندار

خریــدار  وزیــر دادگســتری، وقایــع 
غزه و جنایــات وحشــتناک رژیم غاصب 
صهیونیســتی در این منطقه را حیرت آور 
خواند و گفــت: رژیم جعلی اســرائیل همه 
قواعد و قوانین بین المللی حقوق بشــری و 
حقوق بشردوستانه را پایمال کرده و به هیچ 

قاعده انسانی پایبند نیست.
 امین حسین رحیمی درباره اقدامات وزارت 
دادگســتری در حوزه کودکان و نوجوانان 
اظهارداشــت: بر اســاس قانــون، وزارت 
دادگســتری به عنوان مرجــع ملی حقوق 
کودک تعیین شــده و در این راستا جلسات 
شــورای هماهنگــی این مرجع بــا حضور 
نمایندگان دســتگاه ها و نهادهای دولتی و 
غیردولتی متولی حقوق کودکان به منظور 
همگرایــی، هم افزایــی و هماهنگی هرچه 

بیشتر به طور منظم برگزار می شود.
وی مهمتریــن وظیفــه بین  المللی مرجع 
ملی حقوق کودک را پایش و رصد وضعیت 
کودکان در کشور و تهیه گزارش به صورت 
پنج ســال یکبار برای ارائه به سازمان ملل 
متحد عنوان کرد و افــزود: آخرین گزارش 
پس از تاخیر چندســاله، در دولت سیزدهم 
تکمیل و ارسال شده اســت. در بعُد داخلی 
و از طریــق اســتانداری ها، مراجع متناظر 
اســتانی به عنوان نماینــدگان مرجع ملی 
حقوق کودک برای بررسی، پایش و گزارش 
وضعیــت کــودکان در اســتان ها تعیین 
شــده اند و در این زمینه، ضمــن دعوت از 
سمن ها، نهادهای ذیربط، قضات و ضابطین 
مرتبط با حوزه حقوق کــودک، آموزش ها 
و برنامه هــای لازم به صورت مســتمر ارائه 

می شود.
رئیس مرجع ملی حقــوق کودک در بخش 

دیگری از سخنان خود با اشــاره به شرایط 
وخیم، دردناک و تاســفبار کــودکان، زنان 
و مردم بی دفاع غزه گفت: شــرایط رنج آور 
این روزهای غزه و جنایات وحشــیانه رژیم 
صهیونیستی در شرایطی اتفاق می افتد که 
دولت ها و مجامع بین المللی مدعی حقوق 
بشر به خاطر فشارهای سیاســی آمریکا و 

لابی صهیونیسم منفعل و ناکارآمد شده اند.
وزیر دادگستری افزود: وزارت دادگستری 
و مرجع ملی حقوق کودک پــس از وقایع 
غزه، با دعوت از نماینده یونســف در تهران، 
مراتــب اعتراض شــدید خــود را در مورد 
نسل کشــی زنان و کــودکان بی دفاع غزه 
اعلام و خواســتار حمایت و کمک رسانی به 

مردم مظلوم غزه شد.
رحیمــی اضافه کــرد: همچنیــن ضمن 
مکاتبــه جداگانه با دبیرخانه کنوانســیون 
بین المللی حقوق کودک و صندوق کودکان 
ســازمان ملل بر لزوم توقــف جنایات رژیم 
صهیونیســتی و امدادرســانی به کودکان 
و زنــان و آســیب دیدگان از جنــگ تاکید 
شد و در همین راســتا با دعوت از سمن ها و 
نهادهای حقوق بشری کشــور، هماهنگی 
و همگرایــی لازم برای مکاتبــه و برقراری 
ارتباط با نهادهای بین المللی و سازمان ملل 
برای توقف کشــتار زنان و کودکان در غزه 

انجام شده است.
وی ادامه داد: نهادهای بین المللی حقوق 

بشــر از جمله شــورای امنیت و شــورای 
حقوق بشــر در کوچکتریــن مخاصمات 
دنیا بــه ســرعت ورود کرده و بــا تعیین 
کمیتــه حقیقت یــاب، ســعی در اجرای 
خواست های سیاسی کشــورهای غربی 
و آمریکا را دارند اما فشــارهای سیاسی و 
لابی صهیونیسم شــرایطی را فراهم کرده 
که زنان و کــودکان و مردم بی دفاع غزه هر 
لحظه زیر بمباران و حملات وحشیانه رژیم 
اسرائیل در حال کشتار و آسیب هستند و 
صدایی از دولت ها و نهادهای حقوق بشری 

بلند نمی شود.
وزیر دادگستری با اشاره به اینکه وقایع غزه 
ثابت کرد امیدی به نهادهای حقوق بشری 

و دولت های مدعی در این زمینه نیســت، 
افزود: علاج همه مشــکلات، قوی شدن در 
همه ابعاد و زمینه ها اســت؛ وقتی در همه 
ابعاد و زمینه هــا مانند تــوان نظامی قوی 
و توانمند و مدعی باشــیم، دست برتر را در 

مقابله با دشمنان خواهیم  داشت.

مجتمع های شوق زندگی حاصل 
تعامل جدی دولت و قوه قضاییه

رئیس مرجع ملــی کودک، در بخشــی از 
ســخنان خود با اشــاره به افتتاح مجتمع 
شــوق زندگی در شــیرخوارگاه آمنه )س( 
اظهار داشــت: با توجه به شــرایط خاص و 
زمانبر فرزندخواندگی با پیشــنهاد وزارت 
دادگســتری، آیین نامه قانــون حمایت از 
کودکان بی سرپرست و بدسرپرست اصلاح 
و بر این اساس بهزیســتی مجاز شد پس از 
احــراز صلاحیت، کــودکان را بــه صورت 
موقت به خانواده های متقاضی واگذار کند 
تا رشــد و بالندگی این کــودکان در دامان 

خانواده صورت پذیرد.
رحیمــی، مجتمع هــای شــوق زندگی را 
حاصل تعامــل جدی دولت و قــوه قضاییه 
برشــمرد و گفت: برکات و دســتاوردهای 
ارزشــمندی در مجتمع های شوق زندگی 
وجود دارد، نمایندگان همه دســتگاه های 
ذیربــط در این مراکز مســتقر هســتند و 
وضعیت کودکان واگذار شده، در خانواده ها 
به صورت مســتمر رصد و ارزیابی می شود. 
راه انــدازی مجتمع های شــوق زندگی در 
سراسر کشــور و تخلیه مراکز بهزیستی این 
فرصت و امکان را فراهــم می کند تا موضوع 
کودکان کار و خیابــان را به صورت جدی و 

ریشه ای تعیین تکلیف کنیم.

خریدار  معاون علمی رئیس جمهور گفت: 
ارائه مجوز به عطاری ها به وزارت بهداشــت 
مربوط اســت و معاونت علمی قادر به ورود 
کردن نیست! اما اعطای برند حکمت بنیان 
در قالب شــیوه های تشــویقی به برخی از 

عطاری ها در دستور کار است.
ســومین جلسه شــورای ســتاد گیاهان 
دارویی و طــب ســنتی، به همت ســتاد 
توسعه اقتصاد دانش بنیان گیاهان دارویی 
و طب ســنتی بــا حضــور روح الله دهقانی 
فیروز آبــادی؛ معــاون علمی و فنــاوری و 
اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و 
جمعی از اعضای این شورا در محل معاونت 
علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
برگزارشد.محمدرضا شمس اردکانی؛ دبیر 
ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان گیاهان 
دارویی و طب ســنتی در ســومین جلسه 
شــورای ســتاد گفت: بحث طب سنتی و 
گیاهان دارویــی نخســت از آن جهت که 
توحیدمحور و کل نگر اســت، دوم به سبب 
این که برآمده از فرهنگ و تمدن ایران است 
و ســوم اینکه امروز هم در حوزه سلامت و 
ســبک زندگی کاربرد دارد، بــه موضوعی 

خاص بدل شده  است.
وی ادامه داد: بازار پیش روی طب ســنتی، 
بــازاری ۵ هزار میلیــارد دلاری اســت و با 

توجه به موقعیــت جغرافیایــی و ظرفیت 
قابل توجهی که در کشــت و تولید گیاهان 
دارویی داریم، می توانیم سهم ۲۰ درصدی 
را در این بازار داشته باشیم که خود عدد قابل 
توجهی است. یکی از مهم ترین رویکردهای 
ما در این حوزه، بهره گیری از ظرفیت بخش 
خصوصی و استفاده از هوش مصنوعی است.
در ادامه، دکتر مهدی ســیف سهندی؛ دبیر 
سابق ستاد توســعه علوم و فناوری گیاهان 
دارویی و طب ســنتی به ارائه گزارشــی از 
عملکرد شورای ستاد گیاهان دارویی و طب 
سنتی پرداخت و برنامه های کلان این شورا 
را در ســه دســته »صنعت«، »کشاورزی« 
و »ســلامت« )طب ســنتی( تقسیم بندی 
کرد.وی همچنین در ادامه اهــداف برنامه 
عملیاتی توسعه زیست بوم نوآوری، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیــان گیاهــان دارویی و 
طب سنتی را در سه دســته نشاند؛ نخست، 
»توسعه آموزش، پژوهش، خدمات و تولید 
در طب سنتی«، دوم »تکمیل زنجیره ارزش 
صنعت گیاهان دارویــی و تولید محصولات 
فناورانه« و ســوم »ترویج توسعه فرهنگی و 

روابط بین الملل«.
ســیف ســهندی، مرکز جامع طب سنتی، 
تولید دارو و فرآورده های گیاهی و طبیعی، 
طب ســنتی،  پاراکلینیــک  تجهیــزات 

ساماندهی اســناد علمی و میراث مکتوب 
دانشمندان اســلامی، ایجاد زنجیره ارزش 
گیاهان دارویی، پالایشگاه گیاهان دارویی، 
بانک ملی اطلاعات گیاهان دارویی، توسعه 
روابط بین المللی و توســعه اکوسیســتم 
نوآوری و صنــدوق پژوهش و فنــاوری را 
از جملــه اقداماتی دانســت که این شــورا 

عملیاتی کرده    است.
پیمان صالحی؛ دبیر شــبکه ملی پژوهش و 
فناوری گیاهان دارویــی ظرفیت صادراتی 
از دیگر حاضران جلســه، بحــث خود را در 
مــورد ســاماندهی طب ســنتی و گیاهان 
دارویی با ایــن نکته که ظرفیــت ماده ۱۳ 
در قانون مالیات ۱۴۰۲ را از دســت ندهیم، 
آغاز کرد و گفت: شــرکت ها اغلــب از ورود 

و ســرمایه گذاری در حوزه طب ســنتی و 
گیاهان دارویــی نگرانی دارنــد و با اعطای 
تارگت ســه درصدی بــه آنهــا می توانیم 
انگیزه لازم را برای ســرمایه گذاری در آنها 
ایجــاد کنیــم.وی همچنین، بــه ظرفیت 
صادراتی گیاهــان دارویی پرداخت و تأکید 
کرد: بســتر لازم برای توسعه بازار صادراتی 
گیاهان دارویی با توجه به تنوعی که در این 
حوزه داریم، فراهم اســت و با ظرفیتی که 
ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان گیاهان 
دارویی و طب ســنتی و مرکز تعاملات بین 
المللــی معاونت علمــی دارد، می توان این 
مهم )صادرات گیاهان دارویی( را به شــکل 

گسترده تری بسط داد.
لیلا مــرادی که بــه نمایندگــی از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در جلســه حضور 
داشت هم بحث خود را بر مسئله عطاری ها 
متمرکز کرد و علیرغم اینکــه این بخش را 
بیشــتر صنفی می دید، تأکیدکــرد که در 
ســامان دهی این بخش بــه ورود و کمک 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
نیاز جدی داریم. بــه بــاور وی، از آنجا که 
معاونــت علمــی، از قــدرت اجرائی لازم 
برخوردار اســت، می تواند زمینــه را برای 
تحقــق این هم افزایــی و کار بین بخشــی 
فراهم کند.در پایان این نشســت، دهقانی 

فیروزآبادی گفت: طب ســنتی، علی رغم، 
تاکیــدات حضرت امــام )ره( و مقام معظم 
رهبری کماکان مظلوم و مهجور است و نیاز 

به اهتمام جدی تری در این حوزه داریم.
وی، در خصــوص ســاماندهی عطاری ها 
ادامه داد: ســاماندهی عطاری دو بعد دارد؛ 
نخســت، ارائه مجوز که ما در معاونت علمی 
نمی توانیم بــه آن ورود کنیــم و به وزارت 
بهداشت مرتبط اســت اما بعُد دوم، اعطاء 
برنــد حکمت بنیــان در قالب شــیوه های 
تشــویقی به برخــی از عطاری ها اســت و 
طی آن، کســب این برند را منوط به احصاء 
استانداردهای خاص و البته اختیاری کنیم 

و همین شیوه را ترویج دهیم. 
به بــاور وی با ایــن کار، می تــوان اقبال به 

گیاهان دارویی را جهت دهی کرد.
نکته دیگــری که معاون علمــی، فناوری و 
اقتصــاد دانش بنیان رئیــس جمهور بر آن 
تأکید داشــت ضرورت حضــور همه اعضا 
به ویــژه وزرای علوم، بهداشــت، صنعت و 
معدن، جهاد کشــاورزی و کار در جلسات 
شــورا بود و در این راســتا، پیشــنهاد کرد 
جلسات آتی شورا را به شکلی مأموریت گرا 
مشــخصاً به مأموریت های یک وزارتخانه 
معطوف شــود تا بتــوان از حضــور وزرا در 

جلسات بهره برد.

وز برای معلمان است وز بدون کیف خلاق ترین ر معاون آموزش ابتدایی: ر

تذکر استاندار تهران به دستگاه های متولی جهت جدیت بیشتر در انجام وظایف در مقابله با آلودگی هوا



گفت وگو با تهیه کننده مصلحت

استقبال از اکران آنلاین یک فیلم سیاسی

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      ۳۰ آبان ۱۴۰2    شماره ۱۴6۱

 هر چند وقت یک بار به »جنگل پرتقال«
 سر بزنید

منصور ضابطیان فیلم »جنگل پرتقــال« را دارای فیلمنامه ای خوب و 
کارگردانی روان دانســت که آدم تمایل دارد هر از چندگاهی دوباره به 

آن سر بزند.
منصور ضابطیان نویســنده، برنامه ساز، مجری و روزنامه نگار سینمایی 
درخصوص فیلم ســینمایی »جنگل پرتقال« گفت: بین فیلم هایی که 
در چند سال اخیر در سینمای ما ســاخته شده، می توان گفت »جنگل 
پرتقال« جزو معدود فیلم هایی اســت که شــهر به مثابه یک شخصیتِ 

محوری در آن پررنگ است. 
یعنی در فیلم های ساخته شــده طی این ســال ها کمتر پیش آمده که 

یکی از قهرمان های اصلی فیلم، شهر باشد.
 وی افزود: بــرای مثال در فیلم »در دنیای تو ســاعت چند اســت؟« 
صفی یزدانیان تاحدی این تجربه را دیده ایــم؛ اما در این فیلم تنکابن 
یا شهســوار به مثابه یک ســوژه در نظر گرفته شــده که گذشته ای 
دارد)گذشــته شــهر( و ما به آن رجوع می کنیم و همین طور به امروز 
آن  هم می پردازیم که ایــن اتفاق یکی از نکات قوت فیلم محســوب 

می شود.
 ضابطیان بیان کرد: یــادآوری خاطرات دیروز، تصاویــر به یادمانده، 
پنجره ای که دریا در آن گم و ســاختمان بزرگی روبه روی آن ساخته 
شــده، دیوار بزرگی که حتی دیگر دریا هم از آن قابل مشاهده نیست. 
گویی آدم ها با رویا، یا بهتر اســت بگویم خاطره دریا، همچنان معامله 
و تجــارت می کننــد درحالی که دیگــر از آن پنجــره، دریایی دیده 
نمی شود؛ در مجموع، ایده شــهر در »جنگل پرتقال« را بسیار دوست 

داشتم.
 این مجری در ادامه خاطرنشــان کرد: از طرف دیگــر، با توجه به اینکه 
فیلــم خرده قصه ها، خرده روایت هــا و شــخصیت های مختلفی دارد 
و بخش هــای متنوعی از وجود هرکــدام از ما را بــه نمایش می گذارد، 
شــاید هرکدام از بینندگان این فیلم با توجه به ویژگــی و تعلقی که به 
هر نســل دارند، می توانند خودشان را در گوشــه ای از آن پیدا کنند؛ از 
نگاه حکیم وار اســتاد قدیم دانشــگاه، که حالا پیرمردی است تا حتی 
شخصیت اصلی فیلم و خصوصا دانشجویان جوان، ایده خوب و استفاده 
بجا از کلاه خلبانی در مهمانی شان. آنها نماینده بخش بزرگی از جامعه 

هستند که نوع دیگری فکر می کنند.
 نویســنده کتاب »برگ اضافی« به بخشــی از ویژگی شــخصیت 
اصلی فیلم اشاره کرد و گفت: شــاید بتوان گفت »جنگل پرتقال« 
یک نوع نقد در مقابــل کمال گرایی اســت که به عنــوان بیماری 
بســیاری از مردم در جهان می توان از آن نام برد. کمال گرایی یک 
نمایشــنامه نویس که نمایشــنامه ای نوشــته و فقط خودش آن را 
خوانده و تصور می کند هــر کس آن را بخواند متوجه خواهد شــد 
او چه شخصیت بزرگی اســت و چقدر خوب می نویسد؛ اما خودش 
از قضــا آن را در شــرایطی می خواند کــه به  هیچ عنوان شــرایط 

کمال گرایانه ای نیست.
 

وی ادامه داد: تناقض بین تفکر شــخصیت اصلی فیلم )سهراب( و آنچه 
به آن عمل می کند بخش دیگری از فیلــم را روایت می کند و از نظر من 

این بخش هم خیلی جالب بود.
 تهیه کننده و کارگردان برنامه »رادیو هفت« راجع به انتخاب بازیگران 
»جنگل پرتقال« عنوان کرد: یکی دیگر از نقاط قوت فیلم، اســتفاده از 
بازیگرانی است که چندان چهره نیســتند و ما را درگیر شهرت و سابقه 
خیلی قوی بازیگری خودشــان نمی کنند. نمی دانم این اتفاق آگاهانه 

بوده است یا بنا به هر دلیلی اما در اختیار فیلم قرار گرفته است.
 ضابطیان در پایان تاکیــد کرد: »جنگل پرتقال« بــا فیلمنامه خوب و 
کارگردانی روانی که دارد از آن دســت فیلم هایی اســت که آدم تمایل 
دارد هر از چندگاهی دوباره به آن سر بزند؛ شاید این تمایل به علت تعلق 
خاطر من به آن موقعیت جغرافیایی باشد؛ اما از برخی کسانی که مانند 
من علاقه زیادی به شمال کشــور ندارند هم سوال کردم و متوجه شدم 

که فیلم و این موقعیت برای آنها هم دلپذیر است و از آن راضی بوده اند.

»درماندن در وضعیت آخر« خوانده می شود
پنجمیــن نشســت »صــدای نمایش نامه نویــس« بــا حضــور و 
نمایش نامه خوانیِ شکوفه آروین توســط کانون نمایش نامه نویسان و 

مترجمان تئاتر ایران برگزار می شود.
به نقل از روابــط عمومی کانون نمایش نامه نویســان و مترجمان تئاتر 
ایران، در پنجمین نشســت »صدای نمایش نامه نویــس«، دور جدید 
از سلســله  نشســت های نمایش نامه خوانی این کانون، نمایش نامه ی 
»درماندن در وضعیت آخر« نوشــته ی شــکوفه آرویــن و با حضور و 
نمایش نامه خوانی نویسنده، ساعت ۱۸:۳۰ روز شنبه ۴ آذرماه ۱۴۰۲، 

در تماشاخانه ی استاد جوانمرد نمایش نامه خوانی می شود.

بر اســاس این گزارش، در این رویداد فرهنگی هنــری، نمایش نامه ها 
توسط خودِ نمایش نامه نویس یا مترجم نمایش نامه، نمایش نامه خوانی 
و ضبــط تصویــری می شــود. در نشســت های پیشــین »صــدای 
نمایش نامه نویس«، نمایش نامه های »مجلس شــبیه در ذکر مصائب 
اســتاد نوید ماکان و همسرش رُخشید فرزین« نوشــته ی استاد بهرام 
بیضایی و »هیچ کس به ما سلامی نکرد« نوشته ی قطب الدین صادقی و 
»امپراطور و آشور« نوشته ی فرناندو آرابال و »مَردخوار« نوشته ی علی 

عابدی نمایش نامه خوانی شده بود.
علاقه مندان برای شرکت در این نشســتِ نمایش نامه خوانی می توانند 
در تاریخ یادشده به تماشاخانه ی استاد جوانمرد واقع در عمارت خانه ی  
تئاتر به نشانیِ خیابانِ اســتاد نجات اللهی، خیابانِ سمیه، پلاک ۲۶۰ 

مراجعه کنند.
 لازم به یادآوری است، سلسله  نشست های نمایش نامه خوانی»صدای 
نمایش نامه نویــس« بــه دبیری بهــزاد صدیقــی و توســط کانون 
نمایش نامه نویسان و مترجمان تئاتر ایران، در نخستین شنبه ی هر ماه 

در عمارت خانه ی تئاتر برگزار می شود.

قاب

قســمت جدیــد از ســری فیلم هــای »بــازی های 
گرســنگی« در چین به فروش افتتاحیه ۴.۶ میلیون 
دلاری رســید تا کمترین فروش آغازیــن یک فیلم از 

دنیای سینمایی مارول در چین ثبت شود.
»بازی های گرســنگی: تصنیف پرنــدگان آوازخوان 
و مارها« بــه کارگردانــی »فرانســیس لارنس« که 
پیش درآمدی بر فیلم »بازی های گرسنگی« )۲۰۱۲( 
و همچنیــن پنجمین فیلــم در مجموعه ســینمایی 
بازی های گرســنگی به شــمار می رود، در نخستین 
هفته نمایش در سینماهای چین تنها ۴.۶ میلیون دلار 
فروخت تا پس از دو فیلم چینی در رتبه ســوم گیشــه 

سینمای این کشور آسیایی قرار بگیرد. 
قســمت جدید »بــازی های گرســنگی« 
نمرات کم تا متوســطی را از مخاطبان چینی 
به دســت آورده اســت و اپلیکیشن فروش 
بلیت »Maoyan« پیش بینی می کند که تا 
پایان اکران خود تنها حــدود ۷ میلیون دلار 
فروش خواهد داشت.»بازی های گرسنگی: 

تصنیف پرندگان آوازخوان و مارها« هشــت سال پس 
از آخرین عنوان از مجموعه »بازی های گرســنگی« و 
۱۲ ســال پس از نمایش اولین فیلم از این ســری فیلم 
در پرده ســینماها اکــران می شــود.چهار فیلم قبلی 

»بازی های گرســنگی«، بر اساس رمان های 
ضدآرمانشــهری نوشته »ســوزان کالینز« 
و با بــازی »جنیفر لارنــس« در چین به طور 
قابل توجهی بهتر از عنوان جدید عمل کردند. 
بازی هــای گرســنگی )۲۰۱۲( در مجموع 
۲۷ میلیــون دلار، در حالی کــه »بازی های 
گرســنگی: آتــش گرفتــن« )۲۰۱۳( ۲۸ 
میلیون دلار، »بازی های گرســنگی: زاغ مقلد قسمت 
۱« )۲۰۱۴( ۳۶.۵ میلیون دلار و »بازی های گرسنگی: 
زاغ مقلد قســمت دوم« )۲۰۱۵( ۲۱.۵ میلیون دلار در 
گیشه چین درآمد داشــتند. اما این فیلم تنها محصول 

جدید از فرانچایزهای آمریکایی نیســت که در گیشه 
چین شکســت میخــورد و فیلم جدید »مــارول ها« 
محصول دیزنی پس از شکست در اکران افتتاحیه خود 
در چین با فروش کم ســابقه ۱۱.۵ میلیون دلاری، در 
دومین هفته اکران نیز با اســتقبال ســرد چینی ها رو 
به رو شــد و به فروش ۱.۴ میلیون دلاری به رتبه ششم 
جدول هفتگی فروش سینمای چین سقوط کرد. پیش 
بینی می شــود این فیلم که هزینه ساخت آن بین ۲۰۰ 
تا ۲۵۰ میلیون دلار تخمین زده می شود، تا پایان اکران 
تنها ۱۵ میلیــون دلار )۱۱۱ میلیون یــوان( در چین 

فروش داشته باشد.

فیلم

زهــرا منصــوری  محمدرضــا شــفاه 
تهیه کننده فیلم ســینمایی »مصلحت« به 
کارگردانی حســین دارابی ضمن اشاره به 
استقبال از اکران آنلاین این فیلم سینمایی 
به برخی حواشــی مرتبط با اکران آن پاسخ 

داد.
محمدرضا شفاه تهیه کننده فیلم سینمایی 
»مصلحت« به کارگردانی حســین دارابی 
درباره استقبال از این فیلم در اکران آنلاین، 
توضیــح داد: واقعیت این اســت که فروش 
فیلم ســینمایی »مصلحت« با وجود نکاتی 
که می تــوان درباره آن گفــت، در مجموع 
فروش بدی نبود. امــروز وقتی درباره اکران 
یک فیلم و فــروش آن در گیشــه صحبت 
می کنیم، درباره تعداد زیادی فیلم صحبت 
می کنیم که دیگــر به ســادگی به فروش 
سال های قبل خود نمی رســند و بار اصلی 
اکران بر دوش تعداد بســیار بســیار اندکی 
از فیلم ها قــرار دارد.وی ادامه داد: با در نظر 
گرفتن این شرایط باید توجه داشته باشیم 
که همه فیلم ها از انتظاراتی که در شــرایط 
عادی می توانستیم از گیشــه آن ها داشته 
باشیم، فاصله زیادی داشته اند. از این منظر 
فروش یا عدم فروش یک فیلم دیگر متأثر از 

فاکتورهای دیگر نیست.

صحبت از نفروختن »مصلحت« 
درست نیست

شفاه افزود: آنچه این روزها در شرایط اکران 
تعیین کننده اســت، این اســت که آیا یک 
فیلــم در زمره فیلم های طنــزی که قدرت 
فتح گیشــه را دارند، قرار دارد یا خیر. از این 
منظر فکر می کنم فیلم »مصلحت« با توجه 
به دغدغه های جدی کــه دارد و با توجه به 
حرف سنگینی که به لحاظ مضمونی طرح 
می کند، یک فیلم فکور محســوب می شود 
که بــه همیــن دلیــل در زمــره آن تعداد 
انگشت شــمار فیلم های فاتح گیشــه قرار 
نمی گیرد. فیلم های این گــروه معمولاً آثار 
ســاده ای هستند که وجه ســرگرمی آن ها 
بر همه وجوه دیگرشــان غالب اســت. در 
این شــرایط صحبت از »نفروختن« فیلمی 
مانند »مصلحت« درست نیست، بلکه باید 
بپرســیم چرا فقط تعداد اندکی از فیلم های 

طنز مربوط به سینمای بدنه فروش دارند؟
این تهیه کننده در پاســخ بــه اینکه آیا بعد 

از اکــران عمومی »مصلحــت« دیداری با 
مســئولان قضائی که طی سه سال گذشته 
باعث توقیف فیلم شــده بودند و بابت اکران 
آن نگرانی داشــتند، داشته اســت یا خیر؟ 
گفت: بله با برخی از آن دوستان ارتباط هایی 
داشــته و داریم. کمااینکه برخی از همین 
دوستان از ابتدا هم جزو دوست داران فیلم 
بودنــد و بعد از اکــران عمومی هــم به من 
خداقوت گفتند، اما مانند همه ســاختارها 
و سازمان ها، در ســاختار قضائی کشور هم 
ســلایق مختلفی وجود دارد که بخشــی از 
آن ها فیلم ما را دوســت نداشتند. همزمان 
در همان سیســتم فیلم مــا علاقه مندان و 

مدافعانی هم داشت.
وی افزود: در همین ساختار هستند افرادی 
که همچنان تولیــد و اکــران فیلم هایی از 
جنس »مصلحت« را مفید می دانند. وقتی 
با همین بخش از دوســتان، بعــد از اکران 
عمومــی فیلم ارتبــاط گرفتــم و صحبت 
داشــتم، حس خوبی از اکران فیلم داشتند 
اما با بخشی که نسبت به فیلم سخت گیرانه 
رفتار کرده بودند، دیگر ارتباطی نداشــتم. 
شاید حتی این گروه، بعد از اکران یک فیلم، 
اساســاً آن را فراموش کننــد و دیگر چنین 
اثری برای شان از اســاس موضوعیتش را از 

دست بدهد!

بیلبوردهایی که جمع شد 
اما دیده شد!

شفاه درباره حاشــیه مربوط به بیلبوردهای 
تبلیغاتی فیلم »مصلحــت« که در روزهای 
ابتدایی اکران از ســطح شــهر جمع آوری 
شــدند هم توضیح داد: این ماجــرا آن قدر 
هم پیچیده نبود. برنامه تبلیغاتی ما این بود 
که این بیلبوردها از چنــد روز قبل از اکران 
در سطح شــهر نصب شــوند و بعد با شیب 
مشخصی از این بیلبوردها به نام »مصلحت« 
برســیم. اما از آنجایی که تیترهای انتخابی 
برای شروع این تبلیغات، کمی خاص بود و 
شاید انتظار آن را نداشتند، تنها یک شب تا 
صبح این بیلبوردها باقی ماند و بلافاصله در 

چند ساعت ابتدایی جمع آوری شدند.
وی افــزود: البته در همان زمــان کم و به 
کمک فضــای مجازی ایــن بیلبوردها به 
خوبی دیده شــد و تصویر آن ها را خیلی ها 
دیدند اما از آنجایی که متأســفانه فضای 
موجود در ســطوح سیاســی کشــور ما 
همــواره پــر از ســوءتفاهم اســت، این 
بیلبوردها امــکان ادامه نصب در ســطح 

شهرها را پیدا نکردند. 
معتقــدم ایــده ایــن بیلبوردهــا ایده ای 
خلاقانه بــود و ما باید در برابــر خلاقیت ها 
صبوری بیشتری داشته باشــیم. امیدوارم 

و دعــا می کنم این جنــس کم تحملی ها از 
ذهن مدیران و مســئولان مــا رخت ببندد 
و اینقدر زود بابت همه چیز نگران نشــوند. 
شــخصاً معتقدم دایره منافع ملی ما خیلی 
گســترده تر و محکم تر از آن است که با این 

جنس اتفاقات بخواهد به خطر بیفتد.
تهیه کننده »مصلحت« درباره عجیب ترین 
بازخورد نســبت بــه این فیلــم در فرآیند 
رونمایی و اکران آن گفــت: زمانی که فیلم 
در جشنواره فیلم فجر رونمایی شد، از سوی 
خیلــی از مخاطبان با ایــن واکنش مواجه 
شــدیم که گفتند این فیلم را با ســفارش 
قوه قضائیــه ســاخته اید. آن مقطع پیش 
از انتخابات ریاســت جمهــوری با نامزدی 
آقای رئیســی بود و برخی به صراحت فیلم 
را ســفارش مســئولان وقت قضائی برای 
تأثیرگذاری بر انتخابات می دانســتند. اما 
عجیب اینکه چند ماه بعد از جشنواره فجر، 
همین قوه قضائــی با فیلم برخــورد کرد و 
دادستانی کل کشــور، جلوی اکران فیلم را 
گرفت. ما هر چه می گفتیم برداشــت از این 
فیلم تبلیغ قوه قضائیه بوده اســت و لااقل 
آن را توقیف نکنیــد! این اتفاق عجیب ترین 
اتفاقی بــود که برای فیلــم »مصلحت« رخ 

داد!
شفاه در پاسخ به این پرســش که آیا اکران 

به موقع فیلم »مصلحت« می توانست مسیر 
فیلمســازی حســین دارابی را تغییر دهد، 
گفت: هر فیلــم خوبی کــه در کارنامه یک 
فی لمســاز ثبت می شــود، به محض آنکه 
در معرض دیــد مخاطبان قــرار می گیرد، 
کارگردان را در مسیر خودش پیش می برد 
و تبدیل به اعتبار برای فیلمســاز می شود. 
قطعاً »مصلحت« اگر در همان سال ساخت 
اکران می شــد، هم بهتر دیده می شد و هم 
می توانست برای حسین دارابی آورده های 
بهتری نســبت به اکران امروزش داشــته 

باشد.
تهیه کننــده »مصلحت« در پایــان درباره 
برنامه ریزی برای اکران بین المللی این فیلم 
هم گفت: من معتقدم »مصلحت« برخلاف 
برداشــت هایی که برخی دربــاره مصرف 
داخلی آن دارنــد، به دلیــل درام پردازی و 
تکنیک خوبی که دارد، اثری مناســب برای 
حضور در محافل بین المللی است. من جزو 
مدافعان اکران بین المللی فیلم هستم و در 
این زمینــه تلاش خواهیم کــرد تا اتفاقات 
خوبی در حــوزه بین المللی بــرای آن رقم 

بخورد.
ایــن فیلــم محصول مشــترک ســازمان 
ســینمایی ســوره و ســازمان اوج است. 
»مصلحت« روایتی از یک پرونده مشکوک و 
پر رمز و راز است که مصلحت سیاسی نظام، 
مسیر رسیدگی به آن را با فراز و نشیب های 
مختلفــی روبه رو می کند. ایــن فیلم اولین 
ســاخته ســینمایی حســین دارابی است 
که برای ســاخت آن دیپلم افتخار بهترین 
کارگردانی فیلــم  اول را در ســی و نهمین 

جشنواره فیلم فجر دریافت کرد.
فرهــاد قائمیــان، وحید رهبانــی، نازنین 
فراهانی، مهدی حسینی نیا، مجید نوروزی، 
امیر نوروزی، سهی بانو ذوالقدر و … ترکیب 
بازیگران اصلــی »مصلحت« را تشــکیل 

می دهند.
در خلاصه داستان این فیلم که به موضوعی 
افشاگرانه در اوایل دهه ۶۰ می پردازد، آمده 
است: »پسر یکی از مقامات عالی رتبه کشور 
در یکی از درگیری ها مقابل دانشگاه تهران 
مرتکب قتل می شــود، اما پیوند خانوادگی 
و مصلحت سیاســی کشــور، ایــن پرونده 
مشــکوک و پرُ رمــز و راز را وارد موازنه ای 

پیچیده و سخت می کند …«

شکست دنباله دار سری فیلم های آمریکایی در چین

وداع با محمدعلی اسلامی ندوشن در تهران
خریدار  مراســم بدرقه پیکر محمدعلی 
اسلامی ندوشن از محل دانشکده ادبیات تا 
دانشکده حقوق دانشگاه تهران، که سال ها 

در آن تدریس کرده بود برگزار شد.
 در مراســم تشــییع پیکر این چهره مطرح 
فرهنــگ و ادب کــه پیکرش پــس از ۱۸ 
مــاه از کانادا به ایــران بازگشــت، افرادی 
همچون علی لاریجانی، امید مجد، علیرضا 
حاجیان نژاد، مصطفی موسوی راد، روح الله 
هادی، عبدالرضا ســیف، مصطفی ملکیان، 
سیدمحمدرضا حســینی بهشتی، محمد 
مقیمــی، محمــود اســعدی، محمدجواد 
حق شناس، محمد ولی زاده، مرتضی کاردر 
)مدیر انتشــارات هرمس(، امیرحســین 
علم الهدی، نیکنــام حســینی پور، داوود 
موسایی )مدیر انتشــارات فرهنگ معاصر( 
و حســن بلخاری به همــراه جمعی دیکر 
از اهل فرهنگ، هنر و اســتادان دانشگاه و 

دانشجویان حضور داشتند.
در بخشی از این مراسم علی اصغر راسخ راد 
- کارگردان و مدرس تئاتر - متنی را درباره 

محمدعلی ندوشن به شرح زیر خواند:
به نــام خداوند جــان و خرد؛ کزیــن برتر 

اندیشه برنگذرد
جامی است که عقل آفرین میزندش

صد بوسه ز مهر بر جبین میزندش
این کوزه گر دهر چنین جام لطیف

می سازد و باز بر زمین می زندش
خواستم در ســتایش این بزرگمردِ همدیار 
چند خطی بنویســم که شایســته شانش 
باشــد دیدم در میان این همــه چیزها که 
ادیبان و دانشــوران در وصف او نگاشته اند 

کار دشواری اســت و از من برنمی آید. پس 
بهتر دانســتم چند رباعی از ایشان به همراه 
تکه های کوتاهی از یادداشت های خودشان 
درباره خودشان را انتخاب کنم و برای شما 

بخوانم.
دو چیزِ متضاد در من بوده است: 

بلندپــروازی و قناعت. ایــن ترکیبِ خوبی 
شد. 

نســبت به چیزهایی بلندپرواز بودم و حتی 
کمال طلب. همیشه می خواســتم فراتر از 

آن چه در دسترسم بود، بروم.
برعکس، در مواردی قانــع. آن چه به آن ها 
بی اعتنا بودم عبارت بود ازخواســتنی های 
رایــجِ زندگــی، همچــون پــول و تعیّن و 

برووبیایِ اجتماعی. گِردِ این ها نگشتم.
همواره بر زندگــی مماس بــوده ام. گمان 
می کنم کــه این بهترین نوعش باشــد. اگر 
افزون بر احتیاج باشــد، خلاقیــتِ روح را 

می گیرد. کمترِ آن هم فاسدکننده است.
اعتــراف می کنم کــه از ثروتمندشــدن 
می ترســیده ام، هرچند که اســتعداد آن را 
هم نداشتم. فکر می کردم که ثروت چیزی 
را می دهد و چیزی را می گیرد و  آن چه را که 

می گیرد گران بهاتر است.
بر هیچ مقام و موقعیتی حسرت نخورده ام، 
هیچ میــزی بلندتر از میزی کــه در خانه ام 

پشت آن می نشینم، نشناخته ام.
هرگز آرزو نکرده ام که از کشــور دیگری جز 
ایران می بودم، و خوشــبختیِ بزرگی برای 

خود می دانستم که زبانم فارسی است.
با عشق به در زدیم در نگشودند
با عقل به ره شدیم ره ننمودند

با این همه صد شکر که ناپیمودیم
آن راهی را که ناکسان پیمودند.

گر میوه ای از باغ زمان بگرفتم
تا ظن نبری که رایگان بگرفتم
یک عمر عزیز در ازایش دادم

این دادم و آن جان جهان بگرفتم
گفتیم و شنیدیم و خبر هیچ نبود

وان عمر به سر رسید در گفت  و شنود
وان گفت و شنود ره به جایی نگشود

چون آن صنمِ راه گشا رخ ننمود
و ســرانجام این تکــه از توصیــف این مرد 
اخلاق و اســتاد بــزرگ عرصــه فرهنگ و 
ادب ایران زمیــن را از قلم جنــاب علی اکبر 
جعفری ندوشــن وام گرفتم قهرمان روزها 
آغاز زندگــی را در ده، در پهنــاوری بیابان، 
برهنگی خــاک و تنهایی تپه ها و خشــکی 
رودخانه و خلوت شــب و غربــت ماهتاب 
می گذراند، ســپس همچون پرنده ای آزاد 
در جســت وجوی هدفی نامعلــوم به پرواز 
درمی آمد و هدفش شــکفتن بــود در حد 
اعلای وجود. لذا، تا حد امــکان از پیمودن 

مجاری معمول و دســت یافتــن به تعین 
زمان حذر می کــرد. بیش ازپیش به نیروی 
درونی خویش متکی بــود. به همین جهت 
از جولان فکر و پویش خرامــان آن بی بهره 
نمی ماند. هرگز از دغدغه جست وجوگری و 
روشن بینی بازنمی ایستاد. گویا، سرزندگی 
و مانــدگاری خویــش را در کنجــکاوی و 
روندگی می یافــت. انتخاب گــر بود، اصل 
و قلب را بازمی شــناخت، جوهر و عرض را 
از هم می گســلاند. از زوائد می پرهیزید، در 
حواشــی و فروع نمی ماند. جوهر و خلاصه 
می طلبیــد. آنچه بــر ذائقه اش شــیرین 
می افتاد، پیشامدهایی بود که شگفتگی در 

بر داشت و یا رو به وصول بود.
به می عمارت دل کن که این جهان خراب

بر سر آن است کز سر ما بسازد خشت
سپس بامداد فلاحتی - خواننده - قطعاتی 

را اجرا کرد.
در بخــش پایانی این مراســم محمدجواد 
حق شــناس بــه عنــوان وکیــل خانواده 
اسلامی ندوشن با تشــکر از حضور استادان 
و دانشــجویان در این مراســم اظهار کرد: 
باتوجــه به اینکــه قرار اســت در مجموعه 
موسسه اطلاعات بر پیکر استاد نماز خوانده 
و مراسم بزرگداشــت برگزار شود ما بیش از 

این نمی توانیم در خدمت عزیزان باشیم. 
او در ادامه به وصیت اسلامی ندوشن اشاره 
کرد و افزود: اســتاد در وصیــت خود اعلام 
کردند که پیکر ایشــان در دانشــگاه تهران 
تشییع و سپس به نیشــابور برده و به خاک 

سپرده شود.
حق شــناس با اشــاره به بخش دیگری از 

وصیت نامه تصریح کرد: اســتاد ندوشــن 
در بخش دیگری از وصیت اشــاره دارند که 
آنچه از من باقی می ماند کتاب های من است 
که امتیاز چاپ کتاب ها به نهاد فردوســی 
واگذار و عواید آن به عنوان حق تالیف برای 
گل کاری آرامگاه فردوســی و جاده توس به 

مشهد صرف شود.
او یادآور شــد: اســتاد همچنین در وصیت 
خود نوشــته اســت از خانواده، دوستان و 
خوانندگانم خداحافظی می کنم و برای گور 
من علاوه بر اســم، تاریخ تولد و مرگ، این 

بیت حافظ هم نوشته شود:
اگر از پرده برون شد دل من عیب مکن

شکر ایزد که نه در پرده پندار بماند
در پایان پیکر محمدعلی اسلامی ندوشن از 
مقابل دانشــکده ادبیات به سمت دانشکده 
حقوق دانشــگاه تهران تشــییع و سپس به 
سمت موسسه اطلاعات برای برپایی مراسم 

بزرگداشت و اقامه نماز منتقل شد.
درگذشت در کانادا، بازگشت به ایران

محمدعلی اســلامی ندوشــن - شــاعر، 
نویســنده، پژوهشــگر و مترجم - که چند 
سال پیش برای دیدار با فرزندانش به کانادا 
رفت و بعد به خاطر عوارض کهولت ســن و 
کرونا آن جا ماندگار شد، پنجم اردیبهشت 
سال گذشته چشم از دنیا فروبست و خانواده 
پیکــرش را همان جا بــه امانــت به خاک 
سپردند تا در فرصت مناسب، طبق وصیت 
خودش بــه ایران برگــردد و در نیشــابور 
در جوار آرامــگاه عطار و خیــام آرام گیرد؛ 
هرچنــد زادگاهش یــزد بود و از ندوشــن 

برخاسته بود. 
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میدان

وزیــر ورزش و جوانان گفت: نیمــی از مدال های ما در 
بازی های آسیایی توسط کشــتی کسب می شود پس 

باید به آن بیشتر توجه کنیم.
کیومرث هاشــمی در مراســم تقدیر از مــدال آوران 
کشــتی با حضور فرمانده کل ســپاه و پیشکســوتان 
گفت: در عرصــه ورزش چند رویــداد اهمیت زیادی 
دارد و ورزش دولت ها را بر اســاس آن می ســنجند. 
ورزش را هر چهار ســال یک بار در قالــب بازی های 
المپیک سنجیده می شــود که وضعیت ورزش به چه 
شــکل اســت و این به عملکرد دولت در سطح ورزش 
برمی گردد. در ســطح قاره ای هم بازی های آســیایی 
را داریــم و در جهان هــم عملکرد فدراســیون را در 

مسابقات جهانی می سنجند.
وی گفت: ما این افتخار را داریم که در المپیک، جهانی 
و بازی های آسیایی کشتی همیشه سرآمد بوده است. 
بیــش از ۶۰ درصد مدال هــای المپیک کــه از درجه 
اهمیت بالایی برخوردار است از رشــته کشتی است. 
حضور در المپیک یک افتخار اســت و کسب مدال در 
این مســابقات، افتخار بزرگ تری اســت. نزدیک ۵۰ 

درصد مدال های بازی های آســیایی توسط 
کشــتی و مخصوصاً از جنس طلا به دســت 

آمده است.
وزیــر ورزش و جوانان گفت: گزارشــی که 
دبیر ارائه داد نشــان دهنده این اســت که 
ما باید توجه را به این رشــته ورزشی بیشتر 
کنیم. خــدا را شــکر از زمانی کــه دبیر در 

عرصه مدیریتی این فدراســیون حضــور پیدا کرده 
اقدامــات خوبی در حوزه زیرســاخت های ورزشــی 
و عرصــه مدیریتی ایــن ورزش انجام دادنــد اما من 
همچنان اعتقاد دارم ظرفیت کشــتی بیشــتر است و 
هم ما و هم کمیته ملی المپیک به عنوان خدمت گذار 
جامعه ورزش باید نگاه مان را نســبت به همه رشته ها 
و به خصوص رشــته های مدال آور را وســیع تر کنیم.

هاشــمی عنوان کرد: البته ما یک وظیفه و رســالت در 
بحث توسعه ورزش داریم که در اینجا به آن نمی پردازم. 
ما در زمینه حمایت از قهرمانان یک طــرح را به رئیس 
جمهور برای مسکن ورزشــکاران دادیم که کلیات آن 
مورد موافقت قــرار گرفته، قرار شــده رایزنی های لازم 

انجام شــود تا دغدغــه و نگرانی هایی که در 
حوزه مسکن ورزشکاران وجود دارد برطرف 

شود. رسالت ما همین است.
وزیــر ورزش و جوانان گفــت :۹ مؤلفه برای 
موفقیت ورزش قهرمانــی در جهان مدنظر 
است که باید فدراسیون کشتی سرآمد همه 
آن باشد. اگر ما بتوانیم این ۹ مورد را اجرایی 
کنیم قطعاً می توانیم به موفقیت های بیشتر نیز دست 
پیدا کنیم. حمایت مادی در تمامی جوانب از ســمت 

دولت و بخش خصوصی باید مورد توجه باشد.
وی ادامه داد: بحــث حکمرانی عادلانــه یکی دیگر از 
موضوعاتی است که باید در اولویت قرار بگیرد. باید در 
راستای آمایش سرزمینی حرکت کنیم که این موضوع 
مورد تاکید دولت و وزارت ورزش اســت. اینکه بتوانیم 
در هر استان با توجه به استعدادها و ظرفیتی که وجود 
دارد بستر مناســب را برای توســعه چند رشته فراهم 

کنیم.
وی تصریــح کــرد: توســعه ورزش کشــتی یکی از 
برنامه های اصلی ما برای ورزش کشــور اســت. حدود 

۱۶۰ ســالن کشــتی در دســت احداث داریم و طبق 
تفاهم نامه با آموزش و پرورش قرار اســت همه سالن ها 
طبق یک مدیریت واحد اداره شود. استعدادیابی یکی 
دیگر از برنامه های ما برای توســعه رشته کشتی است. 
ارتقای مربیگری نیز باید صورت بگیرد چراکه ما سابقه 
خوبی در ســاختن مربی های خوب در ســطح جهانی 

داریم.
وزیر ورزش و جوانان خاطرنشــان کرد: کسب میزبانی 
رقابت های ملی و بین المللی نیز یکی از کارهایی است 
که ما برای توســعه ورزش کشــتی انجام خواهیم داد. 
گرفتن میزبانی ها می تواند در راســتای جذب توریسم 

ورزشی و ارتقای فرهنگ آن منطقه تأثیر داشته باشد.
وی گفت: بحث پژوهش و نوآوری نیــز باید در اولویت 
برنامه ها قرار بگیرد و از ظرفیت دانشــگاه ها بیشــتر 
استفاده شــود. پیش از این نتوانســتیم در رشته های 
مختلف از ظرفیت پژوهش و نوآوری بهره بگیریم. اگر 
در گذشته کوتاهی انجام شده باید جبران کنیم و برای 
توسعه ورزش کشور به ویژه رشــته کشتی که ورزش 

اول است تلاش کنیم.

وزیر

خریــدار   دوره چهارســاله ریاســت 
محمدرضا داورزنی در فدراســیون والیبال 
به پایان  رســید و اصلی تریــن موضوع این 
روزهای والیبال انتخاب سرپرســت توسط 

وزارت ورزش یا مجمع فوق العاده است.
ریاســت محمدرضا داورزنی در فدراسیون 
والیبال به پایان رســید و این مدیر باتجربه 
از  امروز در فدراســیون حاضر نخواهد شد. 
پیــش از پایان دوره چهارســاله ریاســت 
داورزنی، فدراســیون دیروز را روز برگزاری 
مجمع عمومی فوق العاده در نظر گرفته بود 
اما خیلی زود این موضوع از ســوی وزارت 
ورزش و جوانــان رد شــد و محمد پولادگر 
معاونت توســعه ورزش قهرمانی و حرفه ای 
وزارت ورزش و جوانــان اعلام کرد مجوزی 
برای برگــزاری مجمع فوق العــاده والیبال 

صادر نکردند.
اساســنامه فدراســیون والیبال این روزها 
محل اختلاف وزارت ورزش و جوانان شــده 
اســت؛ طبق تبصره یک ماده ۱۳ اساسنامه 
فدراسیون های ورزشــی آماتوری، رئیس 
مجمع می تواند سرپرســت را تعیین کند، 
رئیس مجمع هــم وزیر ورزش یــا یکی از 
معاونانش اســت، اما فدراسیون نشــینان 
معتقدند اساســنامه فدراســیون جهانی 
والیبال تأکید دارد که سرپرست فدراسیون 
را باید اعضای مجمع فوق العاده متشــکل از 
اعضای هیأت های اســتانی مشخص کنند 
و همین موضوع محل چالــش این دو نهاد 

شده است.
حالا فدراســیون والیبال بــدون داورزنی 
فعالیتش را ادامه می دهد، از نظر مسئولان 
فدراســیون، مجمع بالاتریــن رکن برای 
تصمیم گیری در مورد وضعیت فدراسیون 
اســت و به همین خاطر به دنبال برگزاری 
مجمــع فوق العــاده بودند تــا هیأت های 
اســتانی، رأی به ادامه فعالیــت داورزنی به 
عنوان سرپرســت بدهند و کارها پیگیری 
شــود، اما وزارت ورزش این بازی را بهم زد 
و حالا باید دیــد در ادامه چه تصمیمی برای 

والیبال ایران خواهند گرفت.
اگرچه والیبال روزهای حساســی را پیش 
رو دارد و رئیــس فدراســیون هم ســخت 
در حال مذاکــره با مربیان خارجی اســت 
و لیگ ملت ها هم تنهــا فرصت پیش روی 

بلندقامتان ایران برای رســیدن به المپیک 
است. طبیعتاً در این شرایط ابقای داورزنی 
برای به سرانجام رساندن مذاکرات با مربیان 
خارجی به نفع والیبال ایران خواهد بود، اما 
سوال اصلی این اســت که تعلیق والیبال تا 
چه اندازه رنگ و بوی واقعیــت دارد؟! مگر 
نه اینکه فدراسیون های جهانی به قوانین و 
مقررات داخلی کشورها احترام می گذارند 
و ایــن موضوع را مبنای اصلــی کار خود در 

نظر می گیرند؟!
سعید درخشنده درباره تعلیق والیبال ایران 
در صورت انتخاب سرپرست از سوی وزارت 
ورزش و جوانان گفت: ســاختار مدیریتی 
فدراسیون والیبال در آســیا و جهان کاملًا 
بــا فوتبال متفــاوت اســت. در فوتبال اگر 
یک اشــتباه کوچک رخ بدهد جلوی آن را 
می گیرند و برخورد می شود، اما در والیبال 
ساختار مدیریتی در سطح جهان و آسیا به 

این صورت سخت گیرانه نیست.
وی افــزود: ضمــن اینکــه داورزنی عضو 
هیأت رئیسه جهان و آســیا است به همین 
خاطر خیلی نگاه ســخت گیرانه به والیبال 
ایران ندارنــد. به عنوان مثــال زمانی که ما 
مســابقات جهانی یا قهرمانی آســیا برگزار 
می کنیم یکی از ســالن های والیبال ایران 

غیراســتاندارد اســت امــا بــه آن ایرادی 
گرفته نمی شــود و اجازه برگزاری مسابقه 
را می دهنــد. دو ســال پیش اساســنامه 
فدراســیون والیبال را به FIVB ارســال 
کردنــد و برخی تغییــرات ایجــاد کردند. 
یکی از تغییرات این بــود در صورت انتخاب 

سرپرست باید در مجمع تصویب شود.
عضو سابق کمیته مسابقات کنفدراسیون 
والیبال آســیا عنوان کــرد: در حال حاضر 
وزارت ورزش این اختیــار را دارد که برای 
فدراســیون سرپرســت تعیین کند چون 
دوره چهارساله مدیریت داورزنی به پایان 
رسیده اســت. حالا اگر این سرپرست را در 
مجمع انتخــاب کنند مطابق اساســنامه 
فدراســیون جهانی کار را جلو بردند. اینجا 
یک اختــلاف جزئی وجــود دارد، انتخاب 
سرپرســت تا زمان برگزاری انتخابات هم 
جزو وظایــف وزارت ورزش اســت و هیچ 

ایرادی ندارد.
درخشنده اظهارداشت: حالا اگر قرار باشد 
مطابق مقررات FIVB سرپرست را انتخاب 
کنیم باید در مجمع تصویب و معرفی شود. 
در این مســئله موضوع مهمی وجود ندارد 
که تعلیق به همراه داشــته باشد. من دیدم 
برخی دوستان موضوع تعلیق والیبال هند را 

مطرح می کنند و والیبال ایران را مشابه آن 
قلمداد می کنند در صورتی که اصلًا این دو با 
هم قابل مقایسه نیستند. در واقع فدراسیون 
جهانی به خاطر اختلافــات داخلی والیبال 
آن کشــور را تعلیق کرد. به عنــوان مثال 
کمیته ملی المپیک هند یــک فرد را برای 
ریاست فدراسیون والیبال معرفی کرده بود 
و وزارت ورزش هم یک نفــر دیگر را معرفی 

کرده بود.
وی گفت: موضوعی که در ایــران به وجود 
آمده تعلیقی به همراه ندارد. تا چند ســال 
پیــش والیبال مــا در FIVB اساســنامه 
نداشــت و هر کاری انجــام می دادیم با ما 
برخوردی نمی کردند. آن ها روی مســائل 
خیلی ریز نمی شــوند و به نظرم مشــکلی 
پیش نخواهد آمد. البته چند سال پیش من، 
ضیایی و افشــین داوری را به عنوان رئیس 
فدراسیون به آی گراسا )رئیس فدراسیون 
جهانی( معرفی کردم و همانجا به شــوخی 
گفتند چقدر شــما رئیس عوض می کنید. 

ولی جمله اعتراضی نگفتند.
درخشنده در پاسخ به این سوال که با توجه 
به چالش پیش آمده بهتریــن راهکار برای 
آینده والیبال چیســت و آیا ابقای داورزنی 
درســت اســت، عنوان کرد: به نظــرم این 

موضوع چالش نیســت. داورزنی و کیومرث 
هاشمی روابط بسیار حســنه ای با یکدیگر 
دارند. در حال حاضر تنهــا اجرای یک بند 
از اساسنامه مورد نظر اســت که در صورت 
اجرایی نشــدن آن )یعنی عــدم برگزاری 
مجمع فوق العاده( مشکلی به وجود نخواهد 

آمد.
وی عنوان کرد: به نظــرم بهترین روش این 
اســت که داورزنی، منتقدان خود که تعداد 
اندکی هم هســتند را دور هــم جمع کند 
و صحبت هــای آن ها را بشــنود. این اتفاق 
به نفع والیبال اســت و به نظــرم می تواند 
باعث پیشــرفت والیبال ایران شود. والیبال 
ایران در برهه حساسی است، لیگ در حال 
برگزاری است و باید ســرمربی تیم ملی هر 
چه زودتر انتخاب شــود و این مســابقات را 
زیرنظر بگیرد تا نخبگان شناســایی شوند. 
در لیگ ملت ها هم بتوانیم سهمیه المپیک 

را کسب کنیم.
دبیر اســبق فدراســیون والیبــال گفت: 
مــن چهــار دوره در بازی های آســیایی 
رئیس مســابقات بودم و به نظرم داورزنی 
باید اعتمــادی که در مجامــع بین المللی 
به افراد دارند را حفظ کنــد. AVC آقای 
داورزنی را قبول دارد و با توجه به موقعیتی 
که او کســب کرده و در آســتانه انتخابات 
کنفدراســیون والیبال آســیا نیز صاحب 
شانس اســت شــاید صحیح ترین راه این 
باشد که در رأس فدراسیون بماند به شرط 
اینکه در نشســتی منتقدان دلســوز خود 
و والیبال را جمع کند و حرف هایشــان را 
بشــنود. در بین این افراد شخصیت هایی 
وجود دارند کــه تحصیلکرده هســتند و 

والیبال را به خوبی می شناسند.
درخشنده تأکید کرد: والیبال ایران در برهه 
حساسی اســت، اگر قرار باشــد به المپیک 
برویم باید همه اهالی والیبــال در کنار هم 
باشــند و برای این رشته ورزشــی بهترین 
تصمیمــات را بگیرند. یــک روزی آرزوی 
رسیدن به المپیک را داشــتیم اما الان باید 
به المپیک صعود کنیم. مــا در والیبال افراد 
تحصیل کــرده زیاد داریم کــه عمر خود را 
در عرصــه بین المللی والیبال گذاشــتند، 
آن ها باید حفظ شوند و از تجربیات آن ها به 

رایگان استفاده شود.

کیومرث هاشمی: دغدغه مسکن ورزشکاران را برطرف می کنیم

گنجینه اسرار استقلال هستم

اعتراف مظلومی به بزرگترین اشتباهش
خریدار  ســرمربی پیشــین تیم فوتبال 
استقلال که دوره ای هم به عنوان سرپرست 
در ایــن تیم فعالیــت کرده بــه بزرگترین 
اشــتباهی که در کنار آبی پوشــان داشته 
اعتراف کرد و گفــت: من گنجینه اســرار 

استقلال هستم.
پرویز مظلومی به عملکرد آبی پوشــان در 
این فصــل از رقابت های لیگ برتر اشــاره 
کرد و گفت: اســتقلال با تمام مشکلاتی که 
از ابتدای فصل داشت توانست نتایج خوبی 
کســب کند. به نکونام و بازیکنان استقلال 
تبریک می گویم که در ســخت ترین روزها 
بهترین نتایج را گرفتنــد. وحدت و همدلی 
که در استقلال به وجود آمده باعث موفقیت 
تیم شده و امیدوارم پیروزی های استقلال 

در آینده تدوام داشته باشد.
وی با انتقاد از سقف قرارداد برای باشگاه ها 
گفت: این موضوع خنده دار است تیمی که 
پول دارد باید هزینه کنــد و بازیکنان خوب 
جذب کند. چرا تیم های ما در لیگ قهرمانان 
آســیا موفق نیســتند چون توانایی رقابت 
با حریــف را در جذب بازیکــن نداریم آنها 
بهترین های دنیا را به خدمت می گیرند و به 

دنبال اجرای قانون من در آوردی هستیم.
کارشــناس فوتبال ایران ادامه داد: باید در 

فوتبال شفاف هزینه کرد نه اینکه سقف قرار 
داد بگذاریم و خودمان باعث شویم تیم ها به 
دنبال دور زدن و راه فرار باشند و با دادن پول 
های زیر میزی ســقف قرار داد را دور بزنند. 
فوتبال حرفه ای نیاز بــه تفکرات حرفه ایی 
هم دارد و اگر مدعی حرفه ایی گری هستیم 
آن را به خوبی انجام دهیم. دردهای فوتبال 
ما زیاد اســت اما برای این دردها متاسفانه 
گوش شنوایی نیســت ولی امیدوارم هرچه 
زودتر این قانون ســقف قرار داد برداشــته 

شود.
مظلومی در خصوص عملکرد فنی استقلال 
در لیگ امسال گفت: از لحاظ فنی استقلال 
عملکرد فوق العــاده ای داشــته نکونام به 
ترکیب اصلی دســت پیدا کرده بازیکنان به 
هماهنگی رســیدند و اتحادی کــه در تیم 
بوجود آمده باعث شــده این تیم با حمایت 
هواداران شرایط ایده آلی پیدا کند و بتواند 

نتایج خوبی در لیگ کسب کند.
پرویز مظلومی در پاســخ به این پرسش که 
وقتی سرپرســت تیم و عضو هیئت مدیره 
شدید شــرایط برای شما ســخت شد و به 
نوعی هواداران از شــما ناراحت بودند گفت 
: بزرگترین اشــتباه من سرپرست شدن در 
اســتقلال بود من بخاطر عشقم به استقلال 

از چند میلیارد گذشــتم ، به خاطر موفقیت 
اســتقلال به هیات مدیره رفتــم که تاوان 
زیادی پس دادم. حرف های زیادی پشــت 
سر من زده شد اما به خاطر استقلال تحمل 
کــردم و حتی بــرای یک بار هــم به خاطر 
حضور در جلســات هیات مدیره هیچ پولی 
دریافت نکردم اما با تمام مشکلاتی که برایم 
به وجود آمد بخاطر استقلال سکوت کردم 
اما می دانم چه کســانی به استقلال خیانت 

کردند.
سرمربی پیشین اســتقلال تاکید کرد: من 
گنجینه اسرار استقلال هستم. بیش از ۵۰ 
سال است که با اســتقلال زندگی کرده ام 
چیزهای زیادی می دانــم اما رازدار خواهم 
بود تا استقلال با آرامش زندگی خود را چه 

ما باشیم و نباشیم ادامه دهد.
مظلومی در پاســخ به این پرســش که آیا 
مشکل شــما با قربان زاده رییس آن زمان 
خصوصی ســازی پایان یافته یا خیر گفت: 
هنوز درگیری ما تمام نشــده و پرونده هنوز 
باز است و من هنوز گرفتار ، سازمان بازرسی 
، بورس و ســازمان خصوصی سازی هستم 
آن هم بخاطر کاری که نکرده ام. اما بخاطر 

استقلال همه چیز را تحمل می کنم.
سرمربی پیشین اســتقلال در خصوص تیم 

ملی تصریح کرد: صعود ما به جام جهانی دور 
از دسترس نیســت و بازی با تیم های هنگ 
کنگ، ازبکستان و ترکمنستان می تواند به 
نوعی بازی تدارکاتی بــرای حضور در جام 

ملت های آسیا باشد.
 باید همه از کادر فنــی و بازیکنان حمایت 
کنیم. کاری که چندین ســال پیش با قلعه 
نویی کردیم این بار انجام ندهیم. او را زمین 
زدن و امیدوارم دوباره او را زمین نزنند. تیم 
ملی کار سختی در جام ملت های آسیا پیش 
رو خواهد داشــت باید با برنامه ریزی دقیق 
وارد این تورنمنت شــویم تــا بتوانیم بعداز 
گذشــت ســال ها به قهرمانی دست پیدا 

کنیم.
وی در خصــوص عملکــرد تیــم فوتبال 
نوجوانان ایران خاطر نشان کرد: به حسین 

عبــدی و بازیکنانش تبریک مــی گویم او 
نتیجــه خوبی در جــام جهانــی نوجوانان 
گرفته و امیدوارم بتواند با شکست مراکش 
به مرحله بعد صعود کند. اما مســئله نگران 
کننده این اســت کــه بازیکنــان این تیم 
همانند امیدها به فراموشــی سپرده نشوند 
این تیم باید حفظ شود تا بازیکنان این تیم 
به رده های بالاتر رفته تا به تیم بزرگسالان 

برسند.
مظلومی در پایان خاطر نشان کرد : تا شروع 
جام ملــت های آســیا زمان زیــادی باقی 
نمانده و همــه باید در کنار هــم از تیم ملی 

کشورمان حمایت کنیم.
 انتقادهای مخرب را کنار گذاشته و یکدل و 
یکرنگ برای موفقیت تیم ملی در جام ملت 

های آسیا دعا کنیم.

ورود وزیر ورزش به تغییرات در پرسپولیس
ویش خداحافظی می کند؟ در

هرچند وزیــر ورزش اولویتی بــرای ورود به تغییرات در دو باشــگاه 
استقلال و پرسپولیس نداشت اما به دنبال اتفاقاتی که در باشگاه سرخ 

پایتخت رخ داده است، او بزودی تغییراتی را اعمال خواهد کرد.
 باشــگاه پرسپولیس در ســالهای اخیر نســبت به همتای خود اوضاع 
آرامتری داشت و به همین خاطر توانســت به چند قهرمانی دست پیدا 
کند اما از ابتدای فصل بیست و سوم اختلافاتی بین مدیریت و سرمربی 

سرخپوشان به وجود آمد که هر روز زوایای تازه ای از آن منتشر می شد.
همین اختلافــات کار را به جایی رســاند که بازیکنان بارها به نشــانه 
اعتراض به شرایط موجود حاضر به تمرین نشدند و یحیی گل محمدی 
هم در چند مقطع حاضر به حضور در تمرینات تیم نشــد تا مخالفتش 
با سیاســت های رضا درویش را نشــان دهد.در شــرایطی که به نظر 
می رسید تغییر مدیرعامل می تواند به بهتر شدن وضعیت باشگاه کمک 
کند، هیأت مدیره باشگاه پرســپولیس برای حفظ اتحاد سرخپوشان 
در آستانه بازی برگشــت مقابل النصر عربستان در لیگ قهرمانان آسیا 

بیانیه ای را منتشر و در آن از رضا درویش حمایت کرد.
حمایت از درویش در حالی شکل گرفت که جنجال های به وجود آمده 
بین او با یحیی گل محمدی بابــت تصمیماتی نظیر عدم پرداخت تمام 
و کمال پــاداش قهرمانی های فصل گذشــته و همچنیــن جریمه ۱۰ 
درصدی اعضای تیم بــه خاطر نتایج چند هفته اخیر باعث اســتعفای 

سرمربی و سپس اعتصاب تمرینات این تیم شده بود.
هر چند با انتشار بیانیه هیأت مدیره اوضاع در باشگاه پرسپولیس حالت 
آتش بس به خود گرفت اما به نظر می رسد ریشه دواندن این اختلافات 
بزودی از جای دیگری خود را نشــان خواهد داد. شاید به همین خاطر 
اســت که وزیر ورزش و جوانان تصمیم بــه ورود گرفتــه و قصد دارد 

تغییراتی را در مدیریت باشگاه پرسپولیس ایجاد کند.

کیومرث هاشــمی که تلاش کرده اســت در مدت کوتاه حضورش به 
عنوان وزیر ورزش اوضــاع را آرام نگه دارد، به دنبــال گزارش هایی که 
از وضعیت باشــگاه پرســپولیس دریافت کرده قصد دارد تغییراتی را 
اعمال کند تا این باشــگاه پرطرفدار بیش از این وارد مســائل و اتفاقات 
حاشیه ای نشود.مهر کســب اطلاع کرده که بررسی هایی برای حضور 
یک مدیرعامل جدید در باشگاه پرسپولیس صورت گرفته و سه گزینه 
مد نظر وزارت ورزش و جوانان قــرار گرفته اند و بزودی مذاکرات در این 

مورد صورت خواهد گرفت.
وزارت ورزش بررسی پرونده سه مدیرعامل سابق باشگاه پرسپولیس را 
در شرایطی در دســتور کار خود قرار داده که رضا درویش در این مدت 
تلاش کرده شــرایط را برای فعالیت کم دردســر کادر فنی و بازیکنان 
فراهم کند اما در تأمین منابع مالی آن طور که مد نظر مســئولان و تیم 
اســت موفق نبوده و همین امر عامل نارضایتی شده است. ضمن اینکه 
موارد دیگری نیز مد نظر وزارت ورزش اســت که تصمیم برای تغییرات 

را قطعی کرده است.

فوتبال درگیر حاشیه می شود؟
 بلبشوی زمستانی سازمان لیگ برای نقل 

و انتقالات لیگ بیست و سوم
سازمان لیگ فوتبال جذب بازیکن در نیم فصل را در عجیب ترین زمان 
تعیین کرده است. ســازمان لیگ فوتبال با انتشار بیانیه ای تاریخ نقل و 
انتقالات زمســتانی لیگ برتر فصل جاری را مشخص کرد. طبق اعلام 
این سازمان، باشگاه های لیگ برتری در بازه زمانی ۱۰ بهمن تا ۷ اسفند 
ســال جاری باید بازیکن بگیرند. ضمن اینکه تمام باشگاه ها موظف به 

رعایت قوانین سقف بودجه قراردادی خود هستند.
ســازمان لیگ در حالی چنین بازه زمانی را برای جابجایی بازیکنان در 

نظر گرفته است که تعطیلات نیم فصل را پشت سر خواهیم گذاشت.
آخرین هفته دور رفت رقابت های لیگ بیســت و سوم در سیزدهم دی 
ماه برگزار می شود و پس از آن اردوی نهایی تیم ملی ایران برای حضور 
در جام ملت های آســیا برگزار می شــود. فوتبال ملی ایران در صورت 
صعود به فینال این رقابت ها تــا ۲۱ بهمن ماه درگیر خواهد بود و امکان 
جابجایی بازیکنان ملی پوش شاغل در لیگ برتر عملا وجود ندارد. پس 
از آن هم تیم ها باید در یک تقویم فشــرده در لیگ برتــر بازی کنند اما 

همزمان می توانند در نقل و انتقالات زمستانی نیز بازیکن جابجا کنند.
این در حالی اســت که اکثر نقل و انتقالات زمســتانی در حاشیه حوزه 
خلیج فارس هــم در تعطیلات مرتبط با برگزاری جام ملت های آســیا 
برگزار می شود اما برنامه اینچنینی در فوتبال باشگاهی ایران می تواند 
شایعات نامطلوب نظیر کم کاری بعضی از بازیکنان مقابل باشگاه هایی 
که خواهانش هستند را ایجاد کند و فوتبال باشــگاهی ایران را بیش از 

پیش درگیر حاشیه کند.

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

برابر رای شماره   140260324009002575- هیات موضوع  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی  اقای مسعود میرعلائی         فرزندنصرت 
اله     به شماره شناسنامه 228 به شماره ملی 4689926654 درقسمتی  شش دانگ یک باب ساختمان        به مساحت 
150/08  متر مربع  پلاک 768 فرعی از 3406  اصلی مفروز ی و مجز1 شده از اصلی واقع در بخش دو  بوشهر خریداری 
از مالک  رسمی  گردیده است . لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله15 روز  آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.م الف 598
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/8/15   تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/8/30

 شکراله سعادتی  رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره   140260324009002950 هیات موضوع  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشــهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی  خانم خدیجه کمالی فرزندمراد به 
شماره شناسنامه 284  صادره از بوشهر به شماره ملی 3500750461 درقسمتی  شش دانگ یک باب خانه  به مساحت 
140 متر مربع  پلا ک 121 فرعی از 3387  اصلی مفروز ی و مجز1 شــده از اصلی واقع در بخش دو  بوشــهر خریداری از 
مالک  رسمی  گردیده است . لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله15 روز  آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.م الف 567
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/8/15  تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/8/30
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استان

اصفهــان- مریــم مومنــی   رئیــس اداره آزمایشــگاه و 
کنتــرل کیفیــت ســازمان مدیریــت پســماند شــهرداری 
کیفیــت  کنتــرل  آزمایشــگاه  اینکــه  بیــان  بــا  اصفهــان 
ســازمان مدیریــت پســماند شــهرداری بیش از ۱۰ ســال 
اســت که گواهینامه ایزو ۱۷۰۲۵ اســتانی خــود را دریافت 
کنون موفق بــه ارتقای این  و تمدید کرده اســت، گفت: ا
سیســتم و گرفتــن گواهینامــه ۱۷۰۲۵ ایــزو آی.ای.ســی 

شدیم.
گفــت: ۱۷۰۲۵  مقــداد طهماســبی بــا اعــام ایــن خبــر 
کــه  اســت  ملــی  اســتاندارد  یــک  آی.ای.ســی  ایــزو 
آزمــون  آزمایشــگاه های  صحــت  اعتبارســنجی  بــرای 
اســتاندارد  ایــن  می شــود.  اســتفاده  کالیبراســیون  و 
توســط ســازمان بین المللــی استانداردســازی و کمیته 
بین المللــی آزمــون و کالیبراســیون تهیــه شــده اســت و 
شــرایطی را بــرای اعتبارســنجی آزمایشــگاه ها بر اســاس 
اســتانداردهای معتبــر و قابل قبــول بین المللــی تعیین 
گواهینامــه  می کنــد. او بــا بیــان اینکــه دریافــت ایــن 
نشــان دهنده توانایــی یــک آزمایشــگاه از نظــر اجرایــی 
و دقــت فنــی اســت، افــزود: آزمایشــگاه کنتــرل کیفیــت 
ســازمان مدیریــت پســماند شــهرداری همــواره در پــی 
ارتقای ســطح علمــی و سیســتم مدیریت کیفیــت خود 

بوده و از این رو بیش از ۱۰ ســال اســت که گواهینامه ایزو 
کنــون  ۱۷۰۲۵ اســتانی خــود را دریافــت و تمدیــد کــرده و ا
موفق به ارتقای این سیســتم و گرفتن گواهینامه ۱۷۰۲۵ 

ایزو آی.ای.سی شده است.
ســازمان  کیفیــت  کنتــرل  و  آزمایشــگاه  اداره  رئیــس 

مدیریت پســماند شــهرداری اصفهان با اشــاره به اینکه 
ایــن گواهینامــه در مراســمی بــا حضــور مدیــرکل اداره 
اســتاندارد اســتان اصفهــان بــه ایــن آزمایشــگاه اعطــا 
شد، گفت: آزمایشــگاه کنترل کیفیت ســازمان مدیریت 
کودهــای  پســماند در زمینــه آزمایشــات آب، پســاب، 

آلــی و شــیمیایی آزمایشــگاه معتمــد و همــکار ســازمان 
ملــی اســتاندارد اســت و با توجــه بــه اهمیــت مدیریت، 
پــردازش و تولیــد انرژی هــای تجدیدپذیــر از پســماند 
جامد شــهری، امیدوارم همچون گذشــته در دستیابی 
بــه اهــداف کان زیســت محیطی شــهرداری اصفهــان 
ســایر  و  شــرکت ها  دانشــگاه ها،  بــه  خدمت رســانی  و 

مشتریان خصوصی و دولتی ایفای نقش کند.
او با بیــان اینکه بیشــتر آزمون های شــیمیایی، فیزیکی، 
ک و  میکروبــی و فلــزات ســنگین نمونه هــای آب، خــا
کودهای آلی و شــیمیایی در این مرکز قابل انجام است، 
 ، کستر خاطرنشان کرد: اسیدیته، هدایت الکتریکی، خا
مــاده آلــی، کربــن آلــی، نیتــروژن کل، آمونیــوم، نیتــرات، 
نیتریت، ظرفیت تبادل کاتیونی، نســبت جذب کاتیون 
پتاســیم،  ســدیم،  منیزیــم،  کلســیم،   ، فســفر ســدیم، 
ظرفیــت تبــادل کاتیونی، رطوبــت، دانســیته، کلــی فرم 
کســیژن محلــول،  کل، کلــی فــرم مدفوعــی، ســالمونا، ا
کربنــات،  کربنــات، بــی  کلریــد، ســولفات، ســختی کل، 
کسیداسیون  ، ظرفیت ا قلیائیت، اســیدهای چرب فرار
، جامــدات معلق  و احیــا، جامــدات کل، جامــدات فــرار
کــه در ایــن  و محلــول نیــز از جملــه آزمایشــاتی اســت 

آزمایشگاه قابل انجام است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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نفت و گاز غرب منصوب شد
کمیتــه پژوهشــی شــرکت بهــره  کرمانشاه-حســنافخارزاده   رئیــس 

برداري نفت و گاز غرب منصوب شد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران مهندس 
محمود نصیری مدیر عامل شرکت طی حکمی  حمید مرادی را به عنوان 
رئیــس کمیته پژوهشــی این شــرکت منصوب کــرد. در حکم ایــن انتصاب 
آمده اســت، نظر به تعهد، تخصــص و تجارب جنابعالی و پیشــنهاد رئیس 
پژوهش و توسعه شرکت نفت مناطق مرکزی از تاریخ این حکم به مدت ۲ 
سال به عنوان رئیس کمیته پژوهشی شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب 

منصوب می گردید.

تلاش نفت مناطق مركزی در جبران ناترازی گاز 
كشور با توسعه میدان خارتنگ 

کرمانشاه-حســنافخارزاده   شــرکت نفــت مناطق مرکزی ایــران تاش 
دارد با تولید زودهنــگام از میــدان گازی خارتنگ  در ســال ۱۴۰۳ به جبران 
ناترازی گاز کمک شایانی داشته باشد .  مهندس مهدی حیدری و هیات 
همــراه روز گذشــته در بازدیــد از میــدان گازی خارتنگ در اســتان بوشــهر 
با اعام آمادگی شــرکتهای تابعه این شــرکت برای تامین سوخت زمستان 
امســال ، از تمهیــدات لازم بــرای ســال آینــده خبــر داد و گفت : ســال ۱۴۰۳ 
فرصت توســعه ای بیشــتر میدان های نفتی و گازی این شرکت محسوب 
کنــون خــود را بــرای این امــر خطیر آمــاده مــی نماییم. وی  شــده و از هم ا
افزود: توســعه میدان گازی خارتنگ به عنوان ســومین میدان در استان 
بوشــهر به شــمار میرود که پس از میدان هــای نار و کنگان به شــرکت نفت 
گذار شــده که این خدمتــی از جانب همکاران این  مناطق مرکزی ایران وا

شرکت برای مردم شریف استان بوشهر است.

فرمانده سپاه نینوا گلستان:

 شهدای مدافع سلامت نشان ایثارگری 
كادر درمان هستند

گرگان- مهناز محمدزمانی   فرمانده سپاه نینوا گلستان گفت: پرستاران 
با صبــر زینبــی جهــاد می کننــد و شــهدای مدافــع ســامت نشــان ایثارگری 
کادر درمــان هستند.ســردار ملــک شــاهکوهی  در جمــع پرســتاران و کادر 
درمــان بیمارســتان ۵ آذر گــرگان گفــت: مــن در همــه گیری کرونــا، ایثــار و از 
گر زحمات  خودگذشتگی شما پرســتاران و کادر درمان را از نزدیک دیدم و ا
شــما در آن ایــام نبــود میــزان فوتی هــا چندیــن برابــر میشــد. او افــزود: جــا 
دارد امروز از شــهدای مدافع ســامت اســتان به خصوص شــهید عباسی و 
شهیده بی بی رحیمه یلقی که شــهیده مدافع سامت و کادر درمان بودند 
یاد کنیــم کــه نشــان ایثارگــری در مبــارزه با کرونــا شــدند. ملک شــاهکوهی 
گفت: امروز همکاران شما در بیمارستان های غزه در حال مجاهدت در راه 
گر زحمات پرســتاران و کادر درمان فلســطینی نبود میزان  خدا هســتند و ا
شــهدا نیز چندین برابر می شــد پــس این موارد نشــان می دهد ســختی کار 

شما چقدر بالاست و نیاز است با صبر زینبی پیش بروید

با تلاش متخصصان داخلی محقق شد:

تکمیل و راه اندازی  سیستم كسب اطلاعات واحد 
وگاه شهید رجایی شماره یک بخاری نیر

قزوین- مریــم نقــدی    حمیــد کاتبی رییــس گروه ابــزار دقیــق معاونت 
مهندســی و برنامــه ریــزی نیــروگاه در تشــریح ایــن خبــر بیــان داشــت: 
 DATA( آوری اطاعــات  آخریــن مرحلــه تکمیــل سیســتم جمــع  در 
ACQUISITION SYSTEM( واحدهای ۲۵۰ مگاواتی نیروگاه، عملیات 
نصــب ســرور و کاینــت و پیکربندی نــرم افــزار  ایــن سیســتم در واحد ۲۵۰ 
مگاواتی شــماره یک بخاری بــه پایان رســید. کاتبــی  نیز در ادامــه تصریح 
کــرد: در ایــن سیســتم  از نرم افــزار و ســخت افــزار صنعتــی ســاخت داخل 
اســتفاده شــده  وهمچنیــن کاینــت DAS واحد شــماره یــک کــه در اتاق 
فرمــان شــماره  ۱ و ۲ نیــروگاه بخــار نصــب شــده از طریــق شــبکه بــه ســرور 
DAS واحــد شــماره یــک متصــل اســت و امــکان گزارش گیری و مشــاهده 
آخریــن وضعیــت ســیگنال های واحــد را بــرای اپراتورهــای بهــره بــرداری  
فراهم می آورد. رییس گــروه ابزار دقیــق معاونت مهندســی و برنامه ریزی 
نیروگاه در ادامه بیان داشــت:  راه اندازی سیســتم DAS، نقش مهمی در 
بهبــود عملکرد بهره بــرداری دارد، این سیســتم با ثبت تمامــی مانورهای 
بهره بــرداری در زمان وقوع حــوادث ، ورود و خــروج واحد، امــکان تحلیل 

حوادث و بررسی خطاها را فراهم می آورد. 

فرمانده سپاه قمربنی هاشم)ع(:

الگوی بسیج جهانی و فراگیر شده است
کبری در نشست خبری  شهرکرد -مهری کرفســی   ســردار علی محمد ا
بــا اصحــاب رســانه، برنامــه هــای هفتــه بســیج در اســتان چهارمحــال و 

گیر شده است. بختیاری را تشریح کرد و گفت: الگوی بسیج جهانی و فرا
به گزارش خبرگزاری بســیج از اســتان چهارمحــال و بختیاری؛ در آســتانه 
کبــری  هفتــه بزرگداشــت بســیج، نشســت خبــری ســردار علــی محمــد ا
فرمانده سپاه حضرت قمربنی هاشم علیه الســام با اصحاب رسانه برگزار 
کبری درجمع خبرنگاران با تبریک میاد حضرت زینب سام  شد. سردار ا
الله علیهــا و فرارســیدن هفتــه بســیج، یــاد و خاطــره شــهدا بویــژه 9۵هزار 
شــهید بســیجی انقاب اســامی، دفاع مقدس، دفــاع از امنیــت و دفاع از 
حرم آل الله،ضمن تقدیر از اطاع رسانی مطلوب اصحاب رسانه پیرامون 
اخبار سپاه و بسیج، گفت: رســالتی که تک تک شــما خبرنگاران در زمینه 

حق گویی و حق بینی بر دوش دارید قابل تقدیر و مایه خرسندی است.
فرمانده ســپاه حضرت قمربنی هاشــم علیه الســام با تبریک هفته بســیج، 
اظهــار کــرد: هرکســی دل در گرو انقــاب اســامی دارد، بســیجی اســت، ولو 
کارنامه بســیجی و کارت بســیجی نداشته باشــد. وی، حضور باشــکوه و بی 
نظیر مردم در استقبال از رئیس جمهور و هیئت دولت طی سفر استانی در 
روزهای پنجشنبه و جمعه و همچنین روز شــنبه برای راهپیمایی حمایت 
از کودکان مظلوم غــزه را نتیجه بصیرت مردم و ایفای نقش اصحاب رســانه 
دانســت و گفت: بــه تعبیر رهبــر معظم انقاب اســامی، بســیج بــزرگ ترین 
شــبکه فرهنگــی ، اجتماعــی و نظامی در همــه دنیاســت که این شــبکه بی 
کبری، با اشــاره بــه اینکه  نظیــر اســت و مختص مــردم ایران اســت. ســردار ا
هرکســی در دنیــا مقابل ظالمــی ایســتادگی می کند بســیجی اســت، افزود: 
بخش های عمده ای از اهداف تشکیل بسیج محقق شده و رسالت بسیج 
که در دامن سپاه شکل گرفته است، بر اســاس قانون اساسی حفظ انقاب 
گــون از بدو  و دســتاوردهای آن مــی باشــد. وی، با یــادآوری فتنه هــای گونا
پیروزی انقاب اســامی همچون جنگ 8ســاله، ناامنی ها، فتنه عظیم در 
قالب جنگ ترکیبی و شــناختی، تصریح کرد: بســیجیان همــواره در میدان 
حضور یافته انــد و مظلومانــه از انقاب و دســتاوردهای آن دفــاع کرده اند، 
تا گزندی به این انقاب وارد نشــود. فرمانده ســپاه حضرت قمربنی هاشــم 
علیه السام گفت: شعار هفته بسیج امســال؛" بسیج، امید ملت ایران" می 
باشــد و حضــور بســیجیان در عرصه هــای مختلــف ســازندگی، محرومیت 
زدایی، سیل، زلزله و …، برای امیدبخشی به مردم است که باعث هجمه به 

بسیج از سوی دشمنان می شود.

بوشــهر - رضا حیــدری   مدیــرکل بنیاد مســکن انقاب اســامی اســتان 
گذاری ۴۰۰ قطعه زمین مسکونی به روستاییان استان در قالب  بوشهر از وا
نهضت ملی مســکن خبــر داد و گفت: در این راســتا ۲۷۰ هکتــار اراضی ملی 

به روستاها الحاق یافته است.
؛ علیرضا  به گــزارش روابــط عمومــی اداره کل بنیاد مســکن اســتان بوشــهر
مقــدم بــا اشــاره انعقــاد تفاهم نامــه مشــترک وزارت کشــور و بنیاد مســکن 
انقاب اســامی در توســعه عمران روســتایی اظهار داشــت: بر اساس این 
تفاهم نامــه در ۲۴ خــرداد ســال ۱۴۰۱ تخصیــص ۳۰ درصــد اراضــی بــالای ۵ 
هزار متــر مربع افــراد متقاضــی الحــاق به محــدوده روســتاها برای توســعه 
زیرســاخت ها مصوب شــد وی با بیان اینکه ایــن مصوبه بــه تمامی ادارات 
بنیاد مســکن و اســتانداری ها در سراســر کشــور اباغ شــد گفت: بر اساس 
ایــن مصوبــه اراضی بــالای ۵ هــزار متــر مربع اشــخاص کــه تقاضــای الحاق 

آن بــه روســتاها دارنــد ۳۰ درصــد آن در قالــب توســعه فضاهــای عمومــی و 
زیرســاخت های مختلــف در اختیــار بنیاد مســکن قــرار می گیــرد. مدیرکل 

بنیاد مسکن اســتان بوشــهر از ابطال این مصوبه خبر داد و بیان کرد: در ۵ 
تیر ماه ســال جاری دیوان عدالت اداری تخصیص ۳۰ درصــد اراضی بالای 
۵ هزار متــر مربع در الحــاق به محدوده روســتاها به طرح های زیرســاختی 
ابطــال کــرد. مقدم بــا بیــان اینکــه اراضــی اشــخاص می تواند بــه محدوده 
روســتاها الحــاق شــود افــزود: توســعه طرح هــای نهضــت ملی مســکن در 
کنون ۲۷۰ هکتار اراضی  روستاها ادامه دارد به گونه ای که در ســال جاری تا
ملــی بــرای ســاخت مســکن در راســتای همــکاری منابــع طبیعــی و بنیــاد 
مســکن به محــدوده روســتاهای اســتان بوشــهر افزوده شــده اســت. وی 
 ، با بیــان اینکه با الحاق این اراضی به محدوده روســتاهای اســتان بوشــهر
گذاری زمین به جامعه هدف در قالب نهضت ملی مســکن شــتاب  روند وا
کنــون ۴۰۰ قطعــه زمین مســکونی به  گرفته اســت گفــت: در ســال جــاری تا

گذار شده است. روستاییان استان در قالب نهضت ملی مسکن وا

شهر بو

وستاییان استان بوشهر 400 قطعه زمین مسکونی به ر واگذاری 

مازندران

ساری- امیری فر    رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: امسال ۳۵ 
پروژه مشترک بهداشتی و درمانی با همکاری خیران در استان اجرا می شود.

 فرهاد غامــی در نشســت مجمع خیرین ســامت اســتان که در ســاری برگزار 
شــد، با عنوان اینکه در ســال های گذشــته خیرین کمک های قابــل توجهی 
بــرای توســعه زیرســاخت های بهداشــت و درمــان اســتان انجــام دادنــد، 
خاطرنشــان کــرد: با کمــک خیرین ســال گذشــته ۲۰ پــروژه مشــترک بــا اعتبار 
۲۵۴ میلیــارد تومان بــه بهره برداری رســید و امســال نیــز ۳۵ پروژه مشــترک با 
کز جامع ســامت و تجهیز  خیرین داریم که شــامل خانه های بهداشــت و مرا
بیمارســتان ها اســت. وی گفت: ارتقای خدمات روان شــناختی بــه بیماران 

ع از جمله برنامه های مهم مشترک دانشگاه  مرکز آموزشی درمانی شــهید زار
علوم پزشــکی مازندران و مجمع خیرین ســامت اســتان اســت که در دستور 

کار قرار دارد.
رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران تصریــح کــرد: خیریــن کمک های 
مؤثــری در حــوزه ســامت دارنــد چنانکــه در دوره شــیوع کرونــا با کمــک این 

عزیزان توانستیم از شکست تاب آوری سیستم سامت جلوگیری نمائیم.
وی همچنیــن از بهــره بــرداری از اولیــن دســتگاه اســپکت ســیتی در اســتان 
مازندران و اولین دستگاه سیتی آنژیوگرافی در بخش دولتی استان مازندران 
در بیمارســتان حضــرت فاطمــه زهــرا )س( ســاری خبــر داد و گفــت: ایــن 

بیمارســتان اولین مرکز دارنده دســتگاه اسپکت ســیتی در اســتان مازندران 
است که با اعتبار ۲۳۰ میلیارد ریال خریداری شد.

وی همچنیــن هزینه خرید دســتگاه ســی تــی آنژیوگرافــی را ۳۰۰ میلیــارد ریال 
عنوان کرد و تصریح کرد این دســتگاه نیز به عنوان اولین دستگاهی است که 

در بخش دولتی استان مازندران راه اندازی شد.
غامی هزینه آماده سازی فضای فیزیکی بخش اسپکت ســیتی را ۵۰ میلیارد 
ریال و هزینه آماده ســازی بخش ســی تی آنژیوگرافی را ۶۰ میلیــارد ریال عنوان 
کرد و افزود: تقریبــاً ۱۰ میلیارد ریال از این مبلغ با مشــارکت خیــر ارجمند حاج 

محمد جواد عاشقان انجام شد.

امسال و با  همکاری با خیران صورت می گیرد؛

وژه بهداشتی و درمانی در مازندران  اجرای 35  پر

رئیس اداره آزمایشگاه و کنترل کیفیت سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان خبر داد:

پسماند مدیریت  سازمان  كیفیت  كنترل  آزمایشگاه  سیستم  ارتقا  

كردستان اصفهان

رشد ۶۰ درصدی صادرات میلگرد ذوب آهن اصفهان

اصفهــان- مریــم مومنــی   بــا برنامــه ریــزی هــا و 
پیگیری هــای انجام شــده از ابتدای ســال تــا کنون 
صــادرات میلگــرد ذوب آهــن اصفهــان نســبت بــه 
مدت مشــابه در ســال قبــل ۶۰ درصد رشــد داشــته 

است.
 محمــد نورانیــان راد مدیــر بازاریابــی و صــادرات 
ذوب آهن اصفهــان با اعــام این خبــر در خصوص 
کــه منجــر  اقدامــات و برنامــه هــای انجــام شــده 
بــه افزایــش صــادرات میلگــرد شــده اســت، گفــت 
: عمــده تریــن برنامــه، انجــام تحقیقــات میدانــی 
و  هــا  نمایشــگاه  در  حضــور   ، بــازار تحقیقــات  و 
رویدادهای بین المللی است که در دستور کار این 
مدیریــت قــرار داشــته و دارد. بــر اســاس تحقیقات 
میدانی انجــام شــده در بازارهای هــدف، نیازهای 
مشــتریان و همچنین مشــتریان نهایی شناســایی 
و بــر اســاس تحقیقــات بــازار انجــام شــده و انجــام 
 تحلیل هــای مرتبــط، بازاریابــی محصــولات انجام 

گردیده است.
از دیگــر اقدامات قابــل توجه صــورت گرفتــه در این 

راســتا برنامــه ریــزی تولیــد متناســب بــا نیــاز بــازار با 
استفاده بهینه از ظرفیت های موجود و با همکاری 

سایر حوزه ها در شرکت می باشد.
وی افزود : باید در نظر داشــت کــه محصولات ذوب 
آهن اصفهــان از کیفیت بالایــی برخوردارند. در این 
میان ذوب آهن تنها دارنــده گواهینامه بین المللی 
کیفیــت محصولCARES در کشــور و اولین شــرکت 
دارنــده گواهینامــه همولوگیشــن مــی باشــد. ایــن 
گواهینامــه ها نشــان بالاترین ســطح کیفیــت تولید 

محصول میلگرد در دنیا می باشند.
آهــن اصفهــان  مدیــر بازاریابــی و صــادرات ذوب 
کــه جایــگاه ذوب آهــن  در پاســخ بــه ایــن ســوال 
اصفهــان در میان رقبــا و در بخش صــادرات میلگرد 
چگونه اســت، گفــت : در ســال گذشــته ذوب آهن با 
داشــتن ســهم ۶ درصــدی از میــزان صادرات کشــور 
در محصــول میلگــرد از صدرنشــینان صــادرات این 
محصول محســوب می شــد، در هفت ماهه امسال 
نیــز ســهم مــا از صــادرات میلگــرد بــه میــزان قابــل 

توجهی افزایش داشته است.

رئیس کمیسیون فرهنگی،اجتماعی شورای اسلامی شهر سنندج:

باشد شهری  مدیریت  فعالیت های  تمام  فرهنگی  پیوست  كتابخوانی  و  كتاب   

کمیســیون  ســنندج- فاطمــه ملایــی   رئیــس 
فرهنگی،اجتماعی شــورای اســامی شــهر ســنندج 
،علــم و فنــاوری بایــد یکــی از  گفــت:در عصــر حاضر
اولویــت های اصلــی زندگی مردم باشــد که مســتلزم 
ایــن مهم قــرار دادن مقولــه کتــاب و کتاب خوانی در 

تمام فعالیت ها است.
ســیف الله رضایی در جلســه ای که با حضور اعضای 
از  نمایندگانــی  و  اســامی شــهر ســنندج  شــورای 
کتابــداران این شــهر برگــزار شــد،اظهار کرد:بــا توجه 
،عصــر تکنولــوژی و اطاعات  بــه اینکــه عصــر حاضر
محســوب می شــود علــم و فنــاوری نیــز بایــد یکــی از 
اولویت هــای اصلــی زندگی مردم باشــد که مســتلزم 
این مهم این اســت که کتــاب و کتابخوانی پیوســت 

فرهنگی تمام فعالیت ها قرار گیرد.
کتابــداران  وی افزود:ایفــای نقــش مؤثــر از ســوی 
کــه بــه عنــوان مشــاوران و امیــن مــردم در مســیر 
روشــن و رونق بخشــی بــه فرهنــگ مطالعــه تــاش 
مســرت بخش  و  خیرخواهانــه  می کنند،اقدامــی 

است.

شــورای  فرهنگی،اجتماعــی  کمیســیون  رئیــس 
اسامی شهر ســنندج کتابداران را رکن اصلی ترویج 
فرهنــگ مطالعــه در جامعه دانســت و خاطرنشــان 
کرد:باید شــرایطی فراهم شــود کــه کتابــداران عاوه 
بــر ارائــه خدمــات و تعریــف برنامه هــا و ارائــه منابــع 
مهارت هــای  و  فکــری  آمادگــی  از  کتابخانــه ای، 
فردی بــرای ارائه خدمت بــه همه گروه های ســنی و 
شــناختی برخوردار باشــند،در این صورت است که 
می تــوان گفت کارکــرد اجتماعــی کتابخانه ها تحقق 

یافته است.
رضایی با بیــان اینکه فرهنــگ کتابخوانی در جامعه 
مــورد کم توجهــی و غفلت قــرار گرفته اســت،تصریح 
کرد:نهادینــه کــردن فرهنــگ مطالعــه عاملی بســیار 
همــه  از  و  گاهی بخشی،ارشــاد،آموزش  آ در  مؤثــر 
و  معضــات  کاهــش  راه حلهــای  از  یکــی  مهم تــر 

آسیبهای اجتماعی در هر جامعه ای است.
پایان این جلســه از ســوی اعضای شــورای اســامی 
شــهر ســنندج از دو نفــر کتابــدار نمونــه ایــن شــهر 

تجلیل به عمل آمد.

سه شنبه      ۳۰ آبان ۱۴۰2    شماره ۱۴6۱



رئیس پژوهشکده پولی و بانکی عنوان کرد
 تحول در نظام بانکی و بانکداری با استفاده 

از فناوری هوش مصنوعی
رئیس پژوهشــکده پولی و بانکی گفت: هوش مصنوعی، فناوری است 
که در بانکــداری داده محور همــه چیز را به صــورت بنیادین متحول 

خواهد کرد.
پیمان قربانــی در دهمین همایش ســالانه بانکــداری الکترونیک و 
نظام های پرداخت، اظهار کرد: فناوری هــوش مصنوعی در بانکداری 
داده محــور کلیه امــور را تحت تحــولات بنیادین قــرار می دهد. در 
فرایندهای اعتبارســنجی نیز در بانکداری هوشمند تسهیل دسترسی 
به مشــتریان فراهم می شــود.وی افزود: دارایی هــای منجمد یکی از 
مشکلاتی اســت که بانکداری کشــور در حال حاضر با آن مواجه است 
که بانکداری هوشــمند می تواند به این معضل کمک کند؛ ضمن اینکه 

جلوی فعالیت های کلاهبرداری و مشکوک نیز گرفته می شود.
فرزین گفت: بانکداری الکترونیک در دهه های گذشــته تحول و رشد 
چشــمگیری داشــته و اکنون در حال گذار از بانکداری الکترونیکی به 

بانکداری هوشمند هستیم.

 جریمه منتفی نیست
تسهیلات مسکن گریبان بانک ها را گرفت

بانک هایی که در دو سال گذشته از پرداخت وام مسکن کوتاهی کردند 
۲۶ هزار میلیارد تومان جریمه مالیاتی شــدند. در ایــن میان بانک ها 
می گویند که وزارت راه و شهرســازی مقصر اســت، چون تا پایان سال 
۱۴۰۱ ســامانه مربوط به تســهیلات را ایجاد نکرده است. معاون وزیر 
راه و شهرســازی اما در واکنش به این صحبت اعلام کرده که اتصال به 
پرداخت تســهیلات نهضت ملی مسکن از طریق ســامانه تمِ در مرداد 

۱۴۰۰ راه اندازی شده ولی بانک های خصوصی به آن متصل نشدند.
 موضوع جریمــه مالیاتی ۲۶ هزار میلیــارد تومانی بــرای ۲۵ بانک و 
موسسه اعتباری که در پرداخت تســهیلات طرح نهضت ملی مسکن 
کوتاهی کردند به محل اختلاف نظر بین بانک ها، سازمان امور مالیاتی 

و وزارت راه و شهرسازی تبدیل شده است.

کمتر از یک ششم تعهدات پرداخت شد
بر اســاس ماده ۴ قانون جهش مســکن مصوب مرداد ۱۴۰۰ بانک ها 
باید ۲۰ درصد ســهمیه تسهیلات تعیین شده از ســوی بانک مرکزی 
را به بخش مســکن پرداخت کنند و اگر به این تکلیف عمل نکنند باید 
جریمه ای معادل یک پنجم عدد تعهد شــده به ســازمان امور مالیاتی 
بپردازند. مبلغ این جریمه وارد صندوق ملی مســکن خواهد شد تا در 
حوزه ســاخت و عرضه و تولید مسکن به کار گرفته شــود. نظام بانکی 
طبق این قانون موظف شد در ســال اول ۳۶۰ هزار میلیارد تومان و در 

سال دوم ۴۵۸ هزار میلیارد تومان وام به بخش مسکن بدهد.

با گذشــت بیش از دو ســال از تصویب قانون جهش تولید مســکن و 
برنامه ی دولت مبنی بر ســاخت چهار میلیون واحد مسکونی بانک ها 
تنها حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان معادل تقریبی یک ششــم تعهدات 
خود به پروژه نهضت ملی مســکن اختصاص دادند. عمده پرداختی ها 
نیز توسط بانک مسکن صورت گرفته اســت. این در حالی است که در 
دو سال گذشته همواره مســئولان و کارشناسان نسبت به جریمه های 
ســنگین در صورت ســرپیچی بانک ها از پرداخت تســهیلات بخش 

مسکن هشدار دادند.

بانک ها: وزارت راه و شهرسازی مقصر است
سرانجام سه شــنبه هفته گذشته ســازمان امور مالیاتی ۲۶ هزار و ۲۶۳ 
میلیارد تومان جریمه برای بانک هایی که بــه نوعی از طرح نهضت ملی 
مسکن جاخالی داده بودند در نظر گرفت.به دنبال این ابلاغیه، محمدرضا 
جمشیدی ـ دبیر کانون بانک های خصوصی - اعلام کرد: علت پرداخت 
نشدن تسهیلات مسکن از سوی بانک های خصوصی نبودن شرایط لازم 
برای پرداخت و تاخیر در راه اندازی ســامانه مورد نظر توسط وزارت راه و 

شهرسازی بوده و این سامانه اواخر سال ۱۴۰۱ راه اندازی شده است.

وزارت راه: سامانه راه اندازی شد، بانک ها متصل نشدند
هادی عباســی اصل ـ معاون وزیر راه و شهرســازی در واکنش به این 
صحبت دبیر کانون بانک های خصوصی به ایسنا گفت: از همان ابتدای 
تصویب قانون جهش تولید و تامین مسکن، ســامانه تمِ )Tem( تحت 
عنوان ســامانه جامع طرح های حمایتی مسکن راه اندازی شد که آیتم 
مربوط به اتصال بانک ها برای پرداخت تســهیلات نیز در آن گنجانده 
شــد. بانک های خصوصی بخشــی از تعهــدات تســهیلات ودیعه و 
تسهیلات خودمالکی را بر اساس آن پرداخت کرده اند اما در پروژه های 

۹۹ ساله توجهی به آن نشان ندادند.
وی افزود: ارتباط گیری برای معرفی متقاضیان نهضت ملی مســکن به 
بانک ها از طریق ســامانه تمِ به صورت دوسویه انجام می شود؛ یک طرف 
وزارت راه و شهرســازی و طرف دیگر بانک ها هســتند. قسمت مربوط 
به وزارت راه و شهرســازی از همان ابتدای تصویب قانون جهش تولید 
مسکن در سامانه مذکور ایجاد شــده اما در قسمت مربوط به بانک ها به 
جز بانک مسکن، سایر بانک ها از اتصال خودداری کردند. سامانه مربوط 
به بانک مسکن با ســامانه ســایر بانک ها تفاوتی ندارد و بانک مسکن بر 
اساس، همین ســامانه تاکنون برای ســاخت ۳۰۰ هزار واحد مسکونی 
انعقاد قرار داد کرده اســت. اگر بانک های خصوصی واقعا اراده ای برای 
پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن دارند شرایط مربوط به پرداخت 

این تسهیلات را در تمام شعب خود اطلاع رسانی کنند.

جریمه منتفی نیست
در این میــان در روزهای اخیر در شــبکه های اجتماعی اخباری مبنی 
بر منتفی شــدن جریمه ۲۶ هزار میلیارد تومانی بانک ها منتشــر شد 
که دبیر کانون بانک های خصوصی اعلام کرد که جریمه منتفی نشــده 
است. در عین حال بانک ها با این استدلال که جریمه  مذکور غیرقانونی 
است، شــکایتی را به محمد مخبر ـ معاون اول رییس جمهور - ارسال 
کرده اند. پیش از آن نیز شکایتی را به احســان خاندوزی ـ وزیر اقتصاد 
- فرستاده بودند که به گفته  دبیر کانون بانک های خصوصی، خاندوزی 
به سازمان امور مالیاتی دســتور داده تا تعیین تکلیف قطعی اجراییه را 
متوقف کند.با این حال، روز گذشته شــاهین مستوفی ـ مدیرکل دفتر 
حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی - اعلام کرد که حدود ۵۹ هزار 
میلیارد تومان رأی اولیــه برای محکومیت ۲۵ بانــک متخلف در نظر 
گرفته شــده که پس از رای تجدیدنظر دادرســی این رقم به ۲۶ هزار و 
۲۶۳ هزار میلیارد تومان رسیده اســت. برخی از این جریمه ها هنوز به 
مرحله قطعیت نرسیده و در مرحله دادرسی است که طبیعتا اگر بانک 
مرکزی و وزارت راه و شهرســازی اطلاعاتی ارائه بدهند این جریمه ها 

کسر و اصلاح خواهد شد.

معاون وزیر نیرو:
ونده خاموشی ها بسته شد پر

معاون وزیر نیرو در اموربــرق و انرژی گفت: با توجه بــه تدابیر در نظر 
گرفته شــده مشــکلی برای تامین ســوخت نیروگاه ها نداریم و برای 
فصل تابستان نیز برنامه ریزی ها آغاز شــده و پیش بینی می شود که با 

همکاری مردم مشکلی برای تامین برق وجود نداشته باشد.
همایون حایری، با اشــاره به آخرین وضعیت تامین برق برای زمستان، 
اظهار کرد: با برنامه ریزی ها و اقداماتی که از ســوی شرکت گاز صورت 
گرفته وســهم گاز بســیار خوبی در اختیار نیروگاه ها قرار گرفته است، 

مشکل خاصی برای تامین سوخت نداریم.
وی افزود: این مساله موجب شده که سوخت مایع کمتری در نیروگاه ها 
اســتفاده کنیم و وضعیت تامین گاز علی رغم اینکــه در برخی از نقاط 
کشور هوا سر شده به خوبی مدیت شده اســت و امیدواریم با همکاری 
که وجود خواهد داشت، زمستان امســال را نیز بدون مشکل پشت سر 

بگذاریم.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی دربــاره تدابیر و برنامه ریزی های 
صورت گرفته برای تامین برق در فصل تابستان نیز گفت: برای تابستان 
از همین الان برنامه ریزی ها آغاز شده تا ظرفیت نیروگاه ها افزایش یابد 
و در همین راستا خطوط انتقال توسعه یابد و به صورت هفتگی نیز برای 

این مهم جلساتی برگزار می شود.
به گفته حائــری طبق ارزیابی هــا و برنامه ریزی های صــورت گرفته، 
پیش بینی می شــود که برای تابســتان نیز با همکاری مردم مشــکل 
نداشته باشــیم، در تابستان امســال همکاری مردم بســیار خوب بود 
و امســال ســال همکاری مردم در بخش مدیریت مصرف بود چراکه 
برای اولین بار بخش خانگی نســبت به ســال های گذشته بدون هیچ 

محدودیتی میزان مصرف خود را کاهش داد.

ایران هاب انرژی می شود؟
معاون انتقال و تجارت بــرق گفت: برای تبدیل به هــاب انرژی نیاز به 

سرمایه گذاری و تمرکز بیشتری داریم.
محمد الله داد معاون انتقال و تجارت برق، با اشــاره بــه اینکه ظرفیت 
تبادل برق کشور ما بیش از ۲ هزار مگاوات اســت گفت: ما تنها دو خط 
با ترکمنستان و ارمنســتان داریم که حداقل هزار مگاوات به واردات ما 
کمک می کنــد و در حال مذاکره برای صادرات به همســایگان غربی و 

شرقی هستیم.
وی در پاسخ به این ســوال که در برنامه پنجم توسعه هاب انرژی شدن 
ایران مطرح شــده بود، اکنون چنین امری امکان پذیر است، گفت: راه 

پیش رو نیاز به سرمایه گذاری و تمرکز بیشتری دارد.
الله داد، ادامه داد: به نظر می رســد در مســیر قرار داریم و مقداری بنیه 
کشورهایی مثل پاکستان کم است، زیرا خطی که در سال جاری به بهره 

برداری رسید قرارداد آن از سال ۲۰۰۹ منعقد شد.

وی اضافه کــرد: زمانی که زیرســاخت های مربوط بــه بخش خود را 
تکمیل کردیم و طرف پاکســتانی تأخیری بیش از ۱۰ سال دارد یعنی 

بخشی از مشکل مربوط به شرایط داخلی کشورهای همسایه می شود.
به گفته این مقام مســئول البته طرف مقابل هم باید بتوانند این سخت 
افزارها و اتصالات خود را نصب کنند و بخشی از اختلالی که وجود دارد 

به همین دلیل است.
وی در خاتمه با اشاره به اینکه خطوط ایجاد شده ای صرفاً برای صادرات 
وجود ندارد، خاطر نشان کرد: بسیاری از خطوطی که ایجاد می شود در 
راستای برق مشترکین کشور اســت و برق مازاد را به در ساعاتی صادر و 
شبکه هایی که احداث می شــود ابتدا با رویکرد تأمین برق مشترکین 
داخلی انجام شود و ســپس مازاد آن را صادر می کنیم و صرفاً شبکه ای 

برای صادرات برق به کشورهای همسایه وجود ندارد.

رئیس پژوهشگاه نیرو:
هوشمندسازی بخش ساختمان نیازمند ورود 

جدی تر سازمان نظام  مهندسی است
 رئیس پژوهشــگاه نیرو گفت: هوشمندسازی ســاختمان که راهکار 
مناســبی برای مدیریت مصرف انرژی اســت، نیاز به ورودی جدی تر 

وزارت راه و شهرسازی و سازمان نظام مهندسی ساختمان دارد.
»مجیــد عمیدپور« افزود: موضــوع مدیریت مصرف در ســاختمان و 
استقرار یک سیستم هوشمند در بخش ســاختمان جزو وظایف اصلی 
وزارت نیرو نیست و این موضوع باید از طریق مرکز تحقیقات ساختمان 
دنبال شود.وی ادامه داد: البته ما اقدام هایی در این زمینه انجام داده ایم 
و یک پروژه خیلی خوب چند ســال پیش در معاونــت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری پیگیری شد و با همکاری یو. ان. دی. پی سازمان ملل 

اقدام های خیلی خوبی انجام شد.
رئیس پژوهشگاه نیرو خاطرنشــان کرد: براثر این اقدام ها در تعدادی از 

ساختمان های نمونه، هوشمندسازی انجام شده است.
عمید پور گفت: متولی این مســاله و اینکه موضوع به سرانجام برسد در 
وزارت راه و شهرسازی و سازمان نظام  مهندسی است که باید اقدام هایی 
انجام دهند.وی اضافه کرد: این دو نهاد باید استاندارد اجباری در حوزه 
ساخت وســاز پیشــنهاد دهند، اما ما از نظر علمی در این زمینه اقدام 
کرده ایم.رئیس پژوهشــگاه نیرو افزود: برای اجرایی شدن این سیستم 
در ســاختمان باید یک سری اســتانداردهای اجباری از طریق وزارت 
راه و شهرســازی و ســازمان نظام پیگیری شــود تا این سیستم ها در 

ساختمان ها استقرار یابند.
عمیدپور با بیان اینکه مسائل مربوطه توســط پژوهشگاه نیرو و وزارت 
نیرو مطرح شده و آرزوی ما اجرای آنها است، خاطرنشان کرد: با اجرای 
این سیستم ها در ساختمان ها، بار شــبکه کاهش  یافته و فشار از دوش 
وزارت نیرو در بخــش مصرف برق و وزارت نفــت در بخش مصرف گاز 
برداشته می شــود. در تعریف ساختمان هوشــمند گفته می شود که 
دربردارنده محیطی پویا و مقرون به صرفه اســت که توانایی یکپارچه 
کردن چهــار عنصر اصلی یعنی ســامانه ها، ســاختار، ســرویس ها، 

مدیریت و رابطه میان آنها را دارد.
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رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

 تثبیت ارز، سیاست بانک مرکزی

خریدار  رئیــس کل بانک مرکزی با اشــاره به 
اینکه ارز مفت به کســی نمی دهیــم تاکید کرد: 
دســت هر کس ارز هســت باید برگرداند زیرا ارز 

متعلق به عموم جامعه است.
محمدرضــا فرزین رئیــس کل بانــک مرکزی 
در دهمیــن همایــش بانکــداری الکترونیک و 
نظام هــای پرداخت، با اشــاره به حــوادث غزه 
گفت: ابتدا باید بگویم این ظلم آشــکاری اســت 
که بر مردم فلسطین شده اســت و این ظلم قابل 
تحمل نیســت؛ امیدوارم این موضوع به نفع مردم 

فلسطین به سرانجام برسد.
وی در ادامه با بیان اینکه اقدامات خوبی در حوزه 
بانکداری الکترونیک طی سال های گذشته انجام 
شده است افزود: هوش مصنوعی تصمیم گیری بر 
اساس داده و اطلاعات را هموار می کند بنا بر این 

باید در حکمرانی نیز به ما کمک کند.
به گفتــه رئیس کل بانک مرکــزی باید در هوش 
مصنوعی جزو ده کشور اول دنیا باشیم، در بعضی 
از حوزه ها عملکردمان خوب است به خصوص در 
زیرساخت ها؛ بســیاری از کشورها از الکترونیکی 
بودن ۹۷ درصد زیرســاخت پرداخــت در ایران 

تعجب می کردند.
فرزین ادامه داد: احــراز هویت غیرحضوری نیز از 
اقدامات خوب دیگر اســت که دستورالعمل آن از 
سوی بانک مرکزی ابلاغ شــده است؛ بانک ها هم 
اقدامات خوبی داشــتند.وی با اشــاره به تفکیک 
حســاب ها خاطرنشــان کرد: ۱۲ میلیون و ۳۰۰ 
هزار حساب تفکیک شدند که از این حساب ها ۲ 
میلیون و ۳۰۰ هزار حساب حقوقی و ۱۰ میلیون 

حساب نیز حقیقی بوده است.
فرزین گفــت: بانــک مرکــزی بایــد بتواند از 
هوشــمندی اســتفاده کند و این بحث می تواند 
در نظارت بــه ما کمک کند. مــا در بانک مرکزی 
در بحث نظارت با مشــکل مواجه ایــم و این یکی 
از معضلات بانک مرکزی کشــورمان اســت که 

نظارت دقیقی روی بانک ها نداریم.

کنترل نوسانات اقتصادی با نظارت دقیق 
بر بانک ها

رئیس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه اگر نظارت 
دقیق بر بانک ها وگردش پول و ارز در کشور داشته 
باشیم بســیاری از نوســانات را می توانیم کنترل 
کنیم، تصریح کرد: پول و ارز باید رصد بشوند؛ این 
بیشتر از طریق سیستم بانکی انجام می شود؛ پول 

ما باید حکمرانی لازم را داشته باشد.
وی گفت: مراودات با کشــورهای مختلف داریم 
ولی هیچ نظارت دقیقی وجود نداشــته و خیلی 
از آســیب ها بخاطر عدم نظارت و اجرای مقررات 

است.وی با بیان اینکه می خواهیم مرتب بانک ها و 
پول را رصد کنیم ولی در این حوزه مشکل داریم، 
افزود: مشــکل دیگر تولید آمار اســت؛ داده های 
اقتصاد کلان باید ابزاری برای سیاســت گذاری 
و پیش بینــی آینده باشــند؛ الان آمار واطلاعات 
موجود این کمک را نمی کند؛ به صورت نســبی 
می گویم؛ اما آمــار اصلًا به روز نیســت و مبتنی 
بر آمار گذشــته اســت؛ دیتای تورم مربوط به دو 
سال گذشته است و هیچ کمکی به ما در سیاست 

گذاری نمی کند.

تولید آمار برای منافع سیاسی
فرزین گفت: این آمار بیشــتر ابزاری برای منافع 
سیاسی شده و کمکی به ما به عنوان سیاست گذار 
نمی کند ما باید منافع ملی آمار اقتصادی را حس 
کنیم. آمار اقتصادی را تولیــد نمی کنیم که یکی 
بگوید من خوب بــودم دیگری بــد؛ باید آماری 
تولید شــود که به ما کمک کند تا بدانیم سیاست 

بعدی ما باید چه شود.
وی افزود: می گویند بانک مرکزی مســئول تورم 
یا مســئول ارز اســت. نه، این طور نیست عوامل 

متعددی تأثیرگذار هستند.
فرزین پیش بینی پذیر کــردن اقتصاد را موضوع 
مهم دیگری دانســت که باید به آن پرداخته شود 
و گفت: در این حوزه هم دچار مشکل هستیم؛ در 
سال های قبل تکانه های متعددی داشتیم که اگر 
قابل پیش بینی بود آثار منفی کمتری را شــاهد 

بودیم.
وی افــزود: بایــد بتوانیــم خوب پیــش بینی و 
پیش نگری کنیم و سیاست متناسب اتخاذ کنیم 
تا آثــار منفی تکانه هــا را خنثی کنیــم. به موقع 
نمی توانیم تصمیمات مناســب اقتصادی بگیریم 
و شــوک هایی که به اقتصاد وارد می شود را پیش 

بینی کنیم.

ایجاد تلاطم در بازار ارز با عملیات روانی
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به انتظارت منفی 
در جامعه گفت: تیمی در خارج کشور با عملیات 
روانی در حــال تلاش برای متلاطــم کردن بازار 
هســتند؛ تا بازار آرامش دارد فوراً مصاحبه هایی 
را به نقل از مقامات آمریــکا و قطر و … علیه ایران 
منتشر می کنند؛ فنر مجازی درست کردند و مدام 
دارند انتظارات تورمی را بــرای فعالان اقتصادی 
زنده نگه می دارند و مدام میگویند فنر ارز فشرده 

شده و تا آخر سال رها می شود.
وی با بیــان اینکه نــه تنها عملیــات روانی بلکه 
عملیات واقعی می کنند، گفت: طی روزهای اخیر 
توافقات بسیار خوبی با وزارت صمت و شهرداری 

تهران برای واردات خودروهای برقی داشتیم زیرا 
که منابع ارزی ما در شــرایط خوبی اســت؛ هیچ 
مشکلی در بازار ارز نداریم؛ تسلطمان نیز در حوزه 
ارز بسیار افزایش یافته اســت. ارزمان را به مفتی 
خرج نمی کنیم و بابت زیر ســاخت های کشــور 
خرج می کنیم؛ ارز را مفت به کسی نمی دهیم، ارز 
دست هر کسی هم هســت باید برگرداند. زیرا که 
ارز کالایی عمومی اســت و همه ارز باید به کشور 
برگردد. این موضوع بخشــی از سیاست تثبیت 

ماست.

سیاست تثبیت سیاست قطعی بانک 
مرکزی است

وی همچنیــن از کاهش نرخ رشــد نقدینگی از 
بالای ۴۰ به ۲۶ درصد خبر داد و گفت: سیاســت 
تثبیــت سیاســت قطعی ماســت و کوتــاه هم 
نمی آییــم؛ انتظارات تــان را با سیاســت تثبیت 
هماهنگ کنید و به فنرهای خیالی که می سازند 

توجه نکنید. به تئوری های الکی توجه نکنید.
رئیس کل بانــک مرکزی تاکید کــرد: انتظارات 
برای ما خیلی مهم اســت و اگر مردم به ما اعتماد 
نکنند و بــه این تئوری هــای الکــی و فنرهای 
ســاختگی توجه کنند، کار ســخت می شود ولی 
اگر اعتماد داشــته باشــند این تیــم هیچ کاری 

نمی توانند انجام دهند.
در سال ۹۰ بالاترین میزان تراز تجاری را داشتیم 
ولی با فضاســازی روانی بازار بهم ریخت؛ هر شب 
این آقایان روایت دارند و زمان تعیین می کنند که 

فلان تاریخ جهش خواهیم داشت.
فرزین بــا تاکید بــر اینکه در فضــای انتظاراتی 
وضعیتــی علیــه سیاســت تثبیت بــه وجود 
می آوردند؛ تصریح کرد: می گویند دولت کسری 
بودجه دارد و به همین دلیل بــازار بهم می ریزد؛ 
اولاً کســری بودجه آنچه اینها می گویند نیست و 
دوماً اصلًا اجازه نمی دهیم کســری بودجه ریالی 

شود.
وی به رمــز ارزها اشــاره و تصریح کــرد: در رمز 
ارزها سیاســت ما این اســت که اگر قانونی شود 
به صادرات و واردات کمــک کند ولی محدودیت 
اعمال شــده به اســتفاده از رمز ارزهــا در داخل 
مربوط می شــود. دلیل آن هم پول شویی است و 
شواهد زیادی داریم که از رمز ارز برای پول شویی 

استفاده می شود.
فرزین گفت: قصدمان این اســت که یک بار دیگر 
قوانین و مقررات این حوزه را مرور کنیم؛ اگر به ما 
کمک کند از آن استفاده می کنیم؛ تیمی در بانک 
مرکزی برای این موضوع تشــکیل شده و انشاالله 

به اصلاح سیاست های ما کمک کند.

گاز

مدیرعامل شــرکت گاز اســتان 
تهــران گفــت: افــرادی که در 
ســه پلــه اول مصــرف، یعنی 
مصــرف ۲۰۰ متــر مکعــب تا 
۴۰۰ متر مکعــب گاز قرار دارند، 
قبض رایگان دارند.ســیدمحمد 
هدایی پور، مدیرعامل شــرکت 
گاز اســتان تهــران بــا حضور 
در برنامــه تلویزیونــی دربــاره 
تمهیدات لازم بــرای آغاز فصل 
ســال اظهار کــرد: بــا توجه به 
ناترازی تولید و مصــرف گاز در 
فصول سرد هر سال ما تأسیسات 
خود را برای حداکثر بار مصرفی 
آمــاده کرده ایم امــا بخش دیگر 
کار در دســت مــردم اســت؛ با 
توجه به بــالا رفتــن مصرف در 
زمســتان، زمانی که مصرف گاز 
مردم از یک انــدازه ای بالاتر برود 
ناچار می شــویم تــا محدودیتی 
برای نیروگاه هــا و صنایع ایجاد 
کنیم و این بســیار برای تولید ما 

ضــرر دارد و حتــی بر 
قیمت اجنــاس تأثیر 

می گذارد.
هدایی پــور ادامه داد: 
متأسفانه سرانه مصرف 
ایران بسیار بالا است و 
این مسئله به فرهنگ 

ما بر می گردد که تصور می کنیم 
چون ایــن انرژی در کشــورمان 
فراوان اســت می توانیم مصرف 
بالایی داشته باشــیم. تولید گاز 
و فرآوری آن بســیار دشوار است 
و برای رسیدن به مصرف کننده 
شرایط سختی را طی می کند. با 
وجود آنکه گاز در کشور ما فراوان 
است اما ارزش بســیاری دارد در 
نتیجه مصرف بی رویــه آن ضرر 
دارد. حرف ما آن نیست که مردم 
کم مصــرف کنند بلکــه از آن ها 
می خواهیم که درســت مصرف 
کنند.مدیرعامــل شــرکت گاز 
استان تهران گفت: انتظار می رود 

از فردا کاهــش دمای 
محسوس داشته باشیم 
و در نتیجه مصرف بالا 
می رود؛ متأســفانه در 
آپارتمان هــا زمانی که 
دمــای موتورخانــه را 
افزایش می دهیم دیگر 
کســی آن را کاهــش نمی دهد 
تا مصــرف گاز کم شــود. برای 
راحت ســازی ایــن کار می توان 
از سیســتم های هوشــمند یــا 
استفاده  ترموستاتیک  شیرهای 
کرد. برای مثال اگــر افراد از یک 
اتاق استفاده نمی کنند می توانند 
دمای آن اتــاق را کاهش دهند.

هدایی پــور در مــورد پوشــش 
شــهری تهران گفت: پوشــش 
شــهری ما ۱۰۰ درصد و پوشش 
روســتایی ما ۹۹.۵ درصد است؛ 
اکنــون فقــط چند روســتا در 
سمت شهرری وجود دارد که در 
دســت اقدام قرار دارند چرا که از 

مصوبات سفر ریاست جمهوری 
است. ما برای این کار مجوزهای 
بســیاری را باید اخذ کنیم و پس 
از اخذ آن می توانیم در کمتر از ۱ 
سال پروژه را پایانی کنیم. مشکل 
کنونــی ما دریافــت مجوزهایی 
مانند مجوز راهداری اســت.وی 
دربــاره برنامه های شــرکت گاز 
استان تهران برای افراد پرمصرف 
توضیح داد: ما ســال گذشــته با 
مراجعه به منــازل برخی از افراد 
محدودیت هایــی  پرمصــرف 
را بــرای آن ها در نظــر گرفتیم. 
افرادی که در پله هــای ۱۱ و ۱۲ 
قرار داشــته اند امســال نیز از ما 
اخطارهایی را دریافت کرده اند و 
به آن ها اطلاع داده شده که سال 
گذشــته مصرف هایی خــارج از 
چهارچوب مصرف داشته اند. اگر 
این افراد امســال نیز در مصرف 
خود تجدید نظر نداشــته باشند 

با محدودیت مواجه خواهند شد.

گاز چه کسانی رایگان است؟
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